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A. Situația inițiativelor legislative aflate  în procedură  
legislativă la Camera Deputaților 

Sesiunea februarie – iunie 2024 
 

(Situaţia cuprinde datele la 08.03.2024)                                                                                                    

 
Totalul iniţiativelor legislative      2134 

din care:  
– existente la începutul sesiunii februarie  - iunie 2024 2020 

– înregistrate în cursul sesiunii februarie - iunie 2024 114 

1) Dezbătute 
                din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională                                 52 

      69 

– votate  
 

     67   

             din care: - înaintate la Senat      13 

                            - în procedura de promulgare 39 

                            - promulgate* 15 

                            - respinse definitiv   0 

                            - în mediere           1 

                            - în divergenţă           1 

2) Se află în proces legislativ 2060 

a) pe ordinea de zi 634 

b) la comisii  
 

1397 
 c) cu rapoarte depuse, urmând a fi înscrise pe ordinea de zi a şedinţelor comune 20 

d) propuneri legislative trimise pentru avize la Consiliul Legislativ şi/sau  pentru puncte de 
vedere Guvern 

9 

3) Desesizări 7 

4) Înregistrate la Camera Deputaţilor 26 
          - în faza de prezentare la Biroul Permanent 26 

          - prezentate la Biroul Permanent – urmează a fi trimise la comisii sau la avizare 0 

 
 

   Cele  67 de iniţiative legislative votate privesc: 
                       43 de proiecte de legi iniţiate de Guvern: 
                           din care: 
                                30 de proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 
                                  2 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor Guvernului 
                                11 proiecte de legi 
                       24 de propuneri legislative 
 

0 pentru aprobarea Ordonanţelor de Urgenţă ale Guvernului                
* În anul 2024 au fost promulgate 33 de legi, dintre care 18 din inițiativele legislative adoptate în sesiunea 
anterioară. 
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B. Situaţia inițiativelor legislative aflate  
pe ordinea de zi a Camerei Deputaților  

 
 

Şedințele din zilele de luni, 4 și marți 5 martie 2024 
 
 

  
Pe ordinea de zi la începutul perioadei 61 

 
 

Dezbătute 

   din care: Camera Deputaţilor, Cameră decizională        8               

8        

   - votate 8 
 
 

                      - la promulgare   8 
 
 

 
 

Cele  8 iniţiative legislative votate privesc: 
               

4 proiecte de legi iniţiate de Guvern: 
                   din care: 
                           4 proiecte de legi pentru aprobarea Ordonanţelor de urgenţă ale Guvernului 
                            
               4 propuneri legislative 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
Iv 
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eC. Situaţia proiectelor de legi/propunerilor legislative adoptate 
de Camera Deputaţilor în săptămâna 4 – 8 martie 2024 

(ședința din 5 martie 2024, condusă de domnul Alfred-Robert Simonis, 
președintele interimar al Camerei Deputaților) 

 

 

I. Proiecte de hotărâri ale Camerei Deputaților 
 

1. PH CD 24/2023 - Hotărâre privind modificarea art.84 alin.(2) din Regulamentul Camerei Deputaţilor  
 

 

II. Proiecte de lege adoptate de Camera Deputaţilor în calitate de Cameră decizională:   
 

1. PL-x 759/2023 - Lege pentru modificarea art.921 alin.(2) lit.a) din Legea fondului funciar nr.18/1991  
 
2. PL-x 489/2023 - Lege  privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.51/2023 pentru completarea 

Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.115/2011 privind stabilirea cadrului instituţional şi autorizarea Guvernului, 
prin Ministerul Finanţelor, de a scoate la licitaţie certificatele de emisii de gaze cu efect de seră atribuite României la 
nivelul Uniunii Europene  

 
3. PL-x 795/2023 - Lege pentru modificarea şi completarea Legii nr.227/2015 privind Codul fiscal   
 
4. PL-x 373/2019 - Lege privind aprobarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr.44/2019 pentru modificarea şi 

completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.5/2015 privind deşeurile de echipamente electrice şi electronice   
 
5. PL-x 408/2020 - Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului  nr.93/2020 pentru modificarea și 

completarea art.38 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr.5/2015 privind deșeurile de echipamente electrice și 
electronice  

 
6. PL-x 101/2024 - Lege pentru modificarea art.5 alin.(1) din Legea nr.370/2004 pentru alegerea Preşedintelui României  
 
7. PL-x 6/2024 - Lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.102/2023 pentru completarea art.21 din 

Legea nr.156/2023 privind organizarea activităţii de prevenire a separării copilului de familie                
 
8. PL-x 738/2023 - Lege pentru completarea Legii nr.143/2000 privind prevenirea şi combaterea traficului şi consumului 

ilicit de droguri, pentru modificarea Legii nr.194/2011 privind combaterea operaţiunilor cu produse susceptibile de a 
avea efecte psihoactive, altele decât cele prevăzute de acte normative în vigoare, precum și pentru completarea art.91 
alin.(3) din Legea nr.286/2009 privind Codul penal  
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    D. STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  
cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului  
pentru prima sesiune ordinară parlamentară a anului 2024 

 
(situaţie la data de 11 martie 2024) 

 
În data de 8 februarie 2024, Guvernul a discutat şi aprobat Lista priorităţilor legislative ale Guvernului pentru prima 

sesiune ordinară a anului 2023, care  cuprinde 63 de proiecte de legi.  
Din totalul proiectelor de legi, 26 au fost înregistrate la Camera Deputaţilor şi au parcurs diferite etape ale 

procesului legislativ:  
 

Stadiul proiectelor de legi 
 

SENAT 
 

CAMERA DEPUTAŢILOR 

 
Camera 
decizională 

 

Proiecte În procedură ÎN PROCEDURĂ  ADOPTATE / RESPINSE 

Senat: 
 

 
5 
 

4 
- pe ordinea de zi a plenului: 
- la comisiile permanente:  
- înregistrate la BP: 

0 
0 
0 

 
- transmise la Senat: 
- în curs de promulgare: 
- legi promulgate: 
 

3 
1 
1 

Camera 
Deputaţilor:  

21 0 

 
- pe ordinea de zi a plenului: 
- la comisiile permanente: 
- înregistrate la BP: 
 

3 
15 
0 

- transmise la Senat: 
- în curs de promulgare: 
- legi promulgate: 

0 
1 
2 

Total: 26 4  
 

16 
  

 
8 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



                                                                                                                                                                                                                                ANEXĂ 
STADIUL PROIECTELOR DE LEGI  

 cuprinse  în  Programul  legislativ  prioritar  al  Guvernului pentru prima sesiune ordinară parlamentară a anului 2024 
(situaţie -  11 martie 2024) 

 
II..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AAFFLLAATTEE  ÎÎNN  PPRROOCCEEDDUURRĂĂ  LLEEGGIISSLLAATTIIVVĂĂ  LLAA  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR    

    
Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

1 

PLx 
164/2022 

 
L 

108/2022 

Proiectul Legii modificarea Legii nr.189/2003 
privind asistenţa judiciară internaţională în materie 
civilă şi comercială. (poz. I-b-5) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea Legii nr.189/2003. 

S  - Adoptată pe 
28.03.2022 
CD -  OZ Plen JUR 
 

 
 
Raport depus 
pe 26.06.2023 
(326/R/2023) 
 

2 

PLx 
190/2023 

 
L 

19/2023 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.7/2023 privind calitatea apei 
destinată consumului uman. (poz. I-b-15) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Transpunerea Directivei (UE) 2020/2184 a Parlamentului 
European şi a Consiliului din 16 decembrie 2020, precum şi 
abrogarea Legii nr.458/2002. Proiectul are ca obiective 
protejarea sănătăţii umane împotriva efectelor adverse ale 
contaminării apei destinate consumului uman, prin 
asigurarea calităţii ei de apă sanogenă şi curată, precum şi 
prin îmbunătăţirea accesului la apă potabilă. 

S  - Adoptată pe 
20.03.2023 
CD -  OZ Plen 
AGRI, SĂN și MED 
 

 
 
Raport depus 
pe 24.11.2023 
(669/R/2023) 
 

3 

PLx 
592/2018 

 
L 

467/2018 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.18/2018 privind reglementarea unor 
măsuri în domeniul inspecţiei economico-
financiare efectuate de Ministerul Finanţelor 
Publice şi pentru completarea unor acte normative. 
(poz. I-b-7) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Abilitarea Ministerului Finanţelor Publice de a exercita 
acţiuni de control asupra modului de utilizare a sumelor 
acordate prin acţiuni de sponsorizare/mecenat în scopul 
susţinerii unor activităţi fără scop lucrativ, al respectării 
destinaţiei fondurilor acordate, precum şi a modului de 
utilizare a fondurilor publice acordate de la bugetul general 
consolidat. 

S  - Adoptată pe 
17.10.2018 
CD - OZ Plen BUG  

 
 
 
 
Raport depus 
pe 29.02.2024 
(635/Rs/2024) 
 

4 

PLx 
646/2023 

 
L 

460/2023 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.30/2023 pentru stabilirea unor 
măsuri bugetare privind utilizarea contribuţiei de 
solidaritate instituită prin Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.186/2022 privind unele măsuri de 
punere în aplicare a Regulamentului (UE) 
2022/1.854 al Consiliului din 6 octombrie 2022 
privind o intervenţie de urgenţă pentru abordarea 
problemei preţurilor ridicate la energie.  
(poz. I-b-12) 

Stabilirea unor măsuri bugetare privind utilizarea 
contribuţiei de solidaritate instituită prin Ordonanţa de 
urgenţă a Guvernului nr.186/2022, constând, în principal, în 
instituirea unei excepţii de la prevederile art.6 alin.(2) şi (3) 
din ordonanţă, în sensul ca sumele corespunzătoare 
contribuţiei de solidaritate colectate în anul 2023, în contul 
prevăzut la art.7 alin. (2) să se utilizeze pentru alimentarea 
contului prevăzut la art.15 alin.(6) din Ordonanţa de 
urgenţă a Guvernului nr.27/2022, şi anume, contul „Fondul 
pentru Tranziţie Energetică”, în scopul asigurării sumelor 

S  - Adoptată pe 
18.10.2023 
CD - BUG, IND și 
MUN 
pt. raport comun 
 

 
 
 
 
 
 
TDR: 
08.11.2023 



 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

necesare plăţii compensărilor acordate furnizorilor de 
energie electrică şi gaze naturale. 

5 

PLx 
781/2015 

 
L 

390/2015 

Proiect de Lege pentru aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.38/2015 privind soluţionarea 
alternativă a litigiilor dintre consumatori şi 
comercianţi. (poz. I-b-9)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Transpunerea prevederilor Directivei 2013/11/UE a 
Parlamentului European și a Consiliului din 21 mai 2013 
privind soluţionarea alternativă a litigiilor în materie de 
consum și de modificare a Regulamentului (CE) nr. 
2006.2004 și a Directivei 2009/22/CE. 

 
S  - Adoptat pe 
02.11.2015 
CD -  IND și JUR 
pt. raport comun 
 

TDR: 
12.11.2015 

6 

PLx 
614/2022 

 
L 

492/2022 

Proiect de lege privind stabilirea responsabilităților 
biroului unic de legătură și ale autorităților 
competente în vederea punerii în aplicare a 
prevederilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 
alin.(1), art.27, art.30, art.37 alin.(1) și ale art.39 
din Regulamentul (UE) 2017/2394 al Parlamentului 
European și al Consiliului din 12 decembrie 2017 
privind cooperarea dintre autoritățile naționale 
însărcinate să asigure respectarea legislației în 
materie de protecție a consumatorului și de 
abrogare a Regulamentului (CE) nr.2006/2004. 
(poz. I-b-8)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Crearea cadrului legal pentru punerea în aplicare a 
dispoziţiilor art.4, art.5 alin.(3), art.9, art.10 alin.(1), art.27, 
art.30, art.37 alin.(1) şi ale art.39 din Regulamentul (UE) 
2017/2394 al Parlamentului European şi al Consiliului 
privind cooperarea dintre autorităţile naţionale însărcinate 
să asigure respectarea legislaţiei în materie de protecţie a 
consumatorului şi de abrogare a Regulamentului (CE) 
nr.2006/2004, în contextul îndeplinirii obligaţiilor ce revin 
României, ce rezidă din calitatea sa de stat membru al 
Uniunii Europene. 

S - Adoptată pe 
10.10.2022 
CD -  IND și JUR 
pt. raport comun 
 
 

TDR: 
02.11.2022 
 

7 

PLx 
776/2022 

 
L 

647/2022 

Proiect de Lege privind protecţia drepturilor 
consumatorilor. (poz. I-b-10)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 40 deputați +senatori 
- Cameră decizională: CD 

Asigurarea cadrului necesar accesului neîngrădit la produse 
şi servicii, informării complete a consumatorilor despre 
caracteristicile esenţiale ale produselor, apărării şi 
asigurării drepturilor şi intereselor legitime ale persoanelor 
fizice împotriva unor practici incorecte, participării 
acestora la fundamentarea şi luarea deciziilor ce îi 
interesează în calitate de consumatori. 

 
S - Adoptată pe 
14.12.2022 
CD -  IND  
pt. raport  
 
 

 
TDR: 
06.02.2022 
 

8 

PLx 
71/2024 

 
L 

29/2024 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 
Guvernului nr.14/2024 pentru modificarea şi 
completarea Ordonanţei Guvernului nr.15/2002 
privind aplicarea tarifului de utilizare şi a tarifului 
de trecere pe reţeaua de drumuri naţionale din 
România. (poz. I-a-8)  

Se modifică unele prevederi referitoare la aplicarea tarifului 
de utilizare a reţelei de drumuri naţionale (rovinieta), pentru 
perioada cuprinsă până la 1 ianuarie 2026. 

S - Adoptată pe 
20.02.2024 
CD -  IND și TRSP 
pt. raport comun 
 
 

 
TDR: 
19.03.2024 
 



 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

9 

PLx 
11/2023 

 
L 

804/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr.26/2011 privind 
înfiinţarea Inspectoratului de Stat pentru Controlul 
în Transportul Rutier. (poz. I-b-3)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: 58 deputați +senatori 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.26/2011. Potrivit expunerii de motive, iniţiativa vizează 
eficientizarea activităţii Inspectoratului de Stat pentru 
Controlul în Transportul Rutier.  

 
S - Adoptată pe 
21.12.2022 
CD -  Retrimis pe 
data de 03.04 2023 
la TRSP și MUN 
pt. raport 
suplimentar comun 
 
 

TDR: 
02.04.2023 
 

10 

Plx 
358/2022 

 
L 

267/2022 

Propunere legislativă pentru modificarea art.17 
alin.(4) din Legea nr.160/1998 pentru organizarea 
şi exercitarea profesiunii de medic veterinar.  
(poz. I-b-17)  
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: 8 deputați  
- Cameră decizională: CD 

Modificarea art.17 alin.(4) din Legea nr.160/1998, în 
vederea transpunerii corecte a dispoziţiilor art.5 alin.(3) din 
Directiva 2005/36/CE a Parlamentului European şi a 
Consiliului din 7 septembrie 2005 privind recunoaşterea 
calificărilor profesionale, în contextul îndeplinirii 
obligaţiilor ce revin României în calitatea sa de stat membru 
al Uniunii Europene.  

S - Respinsă pe 
08.06.2022 
CD -  AGRI și SĂN 
pt. raport comun 
 
 

 
TDR: 
23.06.2022 
 

11 

PLx 
686/2022 

 
L 

572/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.160/1998 pentru organizarea şi exercitarea 
profesiunii de medic veterinar şi pentru 
modificarea pct.35 din Anexa nr.1 a Ordonanţei 
Guvernului nr.42/2004 privind organizarea 
activităţii sanitar-veterinare şi pentru siguranţa 
alimentelor. (poz. I-b-16)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: 26 deputați +senatori 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.160/1998, precum şi 
modificarea pct.35 din Anexa nr.1 a Ordonanţei Guvernului 
nr.42/2004. 

S - Adoptată pe 
26.10.2022 
CD -  AGRI și SĂN 
pt. raport comun 
 
 

 
TDR: 
22.11.2022 
 

12 

PLx 
418/2023 

 
L 

195/2023 
 

Proiect de Lege privind Codul amenajării 
teritoriului, urbanismului şi construcţiilor.  
(poz. I-b-14) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Sistematizarea legislaţiei existente, fundamentarea unor noi 
concepte, reformularea unor principii şi adaptarea unor 
procese, în scopul îmbunătăţirii calităţii mediului construit, 
al asigurării dreptului constituţional la un mediu sănătos, al 
echilibrării interesului general cu cel individual, al 
dezvoltării echilibrate şi sustenabile, al asigurării stabilităţii 
şi predictibilităţii mediului investiţional şi, implicit, al 
competitivităţii economice. Proiectul vizează amenajarea 
teritoriului şi trasarea de linii strategice directoare de 

S  - Adoptată pe 
12.06.2023 
CD -  ADMIN 
pt. raport  
 

 
TDR: 
27.06.2023 
 



 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

dezvoltare a teritoriului naţional, planificarea urbanistică 
operaţională, autorizarea executării lucrărilor de 
construcţii, precum şi abordarea întregului ciclu de viaţă al 
proiectului investiţional în construcţii, etapele de derulare 
ale unei investiţii, roluri şi responsabilităţi . 

13 

PLx 
42/2024 

 
L 

672/2023 
 

Proiect de Lege privind transmiterea unui imobil 
situat în municipiul Tulcea, judeţul Tulcea, aflat în 
domeniul public al statului, din administrarea 
Administraţiei Rezervaţiei Biosferei „Delta 
Dunării”, aflată în subordinea Ministerului 
Mediului, Apelor şi Pădurilor, în administrarea 
Ministerului Apărării Naţionale. (poz. I-a-10) 
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Transmiterea unui imobil situat în municipiul Tulcea, judeţul 
Tulcea, aflat în domeniul public al statului, din 
administrarea Administraţiei Rezervaţiei Biosferei „Delta 
Dunării”, aflată în subordinea Ministerului Mediului, 
Apelor şi Pădurilor, în administrarea Ministerului Apărării 
Naţionale. După preluarea în administrare a imobilului, 
Ministerul Apărării Naţionale va executa investiţiile 
necesare pe amplasament pentru realizarea facilităţilor de 
infrastructură portuară destinate desfăşurării în condiţii 
optime a activităţilor specifice din Portul Militar Tulcea, în 
cadrul proiectului de investiţie imobiliară „Lucrări de 
intervenţie şi investiţii în cazarma 2659 Tulcea”. 

S  - Adoptată pe 
12.02.2024 
CD -  MED, JUR și 
APĂR 
pt. raport comun 
 

 
TDR: 
12.03.2024 
 

14 

PLx 
730/2023 

 
L 

545/2023 

Proiect de Lege pentru completarea Ordonanţei de 
urgenţă a Guvernului nr.194/2002 privind regimul 
străinilor în România. (poz. I-b-2) 
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Completarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 
nr.194/2002, după cum urmează: completarea art.46 şi 
art.62, astfel încât să fie eliminată condiţionarea acordării 
dreptului de şedere, pentru membrul de familie al unui 
cetăţean român căsătorit în alt stat membru al Uniunii 
Europene, de transcrierea în registrul naţional de stare 
civilă a certificatului de căsătorie între persoane de acelaşi 
sex.  

S  - Adoptată pe 
13.11.2023 
CD -  MUN, JUR și 
APĂR 
pt. raport comun 
 

 
TDR: 
06.12.2023 
 

15 Plx 
359/2022 

 
L 

255/2022 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.167/2014 privind exercitarea profesiei de 
bonă(poz. I-b-18) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.167/2014. În principal, 
proiectul vizează eliminarea prevederilor referitoare la 
controlul serviciilor acordate de bonă, de către inspecţia 
socială şi a celor conform cărora sunt aplicabile prevederile 
Legii nr.197/2012, instituirea posibilităţii ca exercitarea 
profesiei de bonă să se poată realiza în aceleaşi condiţii şi 
de către persoanele care au dobândit calitatea de baby-
sitter, introducerea posibilităţii ca exercitarea profesiei de 
bonă să se poată realiza prin contactarea serviciilor de 
bonă de către părinte sau, după caz, reprezentantul legal al 
copilului, în calitate de persoană fizică, precum şi 
reglementarea conţinutului dosarului penal pentru fiecare 
dintre bonele încadrate cu contract individual de muncă, a 
contravenţiei pentru neîntocmirea acestuia şi a sancţiunilor 
aplicabile de către inspectorii de muncă din cadrul 
inspectoratelor teritoriale de muncă. 

S  - Adoptată pe 
08.06.2022 
CD -  MUN 
pt. raport  
 

 
TDR: 
23.06.2023 
 



 

Nr. 
crt 

Nr. înreg. Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare  Stadiul Observații 

16 

PLx 
8/2024 

 
L 

647/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
unor acte normative în domeniul asistenţei sociale, 
precum şi pentru completarea Legii nr.78/2014 
privind reglementarea activităţii de voluntariat în 
România.(poz. I-a-9) 
- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea unor acte normative în domeniul 
asistenţei sociale care vizează, în principal, creşterea 
gradului de profesionalizare a sistemului de asistenţă 
socială, precum şi reglementarea finanţării asistenţei 
sociale pe baza principiului finanţarea este în interesul 
beneficiarului.  

S  - Adoptată pe 
05.02.2024 
CD -  MUN 
pt. raport  
 

 
TDR: 
28.02.2024 
 

17 

PLx 
763/2023 

 
L 

610/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr.26/2000 cu privire la 
asociaţii şi fundaţii. (poz. I-b-4) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.26/2000. 

S  - Adoptată pe 
04.12.2023 
CD -  JUR  
pt. raport  
 

 
TDR: 
20.12.2023 
 

18 

 
PLx 

106/2024 
 

L 
3/2024 

 

 
Proiect de Lege pentru introducerea, modificarea 
sau completarea menţiunii privind transpunerea 
normelor Uniunii Europene în cuprinsul unor acte 
normative, precum şi pentru modificarea şi 
completarea Legii nr.302/2004 privind cooperarea 
judiciară internaţională în materie penală şi a Legii 
nr.135/2010 privind Codul de procedură penală. 
(poz. I-a-1) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 
 

Modificarea sau completarea menţiunii privind 
transpunerea normelor Uniunii Europene în cuprinsul unor 
acte normative. 

S  - Adoptată pe 
27.02.2024 
CD -  JUR  
pt. raport  
 

 
TDR: 
26.03.2024 
 

  
                                
IIII..  PPRROOIIEECCTTEE  DDEE  LLEEGGII  AADDOOPPTTAATTEE  //  RREESSPPIINNSSEE  DDEE  CCAAMMEERRAA  DDEEPPUUTTAAŢŢIILLOORR                        

                      
Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

1 

 
L 

739/2023 
 

Proiect de lege privind energia eoliană offshore. 
(poz. I-a-5) 
- Caracter: organic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

 
S -  OZ Plen 
ECON, JUR și Energie 
CD -   

Raport 
favorabil 



 

Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

2 

 
L 

1/2024 
 

Proiect de lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.132/2017 privind asigurarea obligatorie de 
răspundere civilă auto pentru prejudicii produse 
terţilor prin accidente de vehicule şi tramvaie. (poz. 
I-a-2) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

 
S -  ECON și JUR 
pt. raport comun 
CD -   

TDR: 
13.02.2024 
 

3 

 
L 

2/2024 
 

Proiect de lege pentru modificarea şi completarea 
Ordonanţei Guvernului nr.83/2001 privind 
înfiinţarea, organizarea şi funcţionarea serviciilor 
publice comunitare de paşapoarte şi serviciilor 
publice comunitare regim permise de conducere şi 
înmatriculare a vehiculelor. (poz. I-a-7) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

 
S -  OZ Plen 
ADMIN și APĂR 
CD -   

Raport 
favorabil 
 

4 

 
L 

107/2024 
 

Proiect de lege pentru modificarea şi completarea 
Legii nr.213/2015 privind Fondul de garantare a 
asiguraţilor. (poz. I-a-4) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

 
S -  ECON și BUG 
pt. raport comun 
CD -   

TDR: 
19.02.2024 
 

5 

 
PLx 

600/2021 
 

L 
410/2021 

 

Proiect de Lege privind căutarea persoanelor 
dispărute. (poz. I-a-3) 
- Caracter: oganic 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Stabilirea cadrului organizatoric, a procedurilor 
administrative, metodelor şi evidenţelor specifice 
activităţii de căutare a persoanelor dispărute. 

CD -  Adoptat pe 08.03.2022 
S -  Trimis pt. raport 
suplimentar 
JUR și APĂR 

TDR: 
21.11.2022 
 

6 

 
PLx 

740/2023 
 

L 
123/2024 

 
 

Proiect de Lege pentru aprobarea participării 
României la Acordul parţial extins privind 
Registrul daunelor cauzate de agresiunea Federaţiei 
Ruse împotriva Ucrainei , instituit prin Rezoluţia 
CM/Res(2023), adoptată de Comitetul Miniştrilor 
al Consiliului Europei la Strasbourg, la 12 mai 
2023. (poz. I-b-11) 
- Caracter: ordinar 

Aprobarea participării României la Acordul parţial 
extins privind Registrul daunelor cauzate de 
agresiunea Federaţiei Ruse împotriva Ucrainei, 
instituit prin Rezoluţia CM/Res(2023)3, adoptată 
de Comitetul Miniştrilor al Consiliului Europei la 
Strasbourg, la 12 mai 2023. Această alăturare la 
Acordul parţial extins presupune participarea la 
Conferinţa Participanţilor prin reprezentanţi ai 

CD -  Adoptat pe 20.02.2024 
S -  JUR și POL EXT 
pt. raport comun 
 

TDR: 
05.03.2024 
 



 

Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ministerului Afacerilor Externe şi, după caz, ai 
altor instituţii competente.  

7 

PLx 
748/2023 

 
L 

124/2024 

Proiect de Lege pentru acceptarea amendamentelor 
la Acordul de înfiinţare a Băncii Europene pentru 
Reconstrucţie şi Dezvoltare, semnat la Paris la 29 
mai 1990, adoptate prin Rezoluţiile nr.259 şi 260 
din 18 mai 2023 ale Consiliului Guvernatorilor 
Băncii Europene pentru Reconstrucţie şi 
Dezvoltare. (poz. I-b-19) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Acceptarea amendamentelor la Acordul de 
înfiinţare a Băncii Europene pentru Reconstrucţie 
şi Dezvoltare, semnat la Paris la 29 mai 1990, 
adoptate prin Rezoluţiile nr.259 şi 260 din 18 mai 
2023 ale Consiliului Guvernatorilor Băncii 
Europene pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare. 
Proiectul vizează modificarea Acordului de 
înfiinţare al BERD în ceea ce priveşte limitele şi 
extinderea treptată a operaţiunilor Băncii spre 
Africa Subsahariană şi Irak, precum şi eliminarea 
limitării statutare a capitalului privind operaţiunile 
curente ale Băncii. 

CD -  Adoptat pe 20.02.2024 
S -  BUG și POL EXT 
pt. raport comun 
 

TDR: 
19.03.2024 
 

8 

PLx 
531/2023 

 
L 

359/2023 

Lege privind instituirea premiului naţional 
„Ambasador Mihnea Constantinescu” pentru 
merite deosebite în combaterea antisemitismului, 
xenofobiei, radicalizării şi discursului instigator la 
ură. (poz. I-a-6) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Instituirea premiului național „Ambasador Mihnea 
Constantinescu”. 

S -  Adoptată pe 18.09.2023 
CD - Adoptată pe 27.02.2024 

 

9 

PLx 
548/2023 

 
L 

708/2023 

Lege pentru ratificarea Acordului între Guvernul 
României şi Guvernul Republicii India privind 
dobândirea, pe bază de reciprocitate, a drepturilor 
de proprietate asupra terenurilor pentru buna 
funcţionare a misiunilor diplomatice şi oficiilor 
consulare, semnat la New Delhi, la 31 ianuarie 
2023. (poz. I-b-6)  
- Procedură de urgenţă: nu 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

Ratificarea Acordului între Guvernul Romåniei 
Guvernul Republicii India privind dobândirea, pe 
bază de reciprocitate, a drepturilor de proprietate 
asupra terenurilor pentru buna funcţionare a 
misiunilor diplomatice şi oficiilor consulare, 
semnat la New Delhi, la 31 ianuarie 2023. 

CD - Adoptată pe 05.12.2023 
S  - Adoptată pe 12.02.2024 
 

 
La 
promulgare  
din data de 
24.02.2024 
 

10 

PLx 
600/2023 

 
L 

682/2023 

Lege pentru ratificarea Acordului între Guvernul 
României şi Cabinetul de Miniştri al Ucrainei 
privind recunoaşterea reciprocă a actelor de studii, 
semnat la Bucureşti, la 18 august 2023. (poz. I-a-
11)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: nu 

Ratificarea Acordului între Guvernul României şi 
Cabinetul de Miniştri al Ucrainei privind 
recunoaşterea reciprocă a actelor de studii, semnat 
la Bucureşti, la 18 august 2023. 

CD - Adoptată pe 22.11.2023 
S  - Adoptată pe 05.02.2024 
 

Legea nr. 
23/2024 



 

Nr. 
crt 

Nr. 
înreg. 

Titlul proiectului de lege Obiectul de reglementare Stadiul Observații 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: Senatul 

11 

PLx 
718/2023 

 
L 

558/2023 

Lege pentru modificarea şi completarea unor acte 
normative în domeniul străinilor.  
(poz. I-b-1) 
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea unor acte normative în 
domeniul străinilor. 

S  - Adoptată pe 31.03.2023 
CD  -  Adoptată pe 07.02.2024 

 
Legea nr. 
28/2024 

12 

PLx 
815/2023 

 
L 

671/2023 

Lege pentru modificarea şi completarea Legii 
nr.227/2015 privind Codul fiscal. (poz. I-b-13)  
- Caracter: ordinar 

- Procedură de urgenţă: da 

- Iniţiator: Guvern 
- Cameră decizională: CD 

Modificarea şi completarea Legii nr.227/2015. 
Astfel, se clarifică prevederile referitoare la 
termenul de depunere a declaraţiilor aferente 
regimurilor speciale prevăzute la art. 314, 315 şi 
3152 din Codul fiscal, stabilind în mod expres 
ultima zi calendaristică a fiecărei luni, chiar dacă 
aceasta este nelucrătoare. Totodată, se propune 
abrogarea prevederilor referitoare la posibilitatea 
desemnării unui reprezentant fiscal autorizat în 
cazul anumitor categorii de importuri în România 
de bunuri care au fost transportate dintr-un 
teritoriu terţ. De asemenea, pentru accizele 
aplicate producţiei de gaze naturale utilizate în 
scop tehnologic, se introduc dispoziţii similare cu 
cele aplicate energiei electrice. Proiectul vizează 
transpunerea Directivei (UE) 2020/284 a 
Consiliului din 18 februarie 2020 de modificare a 
Directivei 2006/112/CE în ceea ce priveşte 
introducerea anumitor cerinţe pentru prestatorii de 
servicii de plată. 

S  - Adoptată pe 18.12.2023 
CD - Adoptată pe 13.02.2024 

 
Legea nr. 
33/2024 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 
 

LEGENDA 
Abrevieri Comisii: 

1. Comisia pentru politică economică, reformă şi privatizare ECON 
2. Comisia pentru buget, finanţe şi bănci BUG                                                                          
3. Comisia pentru industrii şi servicii IND 
4. Comisia pentru transporturi și infrastructură  TRSP 
5. Comisia pentru agricultură, silvicultură, industrie alimentară şi servicii specifice AGRI            
6. Comisia pentru drepturile omului, culte şi problemele minorităţilor naţionale DROM 
7. Comisia pentru administraţie publică și  amenajarea teritoriului  ADMIN 
8. Comisia pentru mediu și echilibru ecologic MED 
9. Comisia pentru muncă şi protecţie socială MUN 
10. Comisia pentru sănătate şi familie SAN 
11. Comisia pentru învăţământ INV 
12. Comisia pentru cultură, arte, mijloace de informare în masă CULT 
13. Comisia juridică, de disciplină şi imunităţi JUR 
14. Comisia pentru apărare, ordine publică şi siguranţă naţională 
15. Comisia pentru politică externă 

APAR 
POL EXT 

16. Comisia pentru tehnologia informaţiei şi comunicaţiilor INFOCOM 
17. Comisia pentru egalitate de şanse pentru femei şi bărbaţi EGAL 
18. Comisia pentru afaceri europene 
19. Comisia pentru comunitățile de români din afara granițelor țării 
20. Comisia pentru constituționalitate 
21. Comisia pentru știință și tehnologie 
22. Comisia pentru tineret și sport 
23. Comisia pentru antreprenoriat și turism 
24. Comisia specială comună a Camerei Deputaților și Senatului pentru examinarea in. leg. din dom. 

justiției 
 

CAE 
CROMANII 
CONST 
ȘT 
TIN 
ANTRE 
DOMJUST 

 
Alte abrevieri: 
S - Senat 
CD - Camera Deputaţilor 
TDR - Termen depunere raport 
SG - Secretar General 
OZ  -  Ordinea zilei 
BP - Biroul permanent 
R - Raport 
Rs - Raport suplimentar 
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E. Bilanţul activităţii comisiilor parlamentare 
ale Camerei Deputaţilor 

( la data de 7 martie 2024) 
 

I.  În perioada  4 – 7  martie 2024 
 

Comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor au întocmit şi depus 12 rapoarte din care 1 raport 
suplimentar. 

Comisiile permanente au depus 58 avize. 
Cele 12 rapoarte depuse sunt: 

♦ Rapoarte de adoptare         9 
♦ Rapoarte de respingere      3 

Rapoartele elaborate se referă la: 
  ♦  Ordonanțe de urgență ale Guvernului  2  
  ♦  Ordonanțe ale Guvernului   1 
  ♦  Proiecte de legi și propuneri legislative  9 
Situaţia pe comisii a rapoartelor depuse este redată în  Anexă.  
La comisii se află în prezent 1405 proiecte de legi şi propuneri legislative, din care 116 pentru raport 

suplimentar.  
La comisii se află în prezent 15 proiecte de legi din Lista Priorităților Legislative ale Guvernului pentru prima 

sesiune ordinară a anului 2024. 
 

 

II. De la începutul actualei legislature 

 
Comisiile parlamentare au întocmit  2293 de rapoarte, din care: 
 

 

Rapoarte 

 

 
În anul 

2021 

 
În anul 

2022 

 
În anul 

2023 

 
În anul 

2024 

♦ rapoarte ale comisiilor Camerei 
Deputaţilor 

619 600 740 66 

♦ rapoarte suplimentare 73 59 54 5 

♦ rapoarte pentru şedinţe comune cu 
Senatul 

29 22 26 0 

 

TOTAL 

 

721 

 

681 

 

820 

 

71 

 
 

 
 



 

                                                                                                                                                                                                                 ANEXĂ 
PROIECTE DE LEGI ŞI PROPUNERI LEGISLATIVE 

dezbătute în comisiile permanente ale Camerei Deputaţilor pentru care au fost depuse rapoarte  
în perioada  4 – 7 martie 2024 

I. Comisia pentru buget 

 
II. Comisia pentru agricultură 

 
III. Comisia pentru administrație 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

 
 
1 
 

PLx 
636/2023 

Propunere legislativă pentru completarea 
Legii nr.227 din 8 septembrie 2015 
privind Codul fiscal 

Completarea art.291 alin.(3) din Legea nr.227/2015, 
în sensul reducerii cotei standard de TVA pentru 
alimentele de bază 

5 
deputați 

5.03.24 
Raport de 
respingere 

(65/R din 5.03.24) 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 
759/2023 

Proiect de Lege pentru 
modificarea art.921 alin.(2) lit.a) 
din Legea fondului funciar 
nr.18/1991 – raport comun cu 
Comisia juridică 

Modificarea Legii fondului funciar nr.18/1991, în sensul 
eliminării tarifului datorat la Fondul de ameliorare a fondului 
funciar, calculat conform anexei nr.1 din acelaşi act 
normativ, pentru introducerea în intravilanul unităţilor 
administrativ-teritoriale a terenurilor agricole situate în 
extravilan 

23 
deputați 

19.02.24 
27.02.24 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente 
(56/R din 4.03.24) 

2 PLx 12/2024 

Proiect de Lege pentru 
modificarea Legii nr.287/2009 
privind Codul civil – raport 
comun cu Comisia juridică 

Modificarea Legii nr.287/2009, în sensul instituirii duratei 
minime a arendării de minimun 7 ani, respectiv interzicerea 
subarendării totale sau parţiale, cu excepţia schimbului de 
utilizare a terenului între arendaşi 

77 
parlam. 

19.02.24 
4.03.24 

Raport de 
aprobare  

(60/R din 4.03.24) 

Nr. 
crt. 

Nr. 
iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 
106/2023 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.190/2022 pentru completarea anexei 
nr.51 la Ordonanţa de urgenţă a Guvernului 
nr.57/2019 privind Codul administrative – 
raport comun cu Comisia pentru muncă și 
Comisia juridică 

Completarea anexei nr.51 la Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.57/2019, în sensul echivalării 
funcţiilor publice specifice din cadrul Agenţiei 
Naţionale de Integritate cu funcţiile publice generale 

Guvern 

 
26.06.23 
19.09.23 
27.02.24 

 

Raport de 
aprobare 

(59/R din 5.03.24) 

2 PLx 
101/2024 

Proiect de Lege pentru modificarea art.5 
alin.(1) din Legea nr.370/2004 pentru 

Modificarea art.5 alin.(1) din Legea nr.370/2004, 
astfel încât alegerile pentru Preşedintele României 

19 
parlam. 

4.03.24 Raport de 
aprobare cu 



 

                       
IV.  Comisia pentru muncă 
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 
388/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea 
art.128 alin.(2) din Legea nr.53/2003 - 
Codul muncii 

Modificarea art.128 alin.(2) din Legea nr.53/2003, 
urmărindu-se includerea reprezentantului familiei 
monoparentale în categoriile de persoane care nu 
pot fi obligate să presteze muncă de noapte 

24 parlam. 27.02.24  

Raport de 
aprobare cu 

amendamente 
(58/R din 5.03.24) 

2 PLx 
106/2023 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.190/2022 pentru completarea anexei 
nr.51 la Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.57/2019 privind Codul 
administrative – raport comun cu 
Comisia pentru administrație și 
Comisia juridică 

Completarea anexei nr.51 la Ordonanţa de urgenţă a 
Guvernului nr.57/2019, în sensul echivalării 
funcţiilor publice specifice din cadrul Agenţiei 
Naţionale de Integritate cu funcţiile publice 
generale 

Guvern 

 
26.06.23 
19.09.23 
27.02.24 

 

Raport de 
aprobare 

(59/R din 5.03.24) 

3 PLx 39/2023 

Proiect de Lege privind aprobarea 
Ordonanţei de urgenţã a Guvernului 
nr.164/2022 pentru modificarea şi 
completarea Ordonanţei de urgenţă a 
Guvernului nr.111/2010 privind concediul 
şi indemnizaţia lunară pentru creşterea 
copiilor 

Modificarea şi completarea Ordonanţei de urgenţă 
a Guvernului nr.111/2010 urmărindu-se, în 
principal, transpunerea unor dispoziţii din 
Directiva (UE) 2019/1158 a Parlamentului 
European şi a Consiliului din 20 iunie 2019 privind 
echilibrul dintre viaţa profesională şi cea privată a 
părinţilor şi îngrijitorilor şi de abrogare a Directivei 
2010/18/UE a Consiliului 

Guvern 27.02.24 

Raport 
suplimentar de 

aprobare cu 
amendamente 
(650/RS din 

5.03.24) 

 
  
 
 
 
 
 

alegerea Preşedintelui României – raport 
comun cu  Comisia juridică 

să fie organizate cu cel mult 3 luni de zile anterior 
lunii în care ajunge la termen mandatul de 
Preşedinte al României 

amendamente 
(61/R din 5.03.24) 

3 Plx 
430/2023 

Propunere legislativă pentru modificarea şi 
completarea Ordonanţei privind stabilirea 
unor normative de cheltuieli pentru 
autorităţile administraţiei publice şi 
instituţiile publice nr.80/2001 

Modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului 
nr.80/2001, în sensul instituirii unui mecanism de 
verificare şi control automatizat al utilizării 
autoturismelor instituţiilor publice, care să elimine 
posibilitatea de a falsifica documentele de decontare 
pentru scopuri personale 

41 
parlam. 4.03.24 

Raport de 
respingere 

(63/R din 5.03.24) 



 

 V.  Comisia pentru sănătate 
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 
738/2023 

Proiect de Lege pentru completarea Legii nr.143/2000 
privind prevenirea şi combaterea traficului şi 
consumului ilicit de droguri, pentru modificarea Legii 
nr.194/2011 privind combaterea operaţiunilor cu 
produse susceptibile de a avea efecte psihoactive, altele 
decât cele prevăzute de acte normative în vigoare, 
precum şi pentru completarea art.91 alin.(3) din Legea 
nr.286/2009 privind Codul penal – raport comun cu 
Comisia juridică și Comisia pentru apărare 

Completarea Legii nr.143/2000, precum şi 
modificarea Legii nr.194/2011, în sensul 
majorării cuantumului pedepselor, precum 
şi al eliminării posibilităţii executării 
pedepsei sub supraveghere, în cazul 
traficului de droguri de mare risc şi 
traficului internaţional de droguri de mare 
risc 

65 
parlam. 

20.02.24 
26.02.24 

Raport de 
aprobare 
(55/R din 
4.03.24) 

 
 VI.  Comisia pentru învățământ 
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 44/2024 
Proiect de Lege pentru schimbarea 
denumirii Universităţii „Danubius” din 
Galaţi 

Modificarea Legii nr.409/2002, în sensul schimbării 
denumirii Universităţii „Danubius” din Galaţi, în 
„Universitatea Internaţională Danubius” 

Guvern 5.03.24 

Raport de 
aprobare 
(64/R din 
5.03.24) 

2 PLx 
617/2019/2021 

Cererea de rexaminare a Legii pentru 
modificarea și  completarea Legii 
educației naționale nr.1/2011 – raport 
comun cu Comisia pentru 
constituționalitate 

Modificarea şi completarea Legii educaţiei naţionale 
nr.1/2011, intervenţiile legislative vizând interzicerea, în 
şcoli, a prozelitismului pe baza criteriului de sex şi pe 
baza criteriului de gen, precum şi stabilirea drept 
contravenţie a nerespectării interdicţiilor prevăzute la art.7 
alin.(1) din actul normativ de bază 

2 parlam. 
25.09.23 
27.02.24 

Raport de 
respingere 
(66/R din 
6.03.24) 

                                                                        
    VII.  Comisia juridică  
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 738/2023 

Proiect de Lege pentru completarea Legii 
nr.143/2000 privind prevenirea şi combaterea 
traficului şi consumului ilicit de droguri, pentru 
modificarea Legii nr.194/2011 privind 
combaterea operaţiunilor cu produse 
susceptibile de a avea efecte psihoactive, altele 
decât cele prevăzute de acte normative în 
vigoare, precum şi pentru completarea art.91 

Completarea Legii nr.143/2000, precum şi 
modificarea Legii nr.194/2011, în sensul majorării 
cuantumului pedepselor, precum şi al eliminării 
posibilităţii executării pedepsei sub supraveghere, 
în cazul traficului de droguri de mare risc şi 
traficului internaţional de droguri de mare risc 

65 
parlam. 

20.02.24 
26.02.24 

Raport de 
aprobare 
(55/R din 
4.03.24) 



 

alin.(3) din Legea nr.286/2009 privind Codul 
penal – raport comun cu Comisia pentru 
sănătate și Comisia pentru apărare 

2 PLx 759/2023 

Proiect de Lege pentru modificarea 
art.921 alin.(2) lit.a) din Legea fondului funciar 
nr.18/1991 – raport comun cu Comisia 
pentru agricultură 

Modificarea Legii fondului funciar nr.18/1991, în 
sensul eliminării tarifului datorat la Fondul de 
ameliorare a fondului funciar, calculat conform 
anexei nr.1 din acelaşi act normativ, pentru 
introducerea în intravilanul unităţilor 
administrativ-teritoriale a terenurilor agricole 
situate în extravilan 

23 
deputați 

19.02.24 
27.02.24 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente 
(56/R din 
4.03.24) 

3 Plx 454/2023 

Propunere legislativă pentru modificarea şi 
completarea Ordonanţei de Guvern nr.26/2000 
cu privire la asociaţii şi fundaţii, publicată în 
Monitorul Oficial al României, Partea I, nr.39 
din 31 ianuarie 2000, cu modificările şi 
completările ulterioare 

Completarea Ordonanţei Guvernului nr.26/2000, 
în sensul introducerii avizului consultativ al 
Secretariatului de Stat pentru Culte la procedura 
de dobândire a personalităţii juridice de către 
asociaţiile şi fundaţiile care au şi obiective 
religioase 

1 deputat 4.03.24 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente 
(57/R din 
4.03.24) 

4 PLx 106/2023 

Proiect de Lege privind aprobarea Ordonanţei 
de urgenţã a Guvernului nr.190/2022 pentru 
completarea anexei nr.51 la Ordonanţa de 
urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul 
administrative – raport comun cu Comisia 
pentru administrație și Comisia pentru 
muncă 

Completarea anexei nr.51 la Ordonanţa de urgenţă 
a Guvernului nr.57/2019, în sensul echivalării 
funcţiilor publice specifice din cadrul Agenţiei 
Naţionale de Integritate cu funcţiile publice 
generale 

Guvern 

 
26.06.23 
19.09.23 
27.02.24 

 

Raport de 
aprobare 
(59/R din 
5.03.24) 

5 PLx 12/2024 
Proiect de Lege pentru modificarea Legii 
nr.287/2009 privind Codul civil – raport 
comun cu Comisia pentru agricultură 

Modificarea Legii nr.287/2009, în sensul 
instituirii duratei minime a arendării de minimun 
7 ani, respectiv interzicerea subarendării totale sau 
parţiale, cu excepţia schimbului de utilizare a 
terenului între arendaşi 

77 
parlam. 

19.02.24 
4.03.24 

Raport de 
aprobare  
(60/R din 
4.03.24) 

6 PLx 101/2024 

Proiect de Lege pentru modificarea art.5 
alin.(1) din Legea nr.370/2004 pentru alegerea 
Preşedintelui României – raport comun cu  
Comisia pentru administrație 

Modificarea art.5 alin.(1) din Legea nr.370/2004, 
astfel încât alegerile pentru Preşedintele României 
să fie organizate cu cel mult 3 luni de zile anterior 
lunii în care ajunge la termen mandatul de 
Preşedinte al României 

19 
parlam. 

4.03.24 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente 
(61/R din 
5.03.24) 

 
      
 
 
 



 

 
VIII.  Comisia pentru apărare 
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 738/2023 

Proiect de Lege pentru completarea Legii nr.143/2000 
privind prevenirea şi combaterea traficului şi consumului 
ilicit de droguri, pentru modificarea Legii nr.194/2011 
privind combaterea operaţiunilor cu produse susceptibile 
de a avea efecte psihoactive, altele decât cele prevăzute 
de acte normative în vigoare, precum şi pentru 
completarea art.91 alin.(3) din Legea nr.286/2009 privind 
Codul penal – raport comun cu Comisia pentru 
sănătate și Comisia juridică 

Completarea Legii nr.143/2000, precum şi 
modificarea Legii nr.194/2011, în sensul 
majorării cuantumului pedepselor, precum 
şi al eliminării posibilităţii executării 
pedepsei sub supraveghere, în cazul 
traficului de droguri de mare risc şi 
traficului internaţional de droguri de mare 
risc 

65 parlam. 
20.02.24 
26.02.24 

Raport de 
aprobare 
(55/R din 
4.03.24) 

 
IX.  Comisia pentru regulament 
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PH CD 12/2024 
Raport asupra proiectului de Hotărâre privind 
modificarea alin.(1) și (2) al art. 2 din 
Regulamentul Camerei Deputaților 

Modificarea alin.(1) și (2) al art. 2 din 
Regulamentul Camerei Deputaților 

Grup 
parlam. 

Minorități 
5.05.24 

Raport de 
aprobare cu 

amendamente 
(62/R din 
5.03.24) 

 
X.  Comisia pentru constituționalitate 
 

Nr. 
crt. 

Nr. iniţiativă 
legislativă 

Denumirea proiectului Obiect de reglementare Iniţiator 
Data 

dezbaterii 
Observaţii 

1 PLx 
617/2019/2021 

Cererea de rexaminare a Legii 
pentru modificarea și  
completarea Legii educației 
naționale nr.1/2011 – raport 
comun cu Comisia pentru 
învățământ 

Modificarea şi completarea Legii educaţiei naţionale 
nr.1/2011, intervenţiile legislative vizând interzicerea, în şcoli, 
a prozelitismului pe baza criteriului de sex şi pe baza 
criteriului de gen, precum şi stabilirea drept contravenţie a 
nerespectării interdicţiilor prevăzute la art.7 alin.(1) din actul 
normativ de bază 

2 parlam. 
25.09.23 
27.02.24 

Raport de 
respingere 
(66/R din 
6.03.24) 
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II. DIN ACTIVITATEA GRUPURILOR PARLAMENTARE  
ALE CAMEREI DEPUTAŢILOR 

 

Grupul parlamentar al  
Partidului Social Democrat 

 
 Declarații 

 
Neajunsurile agricultorilor și ale transportatorilor, provocate de dreapta europeană 

 

Vă mulțumesc, domnule președinte, 
Dragi colegi, 
Deși premierul Marcel Ciolacu, ministrul Agriculturii, Florin Barbu, și ministrul Transporturilor, Sorin Grindeanu, au 

ajuns, rapid, la un acord cu agricultorii și transportatorii români, acceptându-le majoritatea revendicărilor, nu același lucru se 
întâmplă la nivel european. Protestatarii din mai multe țări europene își doresc și clamează transformarea radicală a Legii 
restaurării naturii. Majoritatea prevederilor restrictive, care i-ar fi afectat și mai mult pe agricultorii din România și din Europa, 
cei care și așa decontează direct și pe nedrept consecințele războiului dus de Rusia în Ucraina, au fost eliminate grație 
intervenției punctuale a ministrului român al Agriculturii, sprijinit de europarlamentarii PSD.  

Însă, deși a fost mult ameliorată această lege, precum și multe dintre exigențele sale deosebit de costisitoare pentru 
investitorii în domeniul agrar, ea continuă să prezinte o serie de neajunsuri ce riscă să crească povara birocratică pentru 
fermierii din România și din Europa. Concret, în forma sa finală, proiectul legislativ încurajează statele membre să includă alte 
noi sarcini de raportare pentru fermieri. Cu alte cuvinte, aceștia ar putea fi obligați să-și piardă timpul completând noi 
formulare, în loc să se ocupe de culturile lor și de lucrările aferente. Iar acest impediment contravine atât politicii de până 
acum a Uniunii Europene privind diminuarea birocrației, cât și a Cabinetului Ciolacu.  

PSD a susținut dintotdeauna simplificarea tuturor procedurilor în favoarea oamenilor și a și inițiat o serie de reforme în 
acest sens. În completare, vin și deciziile și planurile pe care ministrul Cercetării, inovării și digitalizării, Bogdan Ivan, le 
implementează privind digitalizarea instituțională, vitală pentru toate domeniile de activitate. Cu toții ne-am dorit și am 
facilitat reducerea numărului de hârtii, aprobări și avize pentru fermieri, pentru beneficiarii de fonduri europene, pentru mediul 
privat sau pentru autoritățile locale. Însă, această strategie este anulată prin proiectul Legii privind restaurarea naturii, propusă 
de către Comisia Europeană fără să fie consultați în prealabil și fermierii, în fapt, destinatarii principali ai acestor prevederi. 
Din nefericire, această strategie de lucru nu este una singulară! Ba chiar, în termeni aparent duri, dar extrem de realiști, ar 
trebui să o caracterizez drept tipul de procedură specifică dreptei europene, mult prea puțin interesată de domeniul agrar. Sau, 
poate, preocupată mai mult de formă, respectiv de etichetele ”bio” și ”eco”, decât de etapele ce trebuie parcurse până la 
obținerea și punerea pe mesele tuturor cetățenilor comunitari a unor alimente cât mai sănătoase și suficiente. O altă strategie 
legislativă complexă a Comisiei Europene, care conține multe neajunsuri și care va afecta și ea agricultura, este cea privind 
reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră cu 90% până în 2040. 

 Stabilirea acestui obiectiv climatic deosebit de ambițios pentru 2040 trebuie să se fundamenteze pe politici şi sprijin 
adecvate sectorului agricol, astfel încât acesta să asigure în acelaşi timp o producţie alimentară suficientă în Europa, venituri 
echitabile pentru fermieri, cât și consolidarea capacităţii solurilor şi a pădurilor de a stoca mai mult carbon. Și în acest caz 
deschiderea către un dialog global cu industria alimentară și mai ales dincolo de porțile fermelor este esenţială pentru 
generarea de rezultate cât mai optime în acest domeniu şi pentru dezvoltarea unor practici şi modele de afaceri durabile. Numai 
că eu vă vorbesc despre o viziune eminamente social democrată și fezabilă și trebuie să avem în vedere că actuala conducere a 
Comisiei Europene este asigurată de către o exponentă a dreptei europene. Dar acest aspect poate fi schimbat în viitor prin 
reorientarea a și mai multor voturi ale dumneavoastră către candidații social democrați pentru alegerile europarlamentare din 9 
iunie. Familia social democrată europeană și-a desemnat candidatul pentru șefia Comisiei Europene, în persoana lui Nicolas 
Schmit, comisarul pentru Locuri de muncă şi drepturi sociale, la finalul săptămânii trecute, la Roma, în cadrul unui congres la 
care au participat și premierul Marcel Ciolacu, precum și mai mulți europarlamentari și parlamentari PSD. Așadar, cu un 
președinte de stânga al Comisiei ar crește șansele ca, pe viitor, deciziile Executivului comunitar să fie croite pe măsura 
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așteptărilor și doleanțelor agricultorilor și mai puțin pe baza unor statistici fade, din care rezultă doar măsuri inaplicabile 
unitar.  

Tocmai în baza acestui considerent de factură politică ar trebui ca până atunci, orice nouă decizie luată la Bruxelles și 
care vizează sectorul agricol să aibă ca punct obligatoriu de plecare și o consultare prealabilă a fermierilor. Este și practic, dar 
și mult mai productiv! Și nu este doar opinia mea, ci realitatea din teren. Și vă dau ca exemplu atingerea țintelor de mediu. 
Acestea trebuie făcute cu ajutorul fermierilor, și nu împotriva lor! Putem dezvolta o economie verde, sustenabilă nu prin 
restricții, ci prin inovare stabilită pe o cercetare anterioară exhaustivă.  

Iar când fac aceste afirmații, dragi fermieri, mă bizui pe faptul că atât din experiența dumnevoastră privind 
implementarea directivelor europene, care au ca fundament filosofia politică de dreapta, deloc rentabilă pentru domeniul 
dumneavoastră de activitate, precum și din expozeul meu rezultă clar că politicile de stânga sunt cele mai indicate pentru 
creșterea predictibilității agrare și pentru dezvoltarea unor practici şi modele de afaceri durabile. Iar pentru impunerea acestora 
la nivelul Uniunii Europene, cât și în România sunt necesare voturile dumneavoastră pentru candidații social democrați! 

Vă mulțumesc! 
Deputat 

Adrian Alda 
*** 

O realitate cruntă - tinerii români sunt cei mai săraci din Uniunea Europeană! 
 

Stimate colege, stimați colegi, 
Într-o Uniune Europeană care își propune să fie un bastion al prosperității și egalității, există o realitate îngrijorătoare 

care se desfășoară în România, una dintre statele membre. Cifrele recente arată că tinerii români se confruntă cu o situație 
alarmantă în ceea ce privește nivelul de sărăcie și deprivare materială și socială.  

România avea, în 2022, cea mai ridicată rată de deprivare materială şi socială severă în rândul tinerilor (cu vârste 
cuprinse între 15 şi 29 de ani) din rândul statelor membre UE, de 25,4%, în condiţiile în care media la nivelul blocului 
comunitar era de 6%, arată datele publicate de Eurostat.  

Asta înseamnă că unul din patru tineri români suferă din cauza unui nivel insuficient de trai, incapabil să își satisfacă 
nevoile zilnice sau să participe la activități sociale considerate normale pentru vârsta lor. Acest procent este de peste trei ori 
mai mare decât media Uniunii Europene, o diferență uriașă care subliniază adâncimea problemelor cu care se confruntă țara 
noastră în ceea ce privește bunăstarea tinerilor. 

Această statistică nu este doar o cifră rece pe o pagină, ci reprezintă realitatea dificilă a mii de tineri români care se luptă 
zilnic să depășească obstacolele materiale și sociale. Această deprivare severă se traduce într-o serie de consecințe negative pe 
termen lung, atât pentru indivizi, cât și pentru societate în ansamblu.  

Factorii care contribuie la această deprivare materială și socială severă sunt mulți și diversificați, pornind de la șomajul 
în rândul tinerilor, inegalitatea de oportunități. În plus, tranziția dificilă de la educație la piața muncii exacerbează această 
problemă, lăsând mulți tineri fără un venit stabil sau perspective concrete de angajare. 

În ciuda acestui context sumbru, soluții pentru ameliorarea situației tinerilor există, însă necesită o acțiune concertată și 
angajament pe termen lung din partea guvernului, instituțiilor educaționale, organizațiilor non-guvernamentale și sectorului 
privat.  

Este vital să se pună accentul pe educație și formare profesională care să răspundă nevoilor reale ale pieței muncii, 
pentru a asigura tinerilor competențele necesare care să le crească șansele de angajare. De asemenea, trebuie încurajate 
inițiativele și programele care promovează antreprenoriatul în rândul tinerilor, oferindu-le acestora resursele și suportul 
necesar pentru a-și putea deschide propria afacere. 

Investițiile în infrastructură socială și în programe destinate tinerilor, cum ar fi centrele de tineret sau programele de 
consiliere și orientare profesională, sunt esențiale pentru îmbunătățirea situației.  

De asemenea, este crucial să se asigure că toți tinerii au acces egal la oportunități, indiferent de mediul lor socio-
economic de origine. Trebuie eliminate barierele care împiedică accesul la educație de calitate și la piața muncii, inclusiv prin 
acordarea de burse și programe de sprijin pentru tinerii proveniți din medii defavorizate.  

Politica socială ar trebui să pună un accent puternic pe incluziune și egalitate de șanse, asigurându-se că nicio categorie 
de tineri nu este lăsată în urmă. Strategii integrate care să aducă împreună educația, piața muncii și serviciile sociale sunt 
esențiale pentru a oferi o rețea de siguranță solidă pentru tineri.  
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Este momentul ca societatea, guvernul și toți actorii relevanți să recunoască gravitatea situației și să acționeze în mod 
decisiv pentru a asigura un viitor mai bun pentru tineretul României. Aceasta nu este doar o investiție în indivizi, ci în viitorul 
și prosperitatea întregii țări. Combaterea sărăciei și a deprivării materiale și sociale a tinerilor este o responsabilitate pe care o 
avem cu toții și un pas esențial către crearea unei societăți echitabile, incluzive și sustenabile 

 

Deputat 
Oana Gianina Bulai 

*** 
Guvernul Ciolacu și parlamentarii PSD s-au ținut de cuvânt și au adoptat toate măsurile solicitate  

pentru susținerea fermierilor români 
 

Stimate colege și stimați colegi parlamentari, 
Am văzut la finalul săptămânii trecute o știre că fermierii s-ar pregăti să reia protestele pentru că Guvernul nu s-ar fi 

ținut de cuvânt în aplicarea măsurilor negociate. Nu știu dacă a fost un fake-news al postului TV sau dacă a fost o 
dezinformare plecată de la un grup de fermieri nemulțumiți, nu am reușit să determin cine a lansat această știre, pentru că nu 
era citată niciuna dintre marile organizații ale fermierilor. 

Pentru a pune capăt acestei dezinformări, aș vrea să subliniez că Guvernul și-a respectat toate promisiunile făcute 
fermierilor. De fapt, sunt atât de multe facilități care urmează să fie acordate, pe diverse programe de sprijin, încât funcționarii 
de la APIA au fost nevoiți să prioritizeze acordarea lor, astfel încât toți banii europeni să ajungă la fermierii români.  

Mai mult decât atât, trebuie remarcat aici, succesul ministrului Agriculturii, domnul Florin Barbu, care a reușit să obțină 
de la Bruxelles aprobarea amendamentului făcut de România cu privire la pârloagă și la rotația culturilor, astfel încât fermierii 
români să nu fie afectați. Astfel, România care are la nivel național o suprafață de peste 4% pârloagă va fi exceptată de la 
prevederile care îi obligau pe fermieri să renunțe la cultura de pe 4%  din suprafața lor. De asemenea, rotația culturilor nu se va 
aplica acolo unde nu este necesară, din perspectivă agrotehnică.  

Revenind la promisiunile făcute fermierilor aș vrea să prezint aici lista completă a măsurilor îndeplinite: 
Amânarea ratelor fermierilor aflați în dificultate din cauza secetei. 
Fermierii nu mai sunt obligați să lase pârloagă 4% din suprafața lor agricolă. 
Amânarea ratelor fermierilor aflați în dificultate din cauza secetei. 
Aprobarea “Creditul fermierului”, prin care fiecare fermier poate obține până la 280.000 de euro pentru acoperirea 

ROBOR pe 5 ani, cu o  dobândă fixă de doar 1,95%.  Guvernul a alocat aproape 165 de milioane de euro pentru această 
măsură.  

Subvenționarea cu 50% energiei electrice pentru irigații! Guvernul acoperă 50% din facturile pentru energia electrică 
utilizată la pompele pentru irigațiile agricole. Acest sprijin, alături de asigurarea apei gratuite pe canalele principale de irigații, 
stimulează folosirea sistemelor de irigații pentru obținerea unor producții mai bune.  

Acordarea a 100 euro/ha pentru culturile din toamna anului 2022 și 100 de euro/animal pentru crescătorii de vaci de 
carne. Sprijinul se acordă proporțional și crescătorilor de porci și păsări pe baza unei formule de calcul.   

Actualizarea subvenției la motorină. Fermierii vor primi pentru anul 2024 subvenție la motorină la valoarea maxim 
posibilă, respectiv 2 lei/litru! Asta înseamnă carburant mai ieftin cu 25% pentru agricultură! 

Echivalarea permisului de conducere categoria B cu TR1 precum și înmatricularea utilajelor doar pe baza înregistrării la 
primărie, fără obligativitatea CIV și ITP.  

Nu în ultimul rând, aș menționa aici oprirea importurilor de cereale din Ucraina. După finalizarea contractelor încheiate 
înainte de introducerea restricțiilor europene, nu s-au mai importat cereale din Ucraina. Nu s-a solicitat nicio licență de la 
Ministerul Agriculturii în acest sens. Dacă au mai ajuns în România unele cantități, acestea s-au făcut prin încălcarea legii și, 
oricum, dacă într-adevăr au existat, ele au valoare cu totul marginală și nu perturbă piața din România.  

Prin urmare, consider că Guvernul si-a onorat promisiunile. Fermierii încep noul an agricol în cele mai bune condiții, 
care le oferă șanse egale în competiția cu fermierii europeni. 

Deputat 
Virgil - Alin Chirilă 

*** 
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Programul Național Masă Sănătoasă 
Domnule preşedinte de ședință, 
Stimaţi colegi, 
Lista unităților de învățământ preuniversitar incluse în anul 2024 în Programul național ''Masă sănătoasă'' a fost 

publicată în Monitorul Oficial. 
Guvernul condus de primul-ministru Marcel Ciolacu a alocat suma de 1.019.223 mii lei pentru acest program pentru 

anul curent, iar 458.833 de elevi din peste 1.223 de unități școlare se vor bucura de suportul alimentar susținut de Programul 
Național '' Masă caldă''. 

În județul Caraș-Severin, 32 de unități de învățământ au fost incluse în program, după cum urmează: 3 în orașele 
Moldova Nouă, Băile Herculane și Bocșa, iar celelalte 29 de unități de învățământ care vor beneficia sunt din comunele: 
Bozovici, Eftimie-Murgu, Sasca Montană, Turnu Ruieni, Marga, Armeniș, Ciclova Română, Dognecea, Gârnic, Bucoșnița, 
Ramna, Varani, Prigor, Fârliug, Coronini, Ezeriș, Dalboșeț, Vermeș, Slatina-Timiș, Măureni, Ciuchici, Grădinari, Băuțar, 
Domașnea, Doclin, Ciudanovița, Cărbunari, Târnova și Buchin. Elevii din toace aceste localități vor primi așadar un suport 
alimentar, constând într-o masă caldă, sau după caz într-un pachet alimentar. 

Astfel de obiective sunt importante pentru promovarea accesului la educație și egalitate în societate, contribuind la 
diminuarea disparităților dintre mediile urban și rural, precum și oferind suport social pentru copiii expuși riscului de 
excluziune socială. 

În calitate de deputat de Caraș-Severin am susținut mereu astfel de programe care vin în sprijinul elevilor și odată cu 
implementarea lor sperăm să contribuim la scăderea abandonului școlar. 
 

Deputat 
Romulus-Marius Damian 

*** 
Pensii și salarii mai mari 

Stimaţi colegi, 
Menționam într-o declarație anterioară că salariul mediu net în România a depășit pragul psihologic de 1000 de euro în 

luna decembrie a anului trecut. Desigur, vizăm consolidarea acestui trend și creșterea salariilor și în anul 2024. 
De asemenea, pentru prima dată în istoria României, pensia medie pentru limită de vârstă a depășit 500 de euro. 
Există o legătură între acești doi indicatori care evoluează în tandem. Creșterea cu peste 15% a salariilor de anul trecut, 

a permis creșterea pensiei medii peste pragul de 500 de euro. În același timp, punctul de pensie a depășit pragul de 40% din 
salariul mediu net.  

Aceste date ne arată că dezvoltarea economiei prin investiții, care determină creșterea salariilor și implicit a 
contribuțiilor pentru bugetul de pensii reprezintă calea sănătoasă pentru creșterea pensiilor și pentru sustenabilitatea sistemului 
pe termen lung. Ca atare, proiectul PSD de a introduce salariul minim european în România va aduce o creștere a nivelului de 
trai și pentru pensionari, nu doar pentru cei care muncesc. 

Creșterea salariilor a condus, în ianuarie 2024, la creșterea veniturilor bugetare din contribuții sociale, cu 25,7%, față de 
aceeași perioadă a anului trecut, conform execuției bugetare prezentate de Ministerul Finanțelor Publice.  

Am observat că se discută în spațiul public despre un proiect de introducere a contribuțiilor pentru sănătate la pensiile de 
peste 4000 de lei, de parcă părinții și bunicii noștri nu au contribuit toată viața la sistemul de sănătate. 

Acest proiect a fost inițiat de câțiva senatori liberali care în general au avut o viziune anti-pensionari pe care și-au 
manifestat-o atunci când au fost la guvernare și au înghețat punctul de pensie. Acum, în același spirit, încearcă din nou să pună 
taxe pe pensii.  

PSD se va opune acestui proiect care nici măcar nu a fost discutat în Coaliție. Chiar dacă unii liberali consideră că 
pensionarii nu sunt în electoratul PNL, asta nu înseamnă că trebuie pedepsiți.  

Pensionarii trebuie să aibă pensii decente, iar PSD va face toate demersurile pentru creșterea nivelului de trai al 
parinților și al bunicilor noștri. 

Vă mulţumesc!        Deputat 
Mirela Furtună 

***  
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PSD pregătește un nou cadru legislativ de susținere a familiilor pentru creșterea natalității 
 
România se confruntă cu cea mai accentuată scădere a ratei natalităţii din ultimul secol, în condițiile în care realitatea 

datelor statistice indică un regres major al copiilor născuți în ultimii ani. Astfel, conform datelor oficiale ale Institutului 
Naţional de Statistică, în anul 2022 s-au născut 171.132 de copii, faţă de 196.858 în 2021 și față de 219.483 în anul 2006. 

Potrivit unui studiu al Organizației Națiunilor Unite, rata natalităţii va înregistra în continuare scăderi importante la 
nivel mondial. În aceste condiții, este absolut necesar să gândim mai multe programe sociale şi să redimensionăm cadrul legal 
a susţinerii familiilor și a stimulării acestora de a fi părinți.  

În acest context, remarcăm rezultatele înregistrate în urma măsurilor de stimulare a creşterii natalităţii aplicate la nivel 
local, în diferite localităţi din ţară, unde primarii au decis să sprijine financiar atât întemeierea noilor familii, cât şi naşterea și 
susținerea copiilor.  

Spre exemplu, mai multe Consilii Locale din țară au votat hotărâri prin care recompensează financiar dorința mamelor 
de a avea copii, o decizie tot mai dificilă în prezent, în condiţiile crizelor succesive din ultimii ani și a nivelului de trai destul 
de anevoios din zonele rurale.  

Alte Primării din ţară au decis, tot în baza unor hotărâri ale Consiliilor Locale, să acorde stimulente financiare pentru 
tinerii care decid să se căsătorească, în ideea încurajării creşterii natalităţii şi a încetinirii procesului extrem de periculos al 
îmbătrânirii populaţiei cu care se confruntă multe zone din țară. Există posibilitatea acordării aşa-numitului sprijin financiar 
pentru întemeierea unei familii, beneficiu acordat tot prin decizii ale executivelor locale. Motivaţia este aceeaşi: impulsionarea 
natalităţii şi diminuarea depopulării drastice ale satelor româneşti. 

În consecință, conducerea PSD a Ministerului Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse lucrează la conturarea unui 
cadru legislativ unitar şi complex, care să acorde noi facilităţi și stimulente financiare tinerilor, atât pentru a-şi oficializa 
relaţiile prin căsătorii, cât şi pentru a avea copii.  

Nu în ultimul rând, consider că sunt necesare modificări şi în ceea ce priveşte impunerea unui control riguros referitor la 
cheltuirea banilor distribuiţi de stat copiilor, pentru a fi diminuate cazurile de cheltuire a acestora de către părinţi, pentru 
băutură şi alte lucruri personale, în niciun caz pentru cele trebuincioase copiilor.  

 

Deputat 
Georgeta-Carmen Holban 

*** 
Declarație politică 

Stimate doamne și stimați domni deputați,  
Dragi colegi,  
Declarația mea de astăzi se referă la creșterile de pensii din acest an și reprezintă un răspuns pentru colegii noștri care, la 

finalul anului trecut, după adoptarea în Guvern a noii Legi a pensiilor, spuneau că nu o vor vota în Parlament pentru că nu ar fi 
existat sursele de finanțare pentru cele două majorări din 2024, respectiv pentru creșterea punctului de pensie cu 13,8% de la 1 
ianuarie și majorarea rezultată din recalculare, de la 1 septembrie.  

Săptămâna trecută am văzut execuția bugetară pe prima lună a anului curent. „Surpriza cea mare”, dacă pot spune așa, 
cel puțin pentru unii dintre colegi, s-a văzut la veniturile din contribuții, care sunt destinate pensiilor și serviciilor de sănătate. 
Aici s-a înregistrat o creștere de 25,7% față de aceeași lună din anul trecut. Avem deci o creștere a veniturilor la pensii mai 
mare decât majorarea de 13,8% care a fost acordată în luna ianuarie. Iar acest lucru ne va permite să avem la 1 septembrie 
banii disponibili pentru acordarea celei de-a doua majorări pentru cele mai multe dintre pensii, în urma recalculării.  

Vă întrebați probabil de unde a venit acest surplus? Cum a fost posibilă o astfel de „magie”, cum spunea un ilustru 
contemporan? Ei bine, nu e nicio magie, nu e nimic ciudat. Este rezultatul unor politici sănătoase care au fost implementate 
anul trecut.  

Am avut cel mai mare volum al investițiilor publice, unde am adus și foarte multe fonduri europene din PNRR și din 
exercițiul financiar obișnuit al Uniunii Europene. După cum știți, investițiile sunt trecute în buget la cheltuieli, la fel cum sunt 
trecut și scheme de ajutor de stat care s-au acordat investitorilor privați.  

Este însă vorba de cheltuieli care produc efecte benefice în economie. Acest volum uriaș de investiții publice și private a 
angrenat o amplă mișcare pozitivă în economie. Firmele care au executat proiectele de investiții au avut nevoie de personal 
suplimentar. Au început să facă angajări. La fel s-a întâmplat și cu furnizorii acestora care au trebuit să sporească producția de 
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piese, de materiale de construcții etc. Deci și ei au trebuit să facă angajări pentru a-și putea onora comenzile. În plus, firmele 
care au primit ajutoarele de stat au avut condiție de a crea locuri de muncă plătite la un nivel decent.  

Așadar investițiile au determinat o creștere substanțială a cererii de forță de muncă. Așa se face că anul trecut România a 
atins un record absolut în privința numărului de angajați și de contracte de muncă. Peste 1 milion de contracte de muncă în 
plus și peste 600.000 de angajați în plus în 2023, față de anul 2022.  

Toți acești angajați și toate aceste contracte de muncă suplimentară au însemnat mai multe contribuții plătite către 
bugetul de stat.  

Iar creșterea salariului minim din octombrie și cererea din ce în ce mai mare pentru angajați a determinat multe firme să 
majoreze salariile propriilor salariați pentru a-și păstra forța de muncă existentă sau pentru a atrage noi angajați de pe piața de 
muncă. Așa am ajuns ca în luna decembrie 2023, salariul mediu net să fie mai mare cu peste 15% față de luna decembrie 2022, 
cu o creștere reală, peste rata inflației de circa 8%. Deci investițiile și creșterea salariului minim sunt două măsuri ale 
Guvernului Marcel Ciolacu care au determinat majorări ale salariilor din economie. Iar după cum bine știți, salarii mai mari 
înseamnă și contribuții sociale mai mari plătite la buget.  

Sintetizând, investițiile au determinat creșterea numărului de angajați și a contractelor de muncă, iar creșterea salariului 
minim și cerere mare de forță de muncă au condus la o creștere a salariilor din economie. Toate acestea au determinat acea 
creștere de +25,7% a contribuțiilor sociale pentru pensii și pentru sănătate.  

Prin urmare nu e nicio magie. Este o viziune sănătoasă asupra economiei, în care cheltuielile cu investițiile nu trebuie 
privite ca un minus la buget, ci ca un factor determinat pentru creșterile viitoare de venituri, pentru buget și pentru pensii.  

Salut cu această ocazie decizia Guvernului de a aloca 7% pentru investițiile din acest an, care, cu siguranță, vor genera 
efectele de multiplicare pe care le-am văzut acum și care vor asigura creșterea și sustenabilitate sănătoasă a pensiilor pe termen 
lung. 

Vă mulțumesc.         Deputat 
Alexandra Huțu 

*** 
Stimularea economiei de război în UE nu poate fi o măsură în sine.  

Este nevoie de regândirea politicilor energetice și de mediu! 
Stimați colegi parlamentari, 
Aduc în atenția dumneavoastră un subiect din ce în ce mai des abordat de către factori importanți de decizie din țările 

NATO și ai UE: pregătirea Europei pentru un conflict militar extins. 
Am menționat acest subiect și în alte declarații politice susținute în Parlamentul României și, de fiecare dată, am ținut să 

precizez creșterea intensității avertismentelor venite din partea aliaților Occidentali ai României. 
Conflictul militar din Ucraina, rezultat în urma invaziei neprovocate a Federației Ruse, a determinat o serie importantă 

de amenințări de securitate regională și, prin prisma taberelor antagoniste de aliați, chiar mondială. Violența agresiunii militare 
a Rusiei, coroborată cu forma despotică de imperialism teritorial și militar a regimului dictatorial de la Kremlin, a ridicat foarte 
rapid nivelul de alarmare în rândul statelor NATO și nu numai. Este edificator exemplul Danemarcei și Suediei care au cerut 
cu celeritate accederea în NATO, conștiente fiind de agresivitatea Federației Ruse. Zeci de mii de soldați ai țărilor aliate 
NATO au fost detașați în țările de pe flancul Estic, de la Țările Baltice și până pe litoralul bulgăresc. 

Acestea sunt semnale indirecte ale seriozității cu care NATO ia în considerare potențialitatea ca Rusia să atace în anii 
următori țări de la granița estică a alianței. Chiar dacă cei mai mulți analiști militari considerau acest scenariu puțin plauzibil 
având în vedere blocajul pe frontul ucrainean, în ultima perioadă tonul s-a schimbat. Comandanți militari de rang înalt ai 
NATO și politicieni de vârf ai țărilor Occidentale au dat greutate tot mai mare acestor avertismente ipotetice, ducându-le chiar 
în zona amenințării concrete. Europa trebuie să se pregătească foarte serios pentru un posibil conflict militar îndelungat cu 
Rusia. 

Aceste declarații nu au avut doar un impact mediatic, ci chiar unul concret și imediat în direcționarea eforturilor 
economice ale UE către securitatea militară. Dacă inițial acest efort era destinat creșterii producției de muniție pentru a sprijini 
lupta ucrainenilor cu Rusia, prin prisma avertismentelor tot mai alarmante, UE începe să vorbească deschis de orientarea 
industriei europene de armament la „modul economiei de război”. 

Acesta a fost anunțul reprezentanților Comisiei Europene prin vocea lui Thierry Breton, comisarul european pentru 
industrie, va prezenta propuneri pentru a încuraja țările UE să cumpere împreună mai multe arme de la companii europene și 
pentru a ajuta aceste firme să își mărească capacitatea de producție. 
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Analiștii spun că războiul a evidențiat faptul că industria europeană nu a fost pregătită corespunzător pentru unele 
provocări majore, cum ar fi creșterea bruscă a cererii pentru cantități mari de muniție de artilerie. 

Printre propunerile lui Breton se numără crearea unei versiuni europene a programului american Foreign Military Sales, 
în cadrul căruia Statele Unite ajută alte guverne să cumpere de la companiile de armament americane. O altă propunere ar 
permite UE să oblige firmele europene de armament să acorde prioritate comenzilor europene în perioade de criză. 

Stimați colegi parlamentari, toate aceste măsuri nu sunt, însă, suficiente dacă nu le dublăm de o schimbare a paradigmei 
economice a Uniunii Europene. Odată cu declanșarea războiului din Ucraina, putem spune că s-a încheiat perioada de pace de 
zeci de ani pe care a trăit-o Europa și care i-a permis dobândirea unei prosperități fără precedent în istorie. Invazia Ucrainei de 
către Rusia nu a produs doar indignare diplomatică și reacții militare de ajutorare a țării agresate, ci și o serie de sancțiuni 
economice care au avut un impact profund și asupra economiei Uniunii Europene. Este suficient să luăm în considerare refuzul 
UE de a mai achiziționa hidrocarburi rusești (pentru a nu mai finanța războiul Federației Ruse!) și să punem această măsură în 
contextul industriei grele (în special din Germania) care era dependentă de aceste resurse. Dacă adăugăm și afectarea lanțurilor 
de transport a materiilor prime și a produselor (în special din China), tabloul economic global capătă tușe din ce în ce mai 
aspre. 

Prin urmare, industria europeană are nevoie de un suflu nou din punct de vedere energetic, iar presiunile „Green Deal” 
nu se răsfrâng doar asupra agricultorilor din UE, ci și asupra competitivității industriale. Este greu să vorbim despre o 
„economie de război” cu producția de cărbune aproape stopată la nivel UE, cu prețuri prohibitive la producția de energie 
electrică (datorate inclusiv închiderii multor unități nucleare) și cu limitarea folosirii gazului în favoarea energiei alternative 
(solare sau eoliene). O adevărată industrie pregătită de „război” are nevoie de mobilizarea tuturor resurselor energetice cu 
rapiditate și predictibilitate. 

Aici, îmi permit să menționez și importanța României care, prin varietatea de surse de energie (hidro, nucleară, depozite 
de cărbune și hidrocarburi) va deveni în anii următori unul dintre cei mai puternici jucători europeni în această nouă paradigmă 
a „economiei de război”. Țara noastră trebuie să își joace cu foarte multă înțelepciune și reziliență „cartea” importanței 
economice în Europa, mai ales în domeniile strategice ale producției de energie. 

Vă mulțumesc!      
Deputat 

Silviu Macovei 
*** 

Guvernarea PSD aduce stabilitate și bunăstare 
Stimați colegi, 
Măsurile economice și de ocupare gândite și puse în aplicare după revenirea PSD la guvernare încep să își arate 

rezultatele pozitive. Iată, astăzi, există un număr record de salariați și un salariu mediu net care a depășit 1.000 de euro! Mai 
mult, guvernul de coaliție a reușit să țină inflația sub control, dar ceea ce este cel mai important de subliniat este că toate aceste 
lucruri bune se reflectă nu doar în cifre, dar mai ales în viața de zi cu zi a românilor. 

Creșterea salariilor și a numărului de salariați - peste 5,7 milioane de angajați și 6,8 milioane de contracte de muncă – 
conduc, pe de o parte, la o creștere economică sănătoasă reflectată inclusiv în nivelul de trai, pe de altă parte, la consolidarea 
din ce în ce mai bună a sistemului de pensii din România. Salariile mai mari și creșterea numărului contractor de muncă 
înseamnă o viață mai bună pentru toți angajații, dar și mai multe contribuții sociale și mai multă siguranță pentru pensionarii 
României!  

Nu am uitat însă nici de tinerii din România. Numai pentru aceștia au fost înființate 55.000 de noi job-uri, grație 
programelor de sprijin guvernamental. Este un pas important pentru a-i determina pe tineri să rămână în țară și să-și întemeieze 
o familie în România.  De altfel, creșterea investițiilor publice și ajutoarele de stat acordate de guvern au creat noi locuri de 
muncă și au garantat salarii decente. Aceasta este calea spre un viitor sustenabil!  

Un aspect foarte important de menționat este că valoarea totală a investițiilor publice anul trecut, atestată prin execuția 
bugetară - deci bani efectiv cheltuiți - a fost cu 11 miliarde de lei mai mare decât deficitul bugetar, ceea ce înseamnă că 
România nu s-a împrumutat pentru consum, ci pentru investiții! Este pentru prima dată când România se împrumută pentru 
investiții și nu pentru consum! 

Iată, așadar, modelul de dezvoltare al României s-a schimbat în guvernarea PSD și se bazează preponderent pe investiții 
atât din fonduri naționale cât și din fonduri europene, devenind astfel un model sustenabil de dezvoltare cu efect de 
multiplicare în economie. Totodată să nu uităm nici efectul măsurilor de plafonare a prețurilor susținute de PSD: economii 
substanțiale în buzunarele românilor! Intervenția guvernului condus de Marcel Ciolacu a fost un scut real împotriva 
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scumpirilor speculative. Imaginați-vă facturi la gaze și energie electrică duble sau chiar triple! Mulțumită măsurilor PSD, 
familiile din România au economisit în medie 1.118 de lei în fiecare lună. Este o sumă care face diferența!  

BNR a comunicat că inflația ar fi fost cu aproape 10 puncte mai mare, dacă nu s-ar fi plafonat prețurile la energie și 
dacă nu s-ar fi limitat adaosul la alimente. Adică în loc de 7,4%, inflația ar fi ajuns la 17%! Practic, la fiecare 100 de lei 
cheltuiți la cumpărături, românii ar fi plătit încă 10 lei, dacă nu s-ar fi luat aceste măsuri promovate de PSD! Desigur, că vor 
mai fi variații ale prețurilor, în funcție de sezon, de magazin și de producător, dar important este că am stabilizat prețurile și s-a 
oprit specula, iar astfel am reușit să protejăm puterea de cumpărare a românilor cu venituri mici și medii. Pentru că măsurile de 
plafonare și limitare a adaosului comercial au avut un impact pozitiv, mai ales pentru familiile cu venituri mici, unde fiecare 
leu contează enorm.  

În concluzie aș dori să mai subliniez un singur aspect: nimeni nu pretinde că guvernarea merge perfect și că nu ar mai fi 
lucruri de corectat sau care să se facă mai bine, în schimb, cu toții trebuie să recunoaștem că formula actuală de coaliție a reușit 
să asigure României stabilitatea de care avea nevoie în aceste vremuri tulburi. Imaginați-vă ce s-ar fi întâmplat fără măsurile 
PSD și fără această stabilitate la nivel politic! Cum ar fi fost să continue la nesfârșit scandalurile și certurile dintre USR și 
PNL? Ce măsuri de protejare a veniturilor românilor ar fi luat ”progresiștii de ”dreapta”? Cum ar fi oprit specula la energie și 
la alimente inconștienții neoliberali care au liberalizat și dereglementat piețele? Cum ar fi asigurat creșterea pensiilor 
”reformatorii ” care au strecurat în PNRR limitarea de 9,4% din PIB privind cheltuiala cu pensiile? Fără nicio exagerare, ar fi 
fost un dezastru pe toate liniile! Iar nivelul de trai al românilor s-ar fi înrăutățit dramatic.  

Sunt aspecte deseori neglijate de toți cei care critică actuala coaliție de guvernare, însă realitatea ne arată că doar 
guvernarea PSD poate aduce stabilitate politică și socială, precum și progresul economic de care România și românii au 
nevoie. Într-un an electoral atât de important precum 2024 sunt convins că românii nu vor uita acest lucru!  

Vă mulțumesc pentru atenția acordată!      Deputat 
Ioan Mang 

*** 
Obezitatea - o problemă majoră de sănătate publică 

 

Obezitatea reprezintă o problemă majora de sănătate publică datorita  riscului ridicat pentru dezvoltarea altor afecțiuni, 
precum cele cardiovasculare, metabolice sau anumite tipuri de cancer. Obezitatea este atât de prevalentă, încât a devenit mai 
frecventă decât subponderabilitatea în majoritatea tarilor,inclusiv în cele cu venituri mici şi medii , care în trecut, s-au 
confruntat cu problema subnutriţiei. Studii recente publicate de Organizația Mondială a Sănătății, relevă faptul că la nivelul 
anului 2022, peste 1 miliard de persoane la nivel global suferă de obezitate, ceea ce înseamnă aproximativ o persoană din opt.  
În ultimii 30 de ani, rata obezitatii în rândul adulţilor a crescut de peste două ori în intervalul 1999-2022 şi de peste patru ori în 
rândul copiilor şi adolescenţilor cu vârste cuprinse între 5 şi 19 ani. 

Obezitatea este o boală cronică complexă, iar cauzele sale sunt bine cunoscute, la fel şi intervenţiile necesare pentru a o 
gestiona și totuşi, aceste intervenţii nu sunt puse în practică în timp util și într-un cadru eficient.  

În acest sens, cu prilejul Adunării OMS din anul 2022, statele membre au adoptat planul Organizației Mondiale a 
Sănătății pentru a preveni și stopa obezitatea. La ora actuală, 31 de state au implementat deja acest plan. 

Printre principalele măsuri cuprinse în cadrul acestui plan se numără cele care vizează introducerea practicilor sănătoase 
, precum promovarea alăptării şi sprijinirea mamelor în acest sens, reglementarea practicilor nocive de marketing al 
alimentelor şi băuturilor, care i-ar putea afecta pe copii, politici privind alimentaţia şi nutriţia în şcoli, inclusiv iniţiative care 
reglementează vânzarea, în vecinătatea şcolilor, a produselor bogate în materii grase, zaharuri şi sare, politici fiscale şi tarifare 
care promovează o alimentaţie sănătoasă, politici în materie de etichetare nutriţională, campanii de educaţie şi sensibilizare în 
favoarea unei alimentaţii sănătoase şi a exerciţiului fizic, norme privind activitatea fizică în şcoli, precum și integrarea 
serviciilor de prevenție și de gestionare a obezității în sistemul de îngrijiri medicale primare.  

În România, rata de obezitate este de aproximativ 11%, iar potrivit Institutului Național de Sănătate Publică, 
aproximativ 40% dintre copii au probleme cu greutatea. Cu toate acestea, în raport cu celelalte state europene, România a 
reușit până în momentul de față să gestioneze acest fenomen prin promovarea unui stil de viață sănătos, prin implicarea 
instituțiilor statului cât și a organizațiilor neguvernamentale.  

Deputat 
Florian Neaga 

*** 
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Măsurile impuse de PSD la guvernare privind plafonarea preţurilor, sprijin semnificativ pentru români! 
 
Mulțumesc, domnule preşedinte, 
Stimaţi colegi, 
Declaraţia mea politică se numește ” Măsurile impuse de PSD la guvernare privind plafonarea preţurilor, sprijin 

semnificativ pentru români!,, și se referă la măsurile propuse de Partidul Social Democrat în privința plafonării prețurilor. 
Partidul Social Democrat și-a asumat guvernarea într-un moment dificil din punct de vedere economic și social, însă 

continuă să susțină și să promoveze măsuri pentru populație, pentru familiile cu venituri mici și medii – pentru ca acestea să 
poată achiziționa mai multe produse, în special românești, la prețuri corecte. 

Efectul benefic al măsurilor de plafonare a prețurilor implementate de PSD a fost deosebit de semnificativ pentru 
economiile românilor. 

Prin intervenția Guvernului și susținerea PSD, creșterile excesive de prețuri au fost temperate, asigurându-se un nivel 
acceptabil al costurilor pentru gaze și energie electrică. 

Această acțiune a permis familiilor din România să economisească lunar în medie 1.118 lei, o sumă care a avut un 
impact real asupra bugetelor acestora. 

Plafonarea și limitarea adaosului comercial au avut un impact pozitiv, în special pentru familiile cu venituri reduse, 
contribuind la protejarea puterii lor de cumpărare. Aceste măsuri au reușit să tempereze inflația și să reducă speculația pe piața 
de energie și alimente, asigurând o stabilitate economică necesară. 

În lista priorităților PSD și a premierului Marcel Ciolacu s-au numărat protejarea puterii de cumpărare și salvarea 
economiei naționale prin plafonarea prețurilor la energie, precum și sprijinirea veniturilor mici și medii prin limitarea 
adaosului la alimente, fără a afecta fermierii români sau a crea penurii. Aceste măsuri au subliniat angajamentul partidului față 
de binele cetățenilor și stabilitatea economică a țării. 

Partidul Social Democrat guvernează pentru România și pentru români! 
Vă mulțumesc,         Deputat 

Nicu Niță 
*** 

Declarație politică 
Stimate domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi,  
În contextul actual internațional este esențial să evidențiem și să condamnăm practicile autoritare ce subminează 

principiile democrației și drepturile fundamentale ale omului. Una dintre cele mai alarmante tendințe, observate atât în 
Federația Rusă cât și în Republica Islamică Iran, este lichidarea sistematică a opoziției politice, prin metode ce variază de la 
intimidare și arestare la acte de violență și eliminare fizică. 

În ambele țări, guvernele au implementat legi și practici care limitează sever libertatea de exprimare și dreptul de 
asociere. Activiștii, jurnaliștii și membrii opoziției politice sunt frecvent ținta hărțuirii, arestărilor arbitrare și a proceselor 
judiciare motivate politic. 

Atât în Rusia, cât și în Iran, guvernele au recurs la violență pentru a suprima protestele și mișcările de opoziție. 
Utilizarea forței excesive de către poliție, detențiile ilegale și tortura reprezintă încălcări grave ale drepturilor omului. 

Există numeroase cazuri în care lideri ai opoziției au fost ținte ale unor acte de violență, demonstrând o politică de stat 
orientată spre reprimarea oricărei opoziții. 

Cazul lui Alexei Navalnîi, liderul opoziției ruse, oferă o ilustrare clară și recentă a măsurilor la care guvernul rus este 
dispus să meargă pentru a suprima vocile disidente. 

Reacția internațională la cazul lui Navalnii, incluzând sancțiuni din partea mai multor guverne occidentale, evidențiază 
preocuparea globală față de practicile autoritare ale Rusiei și nevoia de a sprijini principiile democrației și drepturile omului. 
Eforturile internaționale concertate și solidaritatea cu cei care luptă pentru drepturile lor fundamentale în Rusia, Iran și în alte 
regimuri autoritare sunt esențiale pentru promovarea libertății și justiției la nivel global. 

Un alt exemplu îngrijorător care reflectă modul în care guvernele autoritare își urmăresc și încearcă să elimine opoziția 
este tentativa de asasinat îndreptată împotriva lui Alejo Vidal-Quadras, un politician european cunoscut pentru criticile sale la 
adresa Republicii Islamice Iran. Această acțiune, de care Iranul este acuzat, demonstrează nu doar încălcarea suveranității 
naționale a altor state, dar și disprețul flagrant față de normele de drept internațional. 
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Aceste incidente subliniază pericolul pe care îl reprezintă regimurile autoritare, nu doar pentru cetățenii proprii, dar și 
pentru comunitatea internațională, atunci când încearcă să-și extindă tactica represivă dincolo de granițele lor naționale. 
Tentativa de asasinat împotriva unui politician european pentru pozițiile sale politice este un act de agresiune care necesită o 
condamnare fermă și o reacție colectivă. 

În contrast cu încercările guvernului iranian de a suprima orice formă de disidență internă, există o opoziție puternică și 
bine organizată, în exil, demonstrând reziliența și dorința de schimbare democratică în Iran. Consiliul Național al Rezistenței 
Iraniene (NCRI) este un exemplu proeminent, reprezentând o coaliție largă de grupuri de opoziție iraniene care militează 
pentru o republică democratică, seculară și non-nucleară în Iran. Consiliul Național al Rezistenței Iraniene (NCRI) joacă un rol 
crucial în dezvăluirea abuzurilor regimului iranian, inclusiv încălcările drepturilor omului, programul nuclear și activitățile de 
destabilizare regională. Din exil Consiliul Național al Rezistenței Iraniene (NCRI) a reușit să atragă atenția comunității 
internaționale asupra situației din Iran, oferind o alternativă viabilă la regimul actual. 

Vă mulțumesc!      
Deputat 

Dan Cristian Popescu 
*** 

România este pregătită să introducă salariul minim european 
Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Creșterea veniturilor românilor, indiferent dacă este vorba de salariați sau pensionari a fost unul dintre obiectivele 

prioritare ale PSD, în momentul în care intrat la guvernare în anul 2021. De atunci, angajații, dar și seniorii și-au recâștigat 
demnitatea, veniturile lor crescând în mod constant, ca urmare a măsurilor ferme și realiste asumate de Guvernul PSD-PNL. 
Treptat, salariul minimin și, implicit, celelalte salarii au crescut. La fel s-a întâmplat și cu pensiile. Iar toate aceste majorări nu 
au aruncat România într-un haos economic, ci au contribuit la creșterea economiei țării noastre.  

Salariile și pensiile au atins atins anul trecut recorduri la care nimeni nu avea curajul să se gândească la începutul anului 
2021. Miniștrii din acea perioadă nu erau dispuși să treacă de clișeul: „Dacă vom crește pensiile și salariile, economia va intra 
în colaps”. Cetățenii nici nu se mai gândeau, pentru că nu mai aveau încredere în clasa politică. Dar iată că ceea ce era 
imposibil la începutul anului 2021 a devenit realitate în anul 2023. Au fost atinse două recorduri cu cifre rotunde înregistrate în 
Guvernarea PSD.  Pensia medie pentru limită de vârstă a depășit 500 de euro, în timp ce salariul mediu net a depășit 1.000 de 
euro. Și, mai mult, cele două talere, pensiile și salariile, nu au dezechilibrat balanța. Creșterea de peste 15% a salariilor de anul 
trecut, a permis creșterea pensiei medii. Totodată, creșterea salariilor a condus, în ianuarie 2024, la creșterea veniturilor 
bugetare din contribuții sociale, cu 25,7%, față de aceeași perioadă a anului trecut. Nu în ultimul rând, balanța la care m-am 
referit anterior a rămas în echilibru și ca urmare a creșterii numărului de salariați. Anul trecut, în luna decembrie, România 
avea 565.2740 de salariați, cu 74.633 mai mulți decât în în luna decembrie a anului 2020.  

Această tendință s-a manifestat în cele mai multe regiuni ale țării, ceea ce înseamnă că a fost vorba de dezvoltare 
omogenă, nu doar a unor „insule”. De exemplu, în Regiunea Centru, în luna decembrie a anului trecut, numărul salariaților a 
ajuns la 714.209, pe când în luna decembrie a anului 2022 era de 705.673. În județul Brașov, numărul de salariați a crescut de 
la 196.940 – la finalul anului 2022- la 199.153 – în luna decembrie a anului 2023.  

Altfel spus, pe lângă creșterea veniturilor salariale, bugetul necesar plății pensiilor a fost suplimentat și ca urmare a 
creșterii numărului de salalariați.  

Apoi, trebuie să amintim și de un alt prag atins în timpul guvernării PSD: punctul de pensie a depășit pragul de 40% din 
salariul mediu net. Este un procent pe care România a încercat să îl atingă zeci de ani. Aceste date ne arată că dezvoltarea 
economiei prin investiții, care determină creșterea salariilor și implicit a contribuțiilor pentru bugetul de pensii reprezintă calea 
sănătoasă pentru creșterea pensiilor și pentru sustenabilitatea sistemului pe termen lung.  

În aceste condiții, cred că este timpul ca România să își asume introducerea salariului minim european. Cred că ceea ce 
trebuie să facem în cazul acestei măsuri este să depășim temerea inițială că România va intra în colaps. Este un proiect susținut 
cu fermitate de PSD și va aduce o creștere a nivelului de trai și pentru pensionari, nu doar celor care muncesc.  

Vă mulțumesc! 
Deputat 

Marian-Iulian Rasaliu 
*** 
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Declarație politică 
Stimate doamne și stimați domni deputați,  
PSD nu este doar partidul care apără pensionarii și salariații, ci și partidul dedicat sprijinirii tinerilor.  
Guvernarea PSD a promovat și va continua să susțină măsura subvenționării, timp de un an, a salariului pe care firmele 

îl plătesc tinerilor angajați, respectiv 2250 lei/lună. Este un sprijin important, cu atât mai semnificativ cu cât angajamentul 
asumat de premierul Marcel Ciolacu este ca numărul tinerilor pregătiți pentru o meserie, în învățământul dual, să crească de 5 
ori, până la 50.000, în următorii ani. 

Așadar operatorii economici sunt încurajați să angajeze tineri. Pe lângă faptul că guvernul le asigură banii pentru plata 
salariilor tinerilor pe care-i angajează, timp de un an de zile pentru absolvenții de învățământ sau cei cu vârsta de până la 30 de 
ani, acordă aceiași sumă și pentru ucenicie la locul de muncă. Totodată se subvenționează cu suma de 2.250 lei/lună pe durata 
contractului de stagiu de 6 luni și angajarea absolvenților de învățământ superior. De asemenea se acordă 2392 lei/lună, timp 
de minim un an și maximum trei pentru tinerii cu risc de marginalizare socială, 50% din valoarea indicatorului social de 
referință sprijin pentru angajatorii care angajează elevi și studenți pe perioada vacanțelor. 

În același timp, tinerii care se angajează beneficiază de prima de activare în valoare de 1.000 lei, minim 3 luni, pentru 
șomerii ne-indemnizați care își găsesc un loc de muncă. Apoi este vorba de prima de inserție în valoare de 1.794 de lei pentru 
absolvenții din evidențele ANOFM care își găsesc un loc de muncă în termen de 60 de zile de la absolvire. De asemenea, se 
acordă jumătate din primă la angajare, jumătate după 12 luni, prima de încadrare de maximum 55 lei/zi, timp de 12 luni, pentru 
tinerii care se încadrează în muncă la o distanță mai mare de 15 km de domiciliu. Mai este și prima de instalare în valoare de 
12.500 de lei pentru tinerii care își schimbă domiciliul pentru că și-au găsit un loc de muncă la o distanță mai mare de 50 km 
de domiciliu și prima de relocare de 900 lei/lună, timp de 36 luni pentru acoperirea a 75% din cheltuielile de locuire, dar nu 
mai mult de 900 de lei, pentru tinerii care își schimbă domiciliul pentru că și-au găsit un loc de muncă la o distanță mai mare 
de 50 km de domiciliu. 

Concluzia este că odată cu venirea PSD la guvernare s-a adus stabilitate economică și siguranța locului de muncă pentru 
angajați. În această perioadă, cu Ministerul Muncii condus de PSD, România a înregistrat o cifră record atât în privința 
numărului de angajați, cât și al contractelor de muncă active. Cea mai mare parte a acestor noi angajați sunt din rândul 
tinerilor, ca urmare a măsurilor active de ocupare derulate de Ministerul Muncii. Este un pas important pentru a-i determina pe 
tineri să rămână în țară și să-și întemeieze o familie în România. 

Anul 2023, cu un prim-ministru PSD la conducerea guvernului s-a încheiat cu  cifre record pentru piața muncii: 5,7 
milioane de angajați, 6,8 milioane de contracte de muncă. Numai pentru tineri au fost înființate 55.000 de noi job-uri, grație 
programelor de sprijin guvernamental.  

La nivelul întregii economii naționale a crescut cu peste 63.000 numărul mediu de contracte de muncă active în 2023, 
față de 2022. Comparativ cu 2013, creșterea este semnificativă, de peste 600.000 de contracte de muncă. 

Vă mulțumesc.               
Deputat 

Dan Constantin Șlincu 
*** 

Învăţământul românesc trebuie să se armonizeze evoluțiilor dinamice de pe piaţa muncii 
 
Adaptarea evoluției învăţământului românesc la transformările rapide de pe piaţa muncii trebuie să constituie o 

preocupare primordială a decidenților educației naționale, în contextul implementării noilor legi care reglementează sistemul, 
ce își propun, în primul rând, creșterea gradului calității pregătirii tinerei generații. 

Situația nu este deloc simplă, în contextul în care un studiu recent de specialitate a relevat că două treimi dintre elevii 
aflaţi acum pe băncile şcolii primare vor presta, la maturitate, meserii care nu există în prezent.  

În aceste condiții, specialiştii în resurse umane atrag atenția asupra faptului că sistemul nostru de învăţământ se va 
confrunta cu mari dificultăţi în ceea ce priveşte pregătirea viitorilor angajaţi, în conformitate cu locurile de muncă pe care le 
vor avea nu peste mult timp. Astfel, perioada de transformare rapidă şi radicală a pieţei muncii, care se prefigurează pentru 
următorii ani, va determina supravieţuirea a doar 35% dintre slujbele existente în acest moment. 

Studiul respectiv a mai evidențiat că, pe măsura dezvoltării inteligenţei artificiale şi ieftinirii automatizării, roboţii 
industriali vor lua masiv locul oamenilor, mai ales în activităţile repetitive din unitățile industriale. De asemenea, se mai 
avertizează că angajaţii născuţi înainte de anul 1980 vor avea cel mai mult de suferit de pe urma acestor schimbări, deoarece 
sunt adepţii unor cariere tradiţionale.  
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Având în vedere noile provocări, este de urmărit strategia Ministerului Educației în vederea adaptării curriculei şcolare 
la apariţia unor noi şi inovative meserii, în situația în care, la nivel național, există în continuare probleme majore legate de 
reducerea fenomenului abandonului școlar și a numărului de elevi care nu trec de stadiul analfabetismul funcțional. 

Este cât se poate de evident că sistemul educațional are nevoie de o rearanjare complexă și sustenabilă, pentru a face 
faţă transformărilor rapide și dinamice de pe piaţa muncii. 

Deputat 
Elena Stoica 

*** 
Drogul elevului 

Domnule președinte, 
Stimați colegi, doamnelor și domnilor, 
Săptămâna trecută am fost surprins să aflu din mass media despre drogul elevului. Este imperativ ca autoritățile să 

intervină urgent pentru a opri răspândirea fenomenului drogurilor și altor substanțe etnobotanice, în special a acestui nou drog 
periculos denumit „Drogul elevului”. Este alarmant faptul că această substanță este accesibilă cu ușurință și se vinde chiar și 
ziua în amiaza mare pe străzile din centrul capitalei, la un preț redus de doar 10 lei. 

Efectele devastatoare ale acestui drog sintetic pot pune în pericol viața și sănătatea tinerilor din București. Mai mult 
decât atât, comportamentul violent al consumatorilor creează un mediu nesigur și afectează comunitatea în ansamblul său. 

Ce fac instituțiile statului, care sunt măsurile luate după asemenea articole? Reporterii au descoperit că traficul de 
droguri are loc în proximitatea unor instituții cu competențe în acest 

domeniu, fapt extrem de îngrijorător. Deși există patrule de poliție în zonă, măsurile luate până acum nu au dus la 
rezultate semnificative. 

Este necesară o acțiune rapidă și eficientă din partea autorităților pentru a contracara această problemă urgentă. Patrulele 
de poliție trebuie întărite, iar investigațiile și acțiunile de combatere a traficului de droguri trebuie intensificate.  

În plus, este esențial să existe campanii de conștientizare și educație în școli și în comunitate pentru a informa tinerii 
despre pericolele consumului de droguri și despre resursele disponibile pentru ajutor și sprijin. 

În absența unei intervenții eficiente din partea statului, riscul este ca fenomenul să se extindă și să pună în pericol un 
număr și mai mare de vieți și sănătatea publică. Este responsabilitatea noastră, ca societate, să ne mobilizăm și să cerem acțiuni 
concrete pentru a proteja tinerii și pentru a menține siguranța și bunăstarea comunității noastre.  

Va mulțumesc!      
Deputat 

Vasilică Toma 
*** 

Moții din Munții Apuseni merită mai mult! 
 
Încă din prima zi de mandat mi-am propus să dau voce moților din Munții Apuseni, să îi sprijin în demersurile lor nu 

doar pentru faptul că mi-au acordat încrederea să îi reprezint în Parlamentul României ci pentru că a fi mereu aproape de ei 
pentru mine înseamnă să fiu acasă! 

Astăzi, vin în fața dumneavoastră cu o nouă problemă pe care o întâlnim cu precădere în orașele din zona Munților 
Apuseni și cu siguranță și în multe alte orașe de dimensiuni mai mici din țară, și anume lipsa investițiilor în reabilitarea și 
eficientizarea energetică a blocurilor.  

Problema este atât de stringentă în Apuseni în mod special pentru faptul că în această zonă iernile nu țin doar 3 luni, 
sezonul rece începând din octombrie și terminându-se abia în luna mai. În lipsa izolării blocurilor, căldura se pierde cu 
ușurință, casele sunt greu de încălzit, iar familiile consumă cantități masive de lemn pentru a se încălzi având în vedere că 
extinderea rețelei de gaze naturale a rămas doar o promisiune fluturată la fiecare 4 ani de consiliul județean. 

Reabilitarea energetică a blocurilor din Munții Apuseni trebuie să se realizeze cât mai rapid iar finanțarea acestui 
obiectiv de investiții ar trebui să fie asigurat integral cu finanțare din fonduri europene, bugetul de stat și cel local, fără 
contribuție din partea asociațiilor de proprietari, având în vedere că zona este una defavorizată și a fost întotdeauna privată de 
investiții care să asigure un minim nivel de trai la standarde europene. 

Vorbind pentru județul meu, proprietarii de apartamente din Zlatna, Abrud, Câmpeni și Baia de Arieș ar trebui să fie 
scutiți de contribuția financiară pentru proiectele de creștere a performanței energetice a locuințelor. Dacă aceste localități sunt 
considerate, inclusiv prin lege, orașe defavorizate, de ce să punem oamenii la plată?  
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În acest sens, voi depune un proiect de lege care prevede mai mult sprijin pentru moți. Reabilitarea blocurilor este una 
dintre cele mai eficiente metode de creștere a eficienței energetice a clădirilor. În contextul iernilor lungi și friguroase din 
Munții Apuseni, este important ca locuințele să fie bine izolate pentru a păstra căldura și a reduce costurile de încălzire.   

Reabilitarea energetică a blocurilor din Munții Apuseni nu reprezintă doar o investiție în infrastructură, ci și o investiție 
în viitorul și bunăstarea comunităților locale. În orașele Abrud, Câmpeni și Baia de Arieș nu a fost introdus gazul metan, iar 
creșterea performanței energetice, având în vedere că aceste locuințe sunt încălzite cu lemne, reprezintă o necesitate cu atât 
mai mare, pentru a menține căldura cât mai mult în interiorul lor.  

Dragi colegi, am speranța că veți înțelege necesitatea acordării de finanțări suplimentare, atât din bugetul de stat cât și 
din bugetele locale pentru reabilitarea energetică blocurilor din zonele defavorizate, de munte, și veți susține această inițiativă 
legislativă!  

Deputat 
Radu Marcel Tuhuț 

*** 
Avangarda (ne)știută a lui Răzvan Theodorescu 

 
Într-o lume profund marcată de schimbări și provocări, avem datoria de a privi înainte cu înțelepciune și curaj, inspirați 

de figuri emblematice precum cea a regretatului Acad. Răzvan Theodorescu. Exemplul său ne învață că autenticitatea, inovația 
și o perspectivă îndrăzneață asupra viitorului nu sunt doar posibile, ci esențiale pentru progresul și dezvoltarea societății 
noastre. 

Răzvan Theodorescu este omul imposibil de descris la trecut, un istoric care a scris despre modernitatea românilor și a 
visat la o Europă unită prin cultură și diversitate. Opera sa, ancorată în trecut dar scrisă pentru viitor, explorează dinamica 
Europei, provocând cititorul să gândească la posibile scenarii continentale. A adus contribuții semnificative în educația 
artistică, construindu-și cursurile pe baza propriilor cercetări și revoluționând astfel domeniul istoriei artei. Prin opera sa 
remarcabilă și prin implicarea sa în domeniul culturii, a arătat că este posibil să onorăm trecutul, să înțelegem prezentul și, mai 
ales, să anticipăm viitorul. A fost un vizionar, un erudit care a depășit granițele convenționale ale istoriei, politicilor și 
culturilor, pentru a ne îndruma spre o nouă modernitate, una în care Europa se reinventează, înțelegându-și diversitatea și 
complexitatea. 

Prin dedicarea sa față de educație și prin lucrările sale, prof. Theodorescu ne-a lăsat moștenire un model de gândire 
avangardistă, care pune accent pe dialogul între culturi și pe înțelegerea profunzimii tradițiilor noastre. A fost un promotor al 
ideii că autenticitatea nu rezidă în izolare, ci în capacitatea de a rămâne fideli rădăcinilor noastre, în timp ce ne deschidem spre 
noile curente de gândire și inovație. 

Astăzi, stăm la răscruce de drumuri, iar deciziile noastre pot defini cursul viitor al națiunii și al Europei. Este momentul 
să ne inspirăm din Avangarda celui pe care am avut privilegiul a-l numi „prietenul meu mai înțelept” și să valorizăm bogăția 
culturală, istorică și spirituală a României. 

Răzvan Theodorescu rămâne în memorie ca un pionier al avangardei intelectuale, care a văzut în tradiție nu un obstacol, 
ci o sursă de inspirație pentru inovare și progres. Prin lucrările și viața sa, a demonstrat că autenticitatea, curajul gândirii și 
respectul pentru diversitate sunt valori esențiale pentru înțelegerea profundă a lumii în care trăim. A lăsat în urmă un model de 
integritate intelectuală și o provocare pentru generațiile viitoare de a construi o societate mai bună, învățând din lecțiile 
trecutului și visând cu curaj la viitor. Avangarda lui Răzvan Theodorescu nu este doar o moștenire a trecutului, ci un far 
călăuzitor pentru viitor. Ne invită să privim dincolo de momentul prezent, să visăm la o lume mai bună și să lucrăm împreună 
pentru a o realiza. 

Vă mulțumesc!         Deputat  
Ioan Vulpescu 

*** 
Plafonarea prețurilor în sprijinul bunei stări a societății, pentru o economie durabilă 

 
Stimați membri ai Parlamentului, 
În contextul actual al schimbărilor economice și al necesității de a construi o societate mai echitabilă, PSD a susținut 

ferm implementarea măsurii de plafonare a prețurilor la energie și la alimentele de bază, ca o măsură crucială pentru 
promovarea dezvoltării durabile și a bunăstării românilor. 
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Plafonarea prețurilor reprezintă o barieră împotriva exploatării consumatorilor și elimină riscul ca aceștia să fie supuși 
creșterilor nejustificate ale costurilor bunurilor și serviciilor esențiale. 

Prin eliminarea acesto riscuri, companiile sunt încurajate să investească în inovație și eficiență, mai degrabă decât să se 
bazeze pe majorări de prețuri pentru a-și maximiza profiturile. 

Plafonarea prețurilor este o componentă esențială în construirea unei economii sociale și ecologice. Acest lucru poate 
încuraja producția și consumul responsabil, având un impact benefic asupra societății în ansamblu. 

Implementarea plafonării prețurilor poate aduce un beneficiu adițional prin restabilirea încrederii în sistemul economic. 
Cetățenii vor avea încredere că există măsuri eficiente pentru a preveni abuzurile și exploatarea în detrimentul bunăstării lor. 

Aceasta nu este doar o măsură necesară în circumstanțe economice dificile, ci și un instrument puternic pentru a 
promova un mediu de afaceri sănătos și pentru a asigura bunăstarea tuturor cetățenilor noștri. 

 Așadar, Partidul Social-Democrat rămâne aproape de oameni și de nevoile lor, așa cum a făcut-o de fiecare dată, iar 
menținerea prețurilor scăzute este un obiectiv asumat pe termen lung!  

Vă mulțumesc pentru atenția acordată. 
Deputat 

Mihai Weber 
*** 

 
 

 Întrebări 
 

 
 

Adresată doamnei Natalia-Elena Intotero, ministrul Familiei, Tineretului și Egalității de Șanse 
 

Rata de deprivare materială și socială în rândul tinerilor din România 
 

Stimată doamnă ministru,  
Conform statisticilor Eurostat din 2022, dintre toate statele membre ale Uniunii Europene, România a înregistrat cea mai 

mare rată de deprivare materială și socială acută în rândul grupului de vârstă 15-29 ani, atingând 25,4%. Acest procent 
semnificativ depășește media Uniunii Europene, care se situează la 6%. Printre țările UE care se confruntă cu cele mai înalte 
niveluri ale acestei deprivări se numără România (25,4%), urmată de Bulgaria (18,6%) și Grecia (14,9%). În contrast, în 12 țări 
membre, inclusiv Slovenia, Austria, Luxemburg, Croația, Polonia, Cehia, Țările de Jos, Estonia, Malta, Cipru, Finlanda și 
Suedia, procentul acestor cazuri de deprivare este sub 3%.  

Eurostat caracterizează deprivarea materială severă prin impedimentul accentuat al condițiilor de trai datorat 
insuficienței resurselor, aceasta fiind identificată prin incapacitatea de a satisface patru sau mai multe din următoarele nouă 
criterii esențiale: persoanele nu își pot permite i) să își plătească chiria sau facturile de întreținere, ii) să își mențină locuința la 
un nivel de încălzire adecvat, iii) să se confrunte cu cheltuieli neașteptate, iv) să mănânce carne, pește sau o proteină 
echivalentă o dată la două zile, v) o săptămână de vacanță în afara locuinței, vi) un automobil, vii) o mașină de spălat, viii) un 
televizor color sau ix) un telefon.  

Având în vedere aceste informații, am rugămintea să îmi transmiteți care este strategia ministerului pe care îl coordonați 
în ceea ce privește îmbunătățirea ratei de deprivare materială și socială în rândul tinerilor din România. Solicit răspunsul în 
scris.  

Vă mulțumesc!  
Deputat 

Oana Gianina Bulai 
*** 
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Adresată domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
 

Măsuri pentru fluidizarea traficului auto prin Vama Halmeu, județul Satu Mare 
 
În temeiul prevederilor articolului 112 alineatul 1 din Constituția României și articolului 194 din Regulamentul Camerei 

Deputaților, vă adresez următoarea întrebare:  
În ultimele zile, în zona Vămii Halmeu din județul Satu Mare, punct de trecere a frontierei în Ucraina, s-au format cozi 

kilometrice, însumând 350-400 de tiruri, dintre care circa 90% sunt înmatriculate în țara vecină. Luni, de exemplu, tirurile se 
întindeau pe o distanță de circa 25 de kilometri, pe raza comunelor Halmeu și Turulung, până la intrarea în orașul Livada.  

Conform unor surse din vamă, timpul de așteptare a ajuns la 24 de ore. Principalul motiv al blocării Vămii Halmeu este 
blocarea accesului tirurilor ucrainene prin punctele de trecere a frontierei în Ucraina din Ungaria, Slovacia și Polonia de către 
fermieri din țările respective. Ce măsuri preconizează Ministerul Afacerilor Interne, în cadrul căruia funcționează Inspectoratul 
Național al Poliției de Frontieră, pentru fluidizarea traficului auto prin Vama Halmeu în actuala conjunctură zonală?  

Ce măsuri sunt preconizate pentru a nu fi afectați transportatorii români care efectuează curse, cu mărfuri de export, 
inclusiv perisabile, în Polonia, în Germania sau în țările nordice?  

Solicit răspuns scris și oral.       Deputat 
Daniel-Florin Ghiță 

*** 
Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 

 

Necesitatea adaptării permanente a sistemului de învățământ la realităţile lumii  
în care trăim și introducerea unor mecanisme de școlarizare mai funcționale 

Doamnă ministru,  
Spre deosebire de sistemul de învățământ din România, în Europa, există modele total diferite de educație care chiar dau 

rezultate foarte bune. Unele dintre aceste tipuri de sisteme de educație performante sunt implementate în Finlanda și în Elveția. 
93% dintre absolvenţii de liceu promovează examenul de bacalaureat și peste 65% dintre liceeni ajung la facultate în țara 
nordică, membră a UE. Potrivit modelului finlandez, educația este configurată pentru pregătirea tinerilor atât pe plan școlar, 
dar și să facă față cu succes tuturor provocărilor vieții. Concret, se pune accent pe competențele practice și pe dezvoltarea unor 
aptitudini de care este nevoie astăzi. Modul de lucru cu elevii din Finlanda are la baza sa promovarea învățării active și 
interactive, centrate pe elev și pe nevoile acestuia de cunoaștere, cât și pe colaborarea în grupuri mici pentru rezolvarea 
problemelor, a studiilor de caz, a proiectelor de specialitate. Așadar, întregul sistem de învățământ se fundamentează pe 
ansamblul de principii și reguli generate pentru obținerea performanței elevilor în baza cooperării, nu a competiției. Ca urmare, 
copiii încep școala la 7 ani şi nu se confruntă cu examene până la vârsta de 16 ani, când susțin singurul test important în 
sistemul lor educațional. Orele sunt scurte, de 45 de minute, intense și, mai ales, participative. În urma lecțiilor predate, elevii 
au foarte puţine teme pentru acasă pentru că se stimulează raționamentul critic înaintea memorării mecanice. Învăţământul 
finlandez pune mare preţ pe ştiinţe şi pe practică. Cele mai multe cursuri de ştiinţe au loc în laboratoare, în grupuri de 
maximum 16 elevi şi se concentrează pe experimente ştiinţifice. În urma evaluărilor internaţionale, elevii finlandezi s-au 
dovedit a fi cei mai inteligenţi. 

Având în vedere reușitele incontestabile ale învățământului finlandez, recunoscute la nivel mondial, vă rog să-mi 
precizați dacă veți dispune unele modificări în sistemul nostru de educație, astfel încât să discutăm din nou despre o reală 
performanţă a viitoarelor generații de absolvenți. În plus, vreau să-mi precizați și dacă veți propune și unele schimbări necesare 
completării perceptelor de psihopedagogie, astfel încât stresul, ce caracterizează sistemul de educație autohton, să fie înlocuit 
cu creșterea confortului psihic atât al cadrelor didactice, cât și al copiilor.  

Solicit răspuns scris.  
Cu stimă,         Deputat 

Ștefan Mușoiu 
***  
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Adresată domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne  
 

Mari cantități de droguri au fost găsite în apele uzate din cadrul Municipiului București 
 Domnule ministru,  
O campanie desfășurată în cadrul Municipiului București în ceea ce privește consumul de droguri la nivelul populației, a 

scos la iveală faptul că în capitală se consumă de trei ori mai multe droguri decât media europeană. Astfel, în timpul 
săptămânii s-a descoperit că în apele reziduale există o valoare de 10 mg/zi/1000 locuitori de ketamină față de media 
europeană de 3,21mg/zi/1000 locuitori. Acestă cifră ne indică faptul că în București există un consum regulat de ketamină, dar 
care este depășit în perioada sfârșitului de săptămână de cocaină și de MDMA (ectasy).  

Comparativ cu ketamina, valorile măsurate pentru cocaină au fost de 183 mg/zi/1000 locuitori, ea fiind o valoare foarte 
apropiată de media europeană de 285,56 mg/zi/1000 de locuitori, în timp ce pentru MDMA valoarea a fost de 18 mg/zi/1000 
locuitori mult peste media europeană care este de 11,38 mg/zi/1000 locuitori.  

Dar lucrul cel mai îngrijorător în ceea ce privește acest studiu este dat de faptul că vârsta consumatorilor este din ce în 
ce mai mică. Astfel, la nivelul României există cazuri de copii de doar 12 ani care au ajuns în clinicile de dezintoxicare, ca 
urmare a consumului excesiv de droguri. Această situație fiind generată pe de o parte din cauza faptului că părinții nu reușesc 
să afle la timp de consumul de droguri al copilului sau copiilor lor, iar profesorii nu par să fie în totalitate interesați să oprească 
acest fenomen atunci când se confruntă cu el. Din acest motiv, situația a atras atenția experților din domeniu, care au decis 
realizarea unor teste a apelor reziduale ce provin din unitățile de învățământ pentru a determina dacă în interiorul acestor 
instituții se consumă astfel de substanțe.  

Datele măsurate din apele reziduale și reducerea vârstei consumatorilor de droguri de la noi din țară ar trebui să 
reprezinte motive serioase pentru Ministerul Afacerilor Interne dar și pentru Ministerul Educației în ceea ce privește începerea 
unei campanii de stopare a consumului de droguri în rândul elevilor, mai ales din cauza faptului că cifrele prezentate sunt 
îngrijorătoare. Nu putem să rămânem nepăsători la o problemă care a ajuns să afecteze 1 din 10 români la nivel național și să 
nu venim cu soluții concrete prin care să stopăm acest fenomen care afectează deja mulți români. 

 Având în vedere cele enumerate mai sus, vă rog să-mi precizați ce soluții aveți pentru a reduce consumul de droguri la 
nivelul României? Și în același context, ce soluții aveți pentru reducerea consumului de droguri în rândul elevilor din țara 
noastră?  

Solicit răspuns scris.  
Vă mulţumesc!         Deputat  
Cu deosebită consideraţie,      Vlad Popescu Piedone  

*** 
 

Adresată doamnei Raluca Turcan, ministrul Culturii 
 

Conacul din Solești 
Stimate domnule ministru,  
Conacul din Solești este un conac în ruine care se află în satul Solești din județul Vaslui (la o distanță de 15 km nord de 

Vaslui, pe DN 24, spre Iași) și care a fost construit de către familia Rosetti-Solescu în secolul al XIX-lea.  
În acest sens vă rog sa-mi comunicați care sunt demersurile realizate de Ministerul Culturii în vederea preluării clădirii 

sub administraţia “Monumentelor, Ansamblurilor şi Siturilor Istorice”, în vederea conservării-restaurării. Conacul este o 
cronică vie a istoriei poporului român, iar reabilitarea acestuia ar atrage numeroşi turişti. Fără intervenţia rapidă a autorităţilor, 
conacul din Soleşti va rămâne doar o amintire.  

Solicit răspuns scris.        Deputat 
Vă mulțumesc!          Vasilică Toma 

*** 
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 Interpelări 
 
 

Adresată: doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
De către: domnul Adrian Alda, deputat  
Obiectul interpelării: Rezultatele dezastruoase de la simularea Evaluării Naționale 
 

Doamnă ministru,  
Rezultatele simulării Evaluării Naționale au fost cele mai slabe din ultimii ani. 60% dintre elevi nu au reușit să ia nota 5 

la examene. Matematica le-a ridicat, în principal, cele mai mari probleme copiilor. Acest aspect denotă nu doar lipsa de 
pregătire a elevilor, ci și că schimbările succesive, prin care a trecut sistemul de educație în ultimii ani, nu au fost cele mai 
indicate.  

În baza acestor date alarmante, vă rog să-mi comunicați ce măsuri veți lua astfel încât elevii să poată recupera și 
aprofunda materia până la data Evaluării Naționale, iar rata promovării să crescă.  

Solicit răspuns scris.  
Cu stimă, 

*** 
 

 
Adresată: domnului Sebastian Ioan Burduja, ministrul Energiei 
De către: domnul Virgil-Alin Chirilă, deputat  
Obiectul interpelării: Soluțiile concrete pe termen scurt și mediu pentru a reduce sărăcia energetică care afectează jumătate 
dintre gospodăriile din România 

 
Stimate domnule ministru,  
Studiul, realizat pe baza datelor cuprinse în Ancheta Bugetelor de Familie realizată de Institutul Naţional de Statistică, 

semnalează că rata sărăciei energetice măsurate prin indicatorul LIHC („Low Income, High Cost”) și anume că 21% dintre 
gospodării s-au aflat în situaţia în care au renunţat la alte nevoi pentru un confort termic în case în 2022, dublu faţă de nivelul 
din 2021 de 10,5%.  

În acest context, jumătate dintre gospodării sunt afectate de sărăcie energetică, fiind în incapacitatea de a-și asigura 
necesarul de energie pentru încălzire și iluminat la standarde adecvate sau acumulează datorii de pe urma facturilor mari la 
energie.  

Astfel, pentru 37,3% dintre gospodării energia a devenit prea scumpă, depășind 10% din coșul zilnic de consum, 
conform datelor Observatorului Român al Sărăciei Energetice. Totodată, două din zece gospodării (19,8%) și-au redus drastic 
consumul de energie pentru încălzire, aflându-se în sărăcie energetică extremă, situație ce afectează cu precădere gospodăriile 
din mediul rural.  

Măsurile financiare aplicate deja de peste doi ani, cum sunt mecanismul de compensare-plafonare, ajutoarele pentru 
încălzire și programele pentru renovarea și creșterea eficienței locuințelor și a dotărilor din locuințe au fost importante, dar nu 
au reușit să rezolve complet problemele legate de consumul energetic mai ales în mediul rural. Cu toate aceste, încă sunt 
necesare soluții pe termen lung pentru reglementarea pieței energiei și creșterea capacității de producție din surse diversificate.  

Totodată consider că este nevoie de o strategie mai articulată care să fie în coordonare cu Ministerul Mediului, cu 
Ministerul Dezvoltării și cu Ministerul Finanțelor, precum și un dialog mai aplicat cu toate comunitățile locale, pentru ca 
soluțiile să fie adaptate nevoilor specifice ale fiecărei localități în parte.  

Vă solicit răspuns oral și în scris la adresa cabinetului parlamentar precum și la grupul parlamentar al Partidului Social 
Democrat din Camera Deputaților.  

 
*** 
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Adresată: domnului Marian-Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne 
De către: domnul Daniel-Florin Ghiță, deputat  
Obiectul interpelării: Nivelul precar al șefilor de inspectorate județene de poliție promovați de secretarul de stat Bogdan 
Despescu 
 

În temeiul prevederilor articolului 112 alineatul 1 din Constituția României și articolului 202 din Regulamentul Camerei 
Deputaților, vă adresez următoarea 

INTERPELARE 
Opinia publică a recepționat pozitiv reacția dvs. rapidă și fermă după tragicul accident.petrecut în localitatea 2 Mai din 

județul Constanța în vara anului trecut, când un șofer drogata intrat cu autoturismul într-un grup de turiști tineri, ucigând doi și 
rănind trei dintre aceștia, după ce în prealabil a fost oprit de două ori în trafic, pentru conducere agresivă, dar.nu a fost testat și 
antidrog, de către polițiștii rutieri..Șeful Inspectoratului de Poliție a Județului (IPJ) Constanța, chestorul Constantin Glugă, a 
demisionat imediat a fost promovat și ați anunțat că veți desființa și  reorganiza total IPJ Constanța. Constantin Glugă a fost 
numit în funcția de șef al IPJ.Constanța și avansat la gradul de chestor la propunerea chestorului principal și secretarului de stat 
Bogdan Despescu, prim-adjunct al ministrului Administrației și Internelor din 2019, cu care se afla în relații apropiate de 
prepușenie și de supușenie. 

Conform unor informații apărute în presă, secretarul de stat Bogdan Despescu a creat o rețea clientelară în minister, 
alegându-și colaboratori și promovând în funcții foști colegi din Academia Națională de Poliție sau colegi ori subalterni 
ulteriori, care au manifestat o obediență totală,mulți cu o mentalitate milițienească,și i-au permis să obțină controlul asupra  

Poliției Române. Printre aceștia se află, în primele rânduri, șefii inspectoratelor județene de poliție Bihor, Satu Mare, 
Cluj, Harghita, Constanța, Maramureș, Argeș, Brașov. 

Astfel, șeful IJP Bihor, chestorul Alin Hanis, a fost coleg de an cu Bogdan Despescu la Academia Națională de Poliție și 
este bun amic cu acesta. Chestorul Hanis a fost consătean și bun amic, precum și partener de abuzuri judiciare și de partide de 
vânătoare, inclusiv de braconaj, cu proscrisul șef al DNA Oradea, Ciprian Man, poreclit procurorul Mandarină, dat afară din 
DNA în 2019 și cercetat în mai multe dosare penale. Anul trecut, inspectorul șef al județului Bihor a devenit subiect de anchetă 
după ce a muștruluit un subaltern din Poliția Rutieră care a oprit-o în trafic pe soția unui afacerist bihorean cu care se afla în 
relații apropiate. Șeful IJP Cluj, comisarul șef Mihai Rus, a fost numit în funcție în urma intervențiilor unchiului său Ioan Rus, 
de două ori ministru de interne, la primarul municipiului Cluj Napoca, Emil Boc (fost subaltern din UASCR Cluj),care a tratat 
problema cu colegul său de partid Lucian Bode, în perioada în care acesta a deținut portofoliul de ministru al Administrației și 
Internelor. Șeful IJP Harghita, comisarul șef Ștefan Iordan, a fost numit tot pe pile fiind ginerele unui vicepreședinte al 
Consiliului Județean Harghita, cu apartenență politică la UDMR și lăudându-se că ar fi prieten la cataramă cu Bogdan 
Despescu. 

La finele lunii noiembrie2023, în urma scandalului provocat de plecarea frauduloasă din țară a fostului primar al 
municipiului Baia Mare, Cătălin Cherecheș, a fost numit inspector șef interimar al IPJ Maramureș comisarul șef Constantin 
Ilea, un polițist foarte controversat care a activat anterior în cadrul IPJ Cluj, ca șef al SIPI și apoi ca adjunct al șefului 
inspectoratului. În perioada în care a fost șef al SIPI Cluj a dispus operațiuni de poliție politică, inclusiv împotriva unor 
parlamentari, și a fost în vizorul DNA în dosarul fostului președinte al Consiliului Județean Cluj, Horia Uioreanu, arestat și 
condamnat definitiv pentru fapte de corupție, din interceptările din dosar rezultând că i-ar fi furnizat acestuia, prin 
intermediari, informații confidențiale privind mersul anchetei. Foști subalterni din cadrul IPJ Cluj reclamă și alte abuzuri și 
fapte de corupție ale acestuia. 

Șeful IJP Satu Mare, chestorul Sorin Stan, a fost uns șef de inspectorat și avansat la gradul de chestor în urma 
intervențiilor făcute la Bogdan Despescu de către șeful Poliției bihorene, Alin Hanis, căruia Stan i-a fost prim-adjunct în 
perioada în care a fost împuternicit inspector șef al Poliției sătmărene. Stan nu a absolvit Academia de Poliție, nici măcar vreo 
școală de subofițeri de poliție. Acesta a fost ajutor de măcelar de profesie, apoi a fost angajat cu pile șofer civil la IJP Satu 
Mare, unde a devenit subofițer iar ulterior ofițer de poliție. Subalternii îl reclamă că este anturat de o serie de afaceriști dubioși, 
mulți dintre ei anchetați, arestați și chiar condamnați penal, ca Gheorghe Cicio (zis Grasu), Gigi Marincașu, Ștefan Boda (zis 
Oșanu), Robert Ardelean, Gheorghe Baltă (zis Oniza), Gheorghe Berinde. (zis Boțu). Soția sa este avocat și are asigurat un 
portofoliu de clienți constituit din persoane sau societăți comerciale cercetate penal de IPJ Satu Mare, primării comunale 
influențate prin șefii de post și firme aflate în insolvență la anumiți lichidatori judiciari, îndeosebi la Ion Dohotar, fost colonel 
de poliție și șef al lui Stan.  
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Chestorul Stan este reclamat și pentru că, în condiții dubioase, ar fi dobândit un imobil valoros și ultracentral (situat 
lângă sediul IPJ Satu Mare), în care soția sa și-ar fi amenajat cabinetul avocațial, și că și-ar construit rapid o vilă mare pe 
strada Dara din municipiul Satu Mare. Fiul chestorului Stan, în vârstă de circa 20 de ani, practicant de arte marțiale, este 
considerat un pericol public în Satu Mare, agresând grav cel puțin patru persoane în ultimii ani: doi tineri, un subofițer de 
jandarmi și un patron de cafenea.  

Ultima agresiune a comis-o în perioada sărbătorilor de iarnă, când a tăiat în zona capului un tânăr din comuna Medieșu 
Aurit într-un local public. Agresiunile sale nu au fost înregistrate și cercetate penal, iar asupra victimelor au fost exercitate 
presiuni, inclusiv prin ofițeri de poliție, pentru a nu depune plângeri penale sau pentru a-și retrage plângerile depuse.  

In cadrul IPJ Brasov – purtatorul de cuvant Daniel Zontea manifesta o atitudine neprofesionala si care nu respectul 
statutul de politist conform legii , avand in vedere cazul mediatizat al disparitiei minorului Croitoru Raducu Florin, mintind si 
oferind publicului ( mass media) in acest sens date eronate cu privire la data cand minorul a fost dat in urmarire si alte aspecte 
relevante cauzei , toate acestea pentru acoperirea incompetentei ofiterului de caz Darjan Vlad care a savarsit grave abuzuri si 
neglijente crase in acest caz de disparitie, neanuntand imediat prin RO-Alert la data de 05.02.2024 disparitia minorului si 
nepostand pe site-ul Politiei Nationale o poza cu minorul actuala, desi avea acordul familie in acest sens, acesta utilizand 
pentru cautarea copilului o imagine de cand acesta avea doar 8 ani, totodata ofiterul de caz nu a solicitat nici imaginile 
inregistrate de pe camerele video amplasate in localitatea Codlea sau in locurile unde a fost semnalata prezenta minorului.  

La data de 12.02.2024 minorul a fost prezentat la IPJ Dambovita de catre un fermier care il tinea acolo abuziv pentru 
munca, mentinand ca l-a recunoscut din imaginile aparute la TV, si ca ar sti ca numitul Croitoru Raducu Florin are 19 ani ( 
mintind in acest sens) iar abia la data de 16.02.2024 ofiterul Darjan Vlad se deplaseaza la ferma din Targoviste, locul unde a 
minorul era tinut abuziv la munca, interogand copilul fara prezenta unui reprezentant DGASPC si fara reprezentantul legal al 
acestuia si punandu-i acestuia intrebari care nu erau relevante cu motivul si cauzele disparitiei.  

Toate acestea întamplându-se sub conducerea chestorului de poliție Valentin Flucus, șeful IPJ BRASOV.  
Pentru considerentele expuse, vă solicit să dispuneți verificări urgente și minuțioase, prin Corpul dvs de control, asupra 

aspectelor semnalate, urmând să-mi comunicați constatările efectuate și măsurile dispuse.  
Solicit răspuns scris și verbal.  

*** 
 
Adresată: domnului Ion-Marcel Ciolacu, prim-ministrul României 
De către: domnul Daniel-Florin Ghiță, deputat  
Obiectul interpelării: Verificarea unor practici aberante și revoltătoare ale băncii austriece Raiffaisen Bank 

În temeiul prevederilor articolului 112 alineatul 1 din Constituția României si ale articolului 202 din Regulamentul 
Camerei Deputaților, vă adresez următoarea 

INTERPELARE 
Conform unor informații apărute în presă(R3media), banca austriacă Raiffaisen Banki-a cerut explicații unui client 

pentru banii retrași de pe card, pentru că acesta și-a folosit dreptul de a-i scoate pe toți pentru a efectua plăți în numerar. Banca 
i-a emis o citație în acest sens la începutul acestui an, făcând uz de o clauză înscrisă în contractul încheiat cu clientul pentru a-i 
cere acestuia aceste explicații. 

Clientul în cauză este un susținător al utilizării numerarului și a folosit banii personali, în cursul anului trecut, pentru 
realizarea unor construcții la domiciliu și pentru plata unor cheltuieli curente: facturi pentru utilități, alimente, concedii. 
Clientul respectiv are peste doi ani vechime la Raiffaisen Bank și a avut un credit contractat la această bancă, pe care l-a 
returnat anticipat. După returnarea creditului, nu a fost întrebat ce e cu banii respectivi, probleme apărând doar când a scos 
banii. 

Potrivit presei, Raiffeisen Bank a anunțat la finalul anului 2021 că renunță la plățile în numerar. În 2023, Autoritatea 
Națională pentru Protecția Consumatorilor(ANPC) a sancționat Raiffeisen Bank și alte zece bănci din România pentru practici 
înșelătoare.  

Având în vedere atitudinea aberantă și revoltătoare a Raiffaisen Bank în cazul prezentat, vă solicit ca, în calitate de șef 
al Guvernului, care asigură realizarea politicii interne a țării, să dispuneți ANPC să efectueze verificări urgente asupra 
legalității și oportunității unor astfel de practici, urmând să-mi comunicați constatările efectuate și măsurile dispuse, inclusiv 
sancțiunile aplicate. 

Solicit răspuns scris. 
*** 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 5 - 2024  
Săptămâna 4 – 8 martie 2024 

 

 

40 
 

Adresată: domnului Sebastian Ioan Burduja, ministrul Energiei 
De către: domnul Dan Șlincu, deputat 
Obiectul interpelării: Soluțiile pentru consolidarea și dezvoltarea sistemului de transport și stocare pentru integrarea noilor 
capacități de producție a energiei electrice 

 
Stimate domnule ministru,  
Reprezentanţii companiilor din energie susțin faptul că investiţiile în infrastructura de transport şi stocare a energiei 

electrice sunt esenţiale pentru eficientizarea şi dezvoltarea sistemului local de energie, într-o piaţă aflată în plin proces de 
maturizare, în care marii jucători se confruntă cu multiple provocări în ceea ce priveşte echilibrarea reţelelor, sistemele de 
stocare şi integrarea lor în reţelele de transport. Care este strategia ministerului pe care îl reprezentați în ceea ce privește 
consolidarea sistemului energetic național din punct de vedere al modernizării și creșterii capacității de transport și stocare a 
curentului electric, astfel încât să nu ajungem în situația de a produce energie și de a nu avea capacitatea de a o transporta și 
stoca.  

Așa cum știți, sistemul energetic național are nevoie de îmbunătăţiri şi de extinderi. Sistemul de transport trebuie 
dezvoltat şi automatizat pentru a face față capacității de producție de energie din anii următori.  

O altă situație problematică o reprezintă conectarea la reţea a prosumatorilor şi și gradul în care reţelele suportă noile 
capacităţi care intră în sistem. Așadar cum preîntâmpinați riscul de a le impune prosumatorilor limite, chiar contribuţii 
financiare, pentru că reţeaua nu mai suportă noi conectări ale acestora?  

Solicit răspuns oral și în scris, în termenul legal de 15 zile.  
Cu stimă,  

*** 
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Grupul parlamentar al  
Partidului Naţional Liberal 

 
 Declarațiii 

 
Declarație politică 

Stimați colegi, 
Astăzi, în fața dumneavoastră, doresc să atrag atenția asupra unei probleme de maximă importanță pentru dezvoltarea 

infrastructurii naționale și pentru asigurarea unei legături eficiente între regiunile istorice ale României: Moldova și 
Transilvania. Este vorba despre necesitatea imperativă și urgentă a eliberării ordinului de începere a lucrărilor pentru Lotul 
Târgu Mureș - Miercurea Nirajului al Autostrăzii A8. 

În calitate de reprezentant al județului Iași în Parlamentul României, am o responsabilitate profundă față de electoratul 
meu și față de toți cetățenii acestei țări de a susține proiecte care contribuie dezvoltarea economică a regiunii de nord-est. 
Autostrada A8, cunoscută și sub denumirea de „Autostrada Unirii”, este nu doar o arteră de transport, ci un simbol al unității și 
al dezvoltării sustenabile a României. 

Importanța strategică a acestui proiect nu poate fi subestimată. Legătura dintre Moldova și Transilvania, prin Autostrada 
A8, este esențială pentru stimularea economiei regionale și naționale, pentru creșterea mobilității și siguranței rutiere, și pentru 
îmbunătățirea conexiunilor cu rețeaua de transport europeană, TEN-T. Estimat la peste 37 miliarde de lei, acesta reprezintă cel 
mai scump proiect de autostradă din istoria României.de euro. Acest lucru subliniază amploarea și complexitatea acestuia, 
precum și necesitatea sprijinului consistent din partea statului român și a partenerilor europeni. 

În pofida relevanței sale critice și a beneficiilor evidente pe termen lung, constatăm cu regret întârzieri inexplicabile în 
demararea efectivă a lucrărilor pentru Lotul Târgu Mureș - Miercurea Nirajului. Această situație generează nu doar frustrări și 
întrebări legitime din partea comunității, dar și riscuri semnificative legate de pierderea finanțărilor europene și de întârzierea 
realizării obiectivelor de dezvoltare naționale. 

Prin urmare, fac un apel ferm către Compania Națională de Administrare a Infrastructurii Rutiere (CNAIR) și către 
Guvernul României să acționeze cu celeritate și responsabilitate pentru eliberarea ordinului de începere a lucrărilor pentru 
acest segment crucial al Autostrăzii A8. Este imperativ să depășim obstacolele birocratice și să acționăm în interesul suprem al 
României și al cetățenilor săi. 

În încheiere, doresc să reafirm angajamentul meu neclintit de a susține și promova proiecte vitale pentru dezvoltarea 
infrastructurii și pentru prosperitatea regiunii Moldovei și a întregii țări. Construirea Autostrăzii A8 este o prioritate națională, 
și voi continua să mă implic activ pentru realizarea acesteia. 

Vă mulțumesc!                 Deputat 
Alexandru Muraru 

*** 
1,5 miliarde de lei investiți de Ministerul Mediului, condus de PNL, pentru protejarea cetățenilor  

și a mediului înconjurător 
Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Angajamentul Partidului Național Liberal la guvernare a fost și va fi modernizarea României pe toate palierele. De 

această dată, ministrul liberal al Mediului a anunțat publicarea ghidului de finanțare pentru Programul vizând sisteme de 
alimentare cu apă, canalizare şi epurare a apelor uzate, cu un buget alocat de 1,5 miliarde de lei, la care pot aplica unitățile 
administrativ-teritoriale la nivel de comună, oraș, municipiu, județ; subdiviziunile administrativ-teritoriale ale municipiului 
București; asocierile fără personalitate juridică, încheiate între solicitanții din cadrul aceleiași regiuni. Scopul acestui program, 
derulat prin Administrația Fondului pentru Mediu, este acela de a proteja şi îmbunătăţi calitatea mediului înconjurător, precum 
și protejarea populaţiei de efectele negative ale apelor uzate asupra sănătăţii omului prin asigurarea de reţele de canalizare şi 
staţii de epurare şi asigurarea alimentării cu apă potabilă și creşterea numărului de persoane racordate/branșate la o reţea de 
canalizare/alimentare cu apă. Programul se va desfășura pe mai mulți ani, aplicarea lui fiind națională, cu o structură regională, 
județul Mureș fiind încadrat în Regiunea C - Alba, Braşov, Covasna, Harghita, Mureş şi Sibiu. 
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Modul de alocare a fondurilor este după următoarea schemă: 12 milioane de lei cu TVA, pentru UAT cu o populație mai 
mică de 5.000 de locuitori; 20 de milioane de lei cu TVA, pentru UAT cu o populație cuprinsă între 5.001– 10.000 de 
locuitori; 30 de milioane de lei cu TVA, pentru UAT cu o populație mai mare de 10.000 de locuitori. Prin implementarea 
acestui program, România va realiza obligaţiile pe care şi le-a asumat în ceea ce privește epurarea apelor uzate, transpuse în 
legislaţia naţională prin HG nr. 188/2002 pentru aprobarea unor norme privind condiţiile de descărcare în mediul acvatic a 
apelor uzate, cu modificările şi completările ulterioare.  

Este o investiție serioasă, care va contribui substanțial la atingerea dezideratelor acestei guvernări liberale. PNL la 
guvernare înseamnă măsuri, fapte și acțiuni concrete, lucru pe care îl dovedim în fiecare zi! 

Vă mulțumesc!                    
Deputat 

Ervin Molnar 
*** 

România rămâne o economie stabilă și bună pentru investiții 
Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
La sfârșitul săptămânii trecute, Agenția de rating Fitch a reconfirmat ratingul aferent datoriei guvernamentale a 

României la BBB-/F3 pentru datoria pe termen lung și scurt în valută, precum și perspectiva stabilă. Conform agenției, decizia 
reconfirmării ratingului suveran și a menținerii perspectivei stabile este susținută de statutul de membru al Uniunii Europene și 
de fluxurile de capital ale Uniunii Europene care susțin convergența reală, finanțele externe și stabilitatea macroeconomică a 
țării, precum și de evoluția pozitivă a PIB-ului pe cap de locuitor și a indicatorilor de guvernanță și dezvoltare umană, care se 
situează la niveluri superioare față de țările din aceeași categorie de rating (“BBB”). 

De asemenea, agenția mai face referire atât la reziliența economică de care a dat dovadă România în perioada recentă, 
cât și la stabilitatea politică de care s-a bucurat țara noastră începând cu finalul anului 2021, lucru ce demonstrează că, în ciuda 
criticilor, actuala Coaliție de guvernare are rezultate benefice pentru români și România. În opinia agenției, economia 
României va înregistra o creștere de 3% în anii 2024 și 2025, în condițiile în care țara noastră va beneficia de fonduri europene 
importante atât din Cadrul Financiar Multianual 2021-2027 cât și din Mecanismul de Redresare și Reziliență (PNRR). 
Principalii factori care ar putea conduce individual sau colectiv la îmbunătățirea ratingului de țară sau a perspectivei sunt 
reducerea susținută a deficitului bugetar care ar susține și o scădere fermă a datoriei publice exprimată ca procent din produsul 
intern brut pe termen mediu, precum și îmbunătățirea structurală a poziției contului curent prin reducerea îndatorării externe și 
a riscurilor privind finanțarea externă, deci o finanțare responsabilă a activităților guvernamentale.  

De când a preluat guvernarea Partidul Național Liberal, România a mers pe un trend ascendant în ceea ce privește 
perspectivele economice și potențialul nostru, lucru confirmat de cele mai cunoscute și relevante companii care se ocupă cu 
analiza situației politice și economice a unui stat. 

Vă mulțumesc!        Deputat 
Bogdan Iulian Huțucă 

*** 
”Programul PNL ”Masă sănătoasă” va ajunge în 1.223 de școli!” 

Domnule președinte,  
Doamnelor și domnilor deputați, 
În urmă cu mai bine de 10 ani, deputații Partidului Național Liberal au propus instituirea unui program național ”Masă 

la școală” de care să beneficieze elevii din medii mai puțin favorizate și care să constituie un instrument puternic pentru a 
aduce toți copiii la școală și a combate fenomenul nedorit al abandonului școlar timpuriu.  

Mulți dintre cei care, astăzi, au constatat cât de bun a fost proiectul și îl apreciază, chiar și în faza de pilotare pe un 
număr mic de școli, atunci s-au opus propunerii PNL. Mă bucur că în ciuda vremurilor pe care le-am trăit, programul a mers 
mai departe. 

Stimați colegi, 
Reformele din sistemul de educație românesc avansează puternic. După ce s-a adoptat un cadrul normativ nou, modern, 

care să genereze performanță în sistem, încă din vara anului trecut, Partidul Național Liberal s-a luptat și a reușit să obțină 
majorări etapizate și substanțiale pentru salariile din învățământ. Mai mult decât atât, următoarea majorare se va realiza la 
începutul acestei veri.  
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Numai așa vom putea atrage mult mai mulți tineri bine pregătiți la catedră și nu va mai trebui să avem școli în care 
predau suplinitori nepregătiți sau personal chemat de la pensie. De asemenea, ministrul liberal al educației a reușit săptămâna 
trecută să aloce peste 1,1 miliarde lei pentru programul ”Masă sănătoasă”, program care va ajunge în 1.223 de școli și de care 
vor beneficia peste 459.000 de copii. Am certitudinea că triplarea numărului de unități de învățământ se va produce și în 
județul Caraș-Severin, unde mii de copii din mediul rural și orașele mai puțin dezvoltate trebuie să se bucure de beneficiile 
acestui program și trebuie să meargă zi de zi la școală! 

Vă mulțumesc,        Deputat 
Dumitru Rujan 

*** 
”PNL Suceava racordează mai mult de jumătate dintre gospodăriile din județ la rețelele de gaze naturale!” 
 

Domnule președinte, 
Doamnelor și domnilor deputați, 
Când noi, liberalii, vorbim despre dezvoltare prin investiții, în fapt noi vorbim despre realizarea acelor proiecte care să 

facă viața oamenilor mai ușoară și de o calitate superioară. Investiții pentru PNL înseamnă școli curate și dotate pentru copii, 
spitale la standarde europene, drumuri rapide, apă și canalizare în mediul rural, trotuare și reabilitări de clădiri și multe altele. 
De asemenea, un obiectiv major pe care ni l-am asumat în fața sucevenilor a fost acela de a racorda la rețelele de gaze naturale 
cât mai multe gospodării din județ, pentru că la noi anotimpul rece durează mai mult, vremea e mai aspră și temperaturile sunt 
mai scăzute, iar lemnul de foc s-a scumpit foarte mult în ultimii ani.  

Diferența dintre a promite și a face ceva pentru comunitate îi cerne pe politicieni în fața oamenilor. Echipa PNL 
Suceava, în frunte cu Gheorghe Flutur, s-a angajat în urmă cu mai bine de trei ani să crească accesul gospodăriilor la încălzirea 
pe gaz. Și noi am pornit la drum cu obiective mai mici, pentru că este o investiție dificilă, greu de realizate. Pentru că ne-am 
dorit și am crezut că putem să aducem un spor de bunăstare pentru suceveni, am reușit! Astăzi, avem 59 de primării sucevene 
care au proiecte pentru aducțiunea de gaze naturale, cu o finanțare de circa 260 de milioane de euro. Dacă cifra pare 
impresionantă pentru oricine, trebuie să știți că nu ne oprim aici și că sprijinim și alte primării din județ să finalizeze proiectele 
și să ajungem un grad cât mai mare de acoperire cu rețele de gaze la nivelul județului. 

Stimați colegi, 
Grație măsurilor adoptate de PNL în ultimii ani cât am fost la guvernare, România nu mai depinde de gazul de la Est. 

Mai mult decât atât, vom avea gaz din Marea Neagră în numai câțiva ani, astfel încât să nu ne facem griji că astăzi construim 
rețele și mâine nu avem suficient gaz. De asemenea, sunt oameni care m-au întrebat dacă nu cumva prețul la gaz va crește la 
fel de tare cum a crescut cel pentru lemnul de foc. Tot grație măsurilor impuse de PNL, am reușit să stăvilim prin plafonare 
prețurile la gaze naturale și energie electrică, iar oamenii au trecut mai ușor peste criza energetică declanșată de războiul 
rusesc.  

Ca liberal, cred că piața liberă este cea mai bună. Este singura care ne va aduce prețuri mult mai mici, așa cum s-a 
întâmplat și în alte domenii de care ne temeam ca ele să fie într-o piață liberă: telefonia fixă sau mobilă, internetul, cablul de 
televiziune, transporturi de persoane și altele, iar astăzi vedem beneficiile – preț mai mic și calitate mai mare. Însă, ca 
liberalizarea pieței să fie un succes, Guvernul României trebuie să ia măsuri de astăzi, încât anul viitor să avem prețuri la gaze 
naturale și mai mici decât anul acesta și poate mai mici decât înainte de criza energetică. Este o mare responsabilitate pentru 
Guvern, însă sper că îi va face față.    

Vă mulțumesc,        Deputat 
Ioan Balan 

*** 
Capitala Uniunii Europene se mută săptămâna aceasta la București 

Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Congresul Partidului Popular European de la București, desfășurat în perioada 6–7 martie 2024 la Romexpo, reprezintă 

un eveniment extrem de important pentru România. Săptămâna aceasta, Bucureștiul va deveni capitala politică a Uniunii 
Europene, bucurându-se de prezența principalilor lideri ai UE, precum președinta Comisiei Europene, Ursula von der Lyen, și 
președinta Parlamentului European, Roberta Metsola, alături de alți 13 șefi de state și de guverne.  

Partidul Popularilor Europeni este cel mai important și influent grup politic de la nivelul UE, iar principalul partid al 
PPE din România este Partidul Național Liberal, care este și organizatorul Congresului. Faptul că acest eveniment se ține la 
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București este o recunoaștere a influenței de care se bucură PNL și România la nivelul PPE și al principalelor structuri de 
decizie europene.  

De asemenea, acest Congres are o importanță deosebită prin prisma temelor care vor fi în discuție și vor face subiectul 
discursurilor și dezbaterilor, printre care conturarea strategiei electorale a PPE pentru alegerile europarlamentare, cât și 
alegerea candidatului pentru președinția Comisiei Europene, dar și discuții privind politici din diferite domenii, ca agricultura 
sau mediul, care vor marca viitorul Uniunii Europene, dar și sprijinul pentru Ucraina, aflată la această oră într-un moment 
foarte dificil.  

Europarlamentarii PNL, împreună cu colegii din EPP, au apărat interesele fermierilor din România și Europa în 
chestiunea nelucrării unei cote din terenul deținut, dar și în cea a reducerii nerealiste de pesticide; au apărat statul de drept și s-
au opus devierilor nedemocratice din unele state; au jucat un rol cheie în privința alocării fondurilor prin Mecanismul de 
Redresare și Reziliență către România și au sprijinit cu toate forțele ambițiile europene ale Republicii Moldova. Toate acestea 
arată că evenimentul organizat de liberali la București va fi unul de referință pentru Uniunea Europeană și pentru România. 

Vă mulțumesc!      
Deputat 

Marian Crușoveanu 
*** 

”Nici vara asta nu va fi ca iarna!” 
Domnule președinte,   
Doamnelor și domnilor deputați,  
”Trecut-au anii ca nori lungi pe șesuri” spunea poetul nostru național și tot aș spune și eu dacă mă gândesc la anii mulți 

care s-au scurs de când a fost aprobat oficial Programul naţional de reabilitare şi/sau înfiinţare a infrastructurii principale de 
irigaţii şi a infrastructurii de desecare şi drenaj. La aproape un deceniu și jumătate, ministerul de resort nu poate contabiliza în 
dreptul acestui program major decât eșecuri, întârzieri și pierderi de oportunități financiare. Dacă ar fi să facă un raport, 
actualul ministru ar scrie în el că s-au făcut niște investiții, puține, că majoritatea instalațiilor au fost defecte din fabrică și sunt 
funcționale doar când plouă afară și că obiectivul milioanelor de hectare irigate nu a ajuns nici la 20%, în realitate. Poate, pe 
hârtiile cu antet care circulă prin Guvern figurează mai mult, dar realitatea e cu totul alta și nu se poate constata decât mergând 
la capătul plantațiilor. 

Stimați colegi,   
Specialiștii în meteorologie au început să ne confirme cele mai sumbre temeri pentru anul agricol 2024. După o iarnă 

slabă în precipitații, cu zăpadă de o șchioapă și numai pentru câteva zile, solul se află în gravă suferință de apă. Mai mult decât 
atât, luna februarie 2024 e deja intrată în istoria meteorologică pentru temperaturile foarte ridicate, martie pare să fie la fel și 
prognozele pentru această vară ne anunță că vom avea iarăși ploi puține, temperaturi ridicate și probleme deosebit de grave 
pentru fermierii de la sud de Carpați care au înființat sau urmează să pună bazele noilor culturi agricole în Câmpia Română.  

Personal, nu am cunoștință să existe vreo frământare reală la nivelul Ministerului agriculturii în această chestiune, deși 
soluții sunt, bani se găsesc și pagubele provocate de seceta iminentă pot fi evitate, măcar în parte. Nici nu ar trebui să mai 
așteptăm soluții de la actualul ministru, ci ar trebui ca la nivelul Camerei Deputaților să se ia decizia aprobării proiectului 
legislativ depus de mine în urmă cu mai mulți ani, care conține soluții tehnice verificate și soluții financiare sigure pentru a 
aduce apă la capătul tarlalei pentru cei mai mulți fermieri din Oltenia și Muntenia.  

Vă mulțumesc,   
Deputat 

Nicolae Giugea 
*** 

Săptămâna aceasta toți liderii populari europeni vor fi la București! 
Dragi colegi, 
România este pe harta europeană a PPE. Zilele acestea viitorul Europei se decide la București, la Congresul PPE. 
Congresul PPE este cel mai important eveniment politic al Europei înainte de alegerile europarlamentare. Organizarea 

acestui eveniment la București demonstrează că suntem puternici în Europa. 
În acest moment Partidul Popular European este cel mai mare partid din Parlamentul European, care a asigurat 

stabilitatea și dezvoltarea Europei. După alegerile din acest an, speranța noastră este că va obține și mai multe mandate în 
Parlamentul European. 
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PNL va fi gazda pentru 13 șefi de state și de guvern, peste 1500 de delegați din 44 de țări, trei zile în care vor avea loc 
dezbateri despre viitorul continentului nostru. 

Să nu uităm că în acest moment cel mai mare pericol intern în Europa îl reprezintă extremismul, cea mai mare 
amenințare vine dinspre Rusia. Dacă vom ține cont de aceste amenințări, vom putea construi împreună o România stabilă, 
sigură și modernă.  

Să nu uităm că absorbția fondurilor europene este la cel mai înalt nivel din ultimii ani – 94%! 
Astfel, avem două cifre care ne bucură și arată că fodurile UE dezvoltă cu adevărat România: 
32,13 miliarde euro – sunt bani europeni care au intrat în România prin programele finanțate din Fondurile Europene 

Structurale și de Investiții (FESI) și Fondul de ajutor european pentru cele mai defavorizate persoane (FEAD), pentru perioada 
de programare 2014 – 2020; 

și aprox. 40,52 miliarde euro – valoarea totală a contractelor de finanțare semnate, iar rata de contractare este de 164,9% 
din alocare 

În cei 17 ani de când suntem membri au UE - România a primit fonduri europene de peste 60 miliarde EUR net. 
Pe 9 iunie alegem între democrație și extremism, între a fi puternici în Europa și a fi izolați, între a continua să 

construim și a ne întoarce în trecut, între seriozitate și aventuri politice riscante. 
 

Deputat 
Christine Thellmann 

*** 
”Primele beneficii ale aderării la Schengen vor fi resimțite de români la finalul acestei luni!” 

Domnule președinte, 
Doamnelor și domnilor, 
Aderarea României la Spațiul Schengen, chiar dacă și numai într-o primă etapă pe cale aeriană și maritimă, este un 

succes incontestabil pentru România, precedat de ani de eforturi politice, diplomatice și financiare pe care PNL și Președintele 
României le-au făcut. Nu puține au fost vocile care au vrut să minimalizeze acest succes și să spună că nu ar fi trebuit să 
acceptăm decât o aderare completă. Dacă am fi mers după această logică eronată, într-o Uniune Europeană marcată de migrație 
masivă, de încetinire economică, de război la graniță și multe alte probleme, astăzi nu am fi discutat nici măcar despre aderarea 
la Schengen în etape.  

Stimați colegi, 
Am primit asigurări de la Ministrul transporturilor că până la finalul acestei luni toate aeroporturile internaționale din 

România  vor fi pregătite la cele mai înalte standarde pentru a opera zboruri Schengen și non-Schengen în cele mai bune 
condiții. Am încredere că acest lucru se va și întâmpla, iar modul în care vom demonstra că suntem în stare să corespundem 
oricăror standarde va fi un argument în plus pentru ca, poate chiar până la finalul acestui an, să avem o dată certă pentru 
aderarea la Schengen cu frontierele terestre. Am convingerea că românii care călătoresc în și dinspre state Schengen vor vedea 
cât de benefic este să nu mai existe controale, cât timp se va economisi.  

De asemenea, am convingerea că săptămâna aceasta, când PNL organizează la București congresul celei mai puternice 
familii europene, când cea mai mare parte din conducerea Uniunii Europene se află în România, va fi dezbătut și dreptul 
legitim al țării noastre de a adera total la Schengen. Cred cu toată puterea că PNL va reuși ca la finalul acestei reuniuni chiar să 
anticipeze o dată fermă la care România va fi membră cu drepturi depline în Schenge. 

Vă mulțumesc, 
Deputat 

Valentin-Ilie Făgărășian 
*** 

Peste 300 de milioane de lei pentru cea de-a zecea etapă de finanțare a lucrărilor de cadastrare 
 
Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Operațiunea de cadastrare este una dintre cele mai importante acțiuni ce trebuie îndeplinite în timp cât mai rapid, ea 

aducând un număr consistent de beneficii societății și economiei. Agenția Națională de Cadastru și Publicitate Imobiliară 
(ANCPI), instituție publică aflată în subordinea Ministerului Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației, a alocat peste 
300 de milioane de lei pentru cea de-a zecea etapă de finanțare a lucrărilor de înregistrare sistematică a proprietăților pe 
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sectoare cadastrale, fapt pentru care peste 2.000 de unități administrativ-teritoriale și-au exprimat intenția de a începe sau de a 
continua cadastrarea proprietăților. Lucrările sunt gratuite pentru cetățeni și se desfășoară în cadrul Programului național de 
cadastru și carte funciară ce are ca scop înregistrarea, gratuită pentru cetățeni, a tuturor imobilelor (terenuri și clădiri) din 
România în sistemul integrat de cadastru și carte funciară. Finanțarea este asigurată din veniturile proprii ale ANCPI. 

 În concret, fiecare UAT eligibil poate primi până la 160.000 de lei. Până în prezent, 2.003 de primării din cele 2.355 
eligibile și-au exprimat intenția de a începe sau de a continua lucrările de cadastru pe sectoare cadastrale. Acestea pot încheia 
contracte de finanțare cu oficiile de cadastru și publicitate imobiliară (OCPI). Termenul este de 60 de zile de la primirea 
înştiinţărilor transmise de OCPI-uri, iar durata contractelor de finanțare este de 28 de luni. După semnarea contractelor de 
finanțare, primăriile au la dispoziție alte 60 de zile pentru a încheia contracte de prestări servicii de înregistrare sistematică a 
imobilelor. ANCPI va deconta între 109,00 lei +TVA/ imobil și 473,06 lei +TVA / imobil, în funcție de gradul de dificultate a 
terenului, zonele de aplicare a Decretului nr. 115/1938 (carte funciară veche) și de gradul de acoperire cu construcții. Până în 
prezent, ANCPI a înregistrat în sistemul integrat de cadastru și carte funciară, prin PNCCF, peste 6,7 milioane de proprietăți. 
Demersul aceste trebuie continuat într-un ritm susținut, astfel încât, în cel mai scurt timp, să avem o imagine cât mai amplă 
asupra imobilelor și înscrierilor referitoare la drepturile reale imobiliare, la drepturile personale, la actele, faptele sau la 
raporturile juridice care au legatură cu imobilele. 

Vă mulțumesc!        Deputat  
Vetuța Stănescu 

*** 
Încă un pas spre realizarea spitalelor regionale de urgență de la Cluj și Iași 

 

Săptămâna trecutî a avut loc un moment istoric în ceea ce privește dezvoltarea infrastructurii medicale din România, 
mai exact au fost semnate la nivelul Guvernului contractele de execuție pentru construcția spitalelor regionale de urgență din 
Cluj și Iași.  

Spitalul Regional de Urgență Cluj va avea o structură modernă, la standarde europene, iar clădirea principală a spitalului 
va avea 8 niveluri: subsol, parter, 5 etaje și etaj parțial compus din spații tehnice și heliport. Va dispune de 1400 locuri de 
parcare, respectiv o stație pentru autobuz. Spitalul va avea 22 săli de operație, 849 de paturi pentru pacienți și o gamă variată 
de facilități și servicii. Cu 336 de paturi pentru îngrijiri chirurgicale, 343 de paturi pentru îngrijiri medicale, 64 de paturi pentru 
pediatrie și obstetrică-ginecologie, 82 de paturi pentru terapie intensivă (din care 10 vor fi pentru terapie intensivă pediatrică), 
acest spital va constitui centrul principal pentru îngrijirea pacienților critici și a cazurilor complexe din regiunea de Nord-Vest 
a țării. Valoarea totală estimată a acestui proiect este de 3,35 miliarde de lei, finanțarea fiind asigurată, în principal, de 
Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene, cu 2 miliarde de lei, precum și printr-un credit de 1,525 miliarde de lei de la 
Banca Europeană de Investiții (BEI). 

De altfel, Spitalul Regional de Urgență din Iași va fi o altă instituție medicală de importanță majoră, care va avea o 
capacitate de 850 de paturi și 20 de săli de operație. Acesta va deveni principalul furnizor de servicii medicale în regiunea de 
Nord-Est a țării și se va concentra pe îngrijirea pacienților critici și pe cazurile ce necesită expertiză la nivel înalt. Valoarea 
totală a acestui proiect este de 3,3 miliarde de lei, finanțarea fiind asigurată, în principal, de Ministerul Investițiilor și 
Proiectelor Europene, cu 2 miliarde de lei, precum și printr-un credit de 1,25 miliarde de lei de la Banca Europeană de 
Investiții (BEI). 

Astfel, investițiile pentru construirea celor două spitale regionale sunt de aproximativ 7 miliarde de lei, iar în următorii 
ani, noile spitale vor salva nenumărate vieți și vor juca un rol esențial în îmbunătățirea stării generale de sănătate a oamenilor. 
Mai mult, atât Spitalul Regional de Urgență de la Cluj, cât și cel de la Iași vor reprezenta, pentru cadrele medicale, oportunități 
de a performa. Conform Ministrului Sănătății, Alexandru Rafila: “În 2021 toate cele trei proiecte – Iași, Cluj și Craiova -  
aveau doar studii de fezabilitate. Acum suntem în punctul în care facem ireversibilă construcția acestora.” 

Astăzi, investițiile în sistemul de sănătate sunt o necesitate, acestea au rolul de a oferi personalului specializat resursele 
tehnologice de ultimă generație care nu doar tratează, ci și previn. Toate investițiile în domeniul sănătății vor crește calitatea și 
accesul la servicii medicale, atât de mult timp așteptate de către români.  

 
Deputat 

Radu-Marin Moisin 
*** 
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Protejăm sănătatea copiilor prin  interzicerea comercializării băuturilor energizante către minori 
 
Camera Deputaților, în calitate de for decizional, a adoptat un proiect de lege benefic pentru sănătatea copiilor și 

tinerilor noștri, care reglementează interzicerea comercializării sau oferirii cu titlu gratuit a băuturilor energizante către minori. 
Noul act normativ prevede modificarea și completarea Legii nr.61/1991 pentru sancționarea faptelor de încălcare a unor 

norme de conviețuire socială, a ordinii și liniștii publice, stabilind drept contravenție comercializarea sau oferirea cu titlu 
gratuit, inclusiv prin automate comerciale, a băuturilor energizante către minori de către unitățile autorizate în acest sens.  

Conform interpretării acestui proiect legislativ, băuturile energizante sunt băuturile care conțin combinații variate de 
carbohidrați vitamine, minerale, cu două sau mai multe substanțe, precum: cafeină, taurină, carnitină, guarana, 
glucuronolactona și alți compuși cu efect de stimulare a sistemului nervos central.  

Propunerea  legislativă pe care am votat-o alături de majoritatea absolută a colegilor deputați era imperios necesară, în 
contextul  consumului în creștere  a băuturilor energizante în rândul minorilor, acestea constituind un pericol major la adresa 
sănătății copiilor și  tinerilor. Astfel, potrivit unui studiu de specialitate al statisticienilor, 74% dintre tinerii cu vârsta cuprinsă 
între 16 și 18 ani au consumat băuturi energizante. 

Nerespectarea prevederilor privind vânzarea acestor sucuri energizante va fi sancționată cu amendă drastică, cuprinsă 
între 5.000 și 20.000 lei, proporțională cu gradul de pericol social al faptelor. Impunerea acestei sancțiuni a fost propusă de 
inițiatori în scop preventiv, pentru a asigura un spor de protecție minorilor și persoanelor vulnerabile. 

Totodată, actul normativ mai prevede că săvârșirea acestor fapte contravenționale în incinta unei instituții de 
învățământ, a unei instituții de sănătate ori destinate ocrotirii speciale a unor categorii de persoane defavorizate, se va pedepsi 
cu amenzi descurajante, de la 1.000 lei la 3.000 lei. 

Un alt argument substanțial care a stat la baza acestei inițiative legislative este realitatea potrivit căreia vânzarea 
băuturilor energizante către minori nu este reglementată în niciun fel, astfel încât copiii le pot cumpăra de oriunde. 
Comercializarea fără restricții a acestor băuturi reprezintă una dintre tentațiile principale ale copiilor și adolescenților, astfel 
încât limitarea vânzării reprezintă o măsură perfect justificată. 

De asemenea, legea ia în considerare și pericolele folosirii acestor lichide pentru sănătatea copiilor, cu atât mai mult cu 
cât au fost înregistrate cazuri extreme, în care minorii au decedat din cauza consumului produselor respective. Nu în ultimul 
rând, beneficiarii direcți ai acestei legi vor fi părinții și cadrele didactice, care au susținut eliminarea vânzării către minori a 
sucurilor energizante.  

Deputat 
Cristina Burciu 

*** 
Necesitatea elaborării unei politici publice în domeniul managementului pacientului cu obezitate 

 

Forumul Român pentru Obezitate (FORO) a atras atenția factorilor decizionali ai statului în legătură cu necesitatea 
elaborării unei politici publice în domeniul managementului pacientului cu obezitate în România. 

Concret, FORO a înaintat propuneri ce vizează introducerea Obezității între bolile netransmisibile, cu impact negativ 
major în sănătatea publică menționate în Strategia Națională de Sănătate. 

Practic, specialiștii din sănătate doresc cooptarea obezității în cadrul afecțiunilor metabolice, alături de diabetul zaharat. 
Motivația acestui demers ține de impactul major pe care îl are obezitatea, atât la nivel individual, cât și la nivelul sistemului de 
sănătate publică.  

În plus, introducerea obezității în strategie ca o prioritate de sănătate publică, încadrând-o între bolile netransmisibile cu 
impact major în sănătatea publică, este în acord cu direcțiile strategice de intervenție propuse de Comisia Europeană, OMS, 
Federația Mondială a Obezității, Federația Internațională de Diabet și va reprezenta o oportunitate în plus de a dezvolta și 
implementa un Plan național de prevenție și control a obezității. 

Argumentele prezentate în susținerea obiectivului sus menționat au vizat următoarele componente: date de impact al 
obezității; componenta clinică bolii – obezitatea este o boală cronică și multifactorială care este asociată cu alte boli cronice, 
printre care diabetul zaharat tip 2, boli cardiovasculare și anumite tipuri de cancer, existând peste 200 de complicații asociate 
obezității; măsuri de politică publică - introducerea obezității în strategie ca o prioritate de sănătate publică, încadrând-o între 
bolile netransmisibile cu impact major în sănătatea publică, va permite recunoașterea ei ca boală cronică, care necesită o 
abordare sistemică și implementarea unui Program naţional pentru controlul obezităţii care va determina reducerea costurilor 
asociate tratamentului complicațiilor acesteia. 
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Obezitatea nu este doar o chestiune de aspect fizic sau de control al greutăţii, obezitatea reprezintă o afecţiune medicală 
ce poate avea multiple repercusiuni asupra sănătăţii. Obezitatea poate fi asociată cu o serie de alte afecţiuni, cum ar fi bolile 
cardiovasculare, accidentul vascular cerebral, diabetul zaharat, afecţiuni articulare sau anumite tipuri de cancer. De asemenea, 
obezitatea are un impact semnificativ asupra calităţii vieţii, putând provoca stigmatizare socială, scăderea încrederii în sine şi 
probleme de ordin psihologic. 

Cu ocazia Zilei Mondiale de luptă împotriva Obezității, celebrată în 4 martie, consider că este extrem de importantă 
introducerea obezității în cadrul afecțiunilor metabolice, între bolile netransmisibile cu impact major în sănătatea publică, în 
viitoarea Strategie Națională de Sănătate. 

Deputat 
Elena Hărătău 

*** 
Tradiție și modernitate- calități unice ale societății românești 

Dragi colegi,  
Cu toate că ne confruntăm cu tragedii incomensurabile la nivel global, nu este imoral să ne îndreptăm câteodată atenția 

și în alte direcții, să ne oprim din agitația cotidiană și să ne aducem aminte de valorile unice care definesc societatea 
românească. Mă refer la progresele înregistrate în mediul social în ultimul timp. Întrucât ne aflăm în prima lună de primăvară, 
numită și „luna femeilor”, dar și în pragul, posibil, al celor mai importante alegeri europene de până acum, putem spune că 
avem un momentum pentru a discuta despre drepturile femeilor la nivel european și național, dar și despre tradiție și 
modernitate, termeni care au fost înțeleși greșit ca fiind în antiteză.  

Luna a treia a anului este întotdeauna specială pentru cetățenii români. Este luna mărțisorului, sărbătoare inclusă de 
către UNESCO în Lista Reprezentativă a Patrimoniului Cultural Imaterial al Umanităţii, dar și luna în care le suntem 
recunoscători mamelor, soțiilor, prietenelor pentru că există. Este un prilej bun de a realiza că lupta pentru egalitate de gen și 
respectarea unor drepturi fundamentale nu se oprește odată cu obținerea de remunerație egală. Trebuie în schimb să felicităm și 
această reușită, cu toate că este doar primul pas spre idealul unei societăți ce prioritizează egalitatea de gen. În luna februarie, 
s-a înregistrat o premieră pentru țara noastră, femeile au câștigat în medie mai mult decât bărbații: „Media salarială în luna 
februarie, în rândul femeilor, a fost de 6.026 de lei brut, pe când, în cazul bărbaților, suma este de 5.804 lei brut”, se arată în 
spațiul public.  

Specialiști din cadrul Ministerului Muncii, dar și sociologi confirmă faptul că decalajul de remunerație între bărbați și 
femei se află pe un trend descendent. Pe lângă acest fapt, vedem din ce în ce mai multe femei în funcții de conducere, un 
obiectiv recunoscut la nivel UE, dar și al Guvernului României.  

În ceea ce privește violența domestică, misiunea pe care autoritățile o au este complicată. Metodele de hărțuire 
evoluează odată cu tehnologia, iar măsurile de combatere trebuie să se ridice la același nivel. Datele furnizate de Inspectoratul 
General al Poliției (IGPR) confirmă faptul că, în ultimii cinci ani, au fost înregistrate cu 19 mii de cazuri de violență domestică 
mai mult decât anterior. Suntem conștienți de acest aspect și încercăm să aplicăm cele mai potrivite metode de prevenție. Noile 
directive adoptate la nivelul UE prevăd despăgubiri morale și materiale pe care victimele agresiunilor le pot cere, precum și 
decontarea cheltuielilor de spitalizare în cazuri mai grave.  

Pas cu pas, vom ajunge să diminuăm acest fenomen îngrijorător. Însă nu trebuie să transformăm această luptă într-o 
respingere a tot ce înseamnă tradiție în societatea românească, întrucât, prin aceste obiceiuri împământenite înțelegem și să 
oferim un mărțisor în dar femeilor de fiecare 1 martie și să facem din 8 martie cea mai specială zi pentru ele. Un echilibru între 
respectarea femeilor și implementarea de măsuri de combatere a fenomenelor de violență de gen este calea ideală de a ajunge 
la înțelegere și armonie.   

Vă mulţumesc!        Deputat  
Mugur Cozmanciuc 

*** 
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PNL este singura garanție pentru ca România să nu deraieze economic 
 
Domnule președinte de ședință, 
Stimați colegi, 
Cu fiecare ocazie pe care am avut-o, am spus că PNL la guvernare este un garant pentru stabilitatea economică a 

României. Acționând pe baza unor principii clare, precum predictibilitatea în legiferare, protejarea mediului de afaceri și a 
capitalului românesc, încurajarea investițiilor care să ne aducă creștere economică și o calitate mai bună a vieții pentru 
cetățeni, Partidul Național Liberal, prin reprezentanții săi de la nivel central și local, nu va abdica de la liniile roșii trasate 
acestei guvernări. În ceea ce mă privește, pentru că s-ar putea să existe voci interogative, voi spune că am reușit blocarea 
introducerii de noi taxe în 2024 și dorința PSD de a umbla la cota unică și pilonul 2. Amendamentul pe care l-am depus la 
legea bugetului de stat în luna decembrie a anului trecut, blochează orice intenție a guvernului Ciolacu de a introduce noi taxe, 
cu excepția celor majorate deja la finele anului trecut. De asemenea, noi, liberalii, am oprit și orice posibilitate de modificare a 
cotei unice, întrucât am blocat și bazele de impozitare. Mai mult, tot prin acel amendament am protejat Pilonul 2 de pensii 
private, pe care Marcel Ciolacu îl dorea naționalizat la momentul angajării răspunderii, fiind o linie roșie peste care noi vom 
ține să nu se treacă. 

 Din păcate, Marcel Ciolacu a eliminat textul referitor la impozitarea în România a celebrelor multinaționale din 
industria farmaceutică, petrolieră, bancară și alimentară, care, deși fac bani frumoși în țară, scot apoi profiturile în afara 
României, prin intermediul contractelor de consultanță. Este și motivul pentru care PNL a depus imediat un proiect de lege 
care reglementează impozitarea la sursă a multinaționalelor, așa cum se întâmplă cu capitalul românesc. Noi, membrii 
Partidului Național Liberal, rămânem consecvenți în protejarea mediului privat și al capitalului românesc. Este unul dintre 
motivele importante pentru care am intrat în această coaliție de guvernare cu stânga social-democrată, care s-a dovedit 
interesată mai mult de acordarea ajutoarelor sociale, decât de modernizarea României și ridicarea nivelului de trai pe baze 
sustenabile și sănătoase.  

 Următorul pas este ca tot noi, liberalii, să punem în dezbaterea Parlamentului un proiect de lege pentru reducerea 
birurilor pe muncă, pentru toți salariații, inclusiv pentru cei care muncesc în mediul privat. PNL își va respecta angajamentele! 

Vă mulțumesc!  
Deputat 

Florin Claudiu Roman 
*** 

 
 Întrebări 

 

 
 
Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale   

  
Solicitare analiză memoriu – asistență socială pentru o persoană de 72 de ani aflată în situație de vulnerabilitate 

  
Stimată doamnă ministru, 
În calitate de deputat ales în circumscripția electorală nr.17 Dolj, săptămânal primesc la biroul meu parlamentar din 

județ zeci de memorii și petiții ale cetățenilor. În funcție de autoritățile competente să furnizeze răspunsuri sau soluții la 
problemele semnalate, transmit aceste memorii către autoritățile și instituțiile abilitate să analizeze situațiile. 

În acest sens, am primit la biroul meu parlamentar o petiție din partea domnului Marin IVANCEA, în vârstă de 72 de 
ani, domiciliat în orașul Bechet, Str. Frații Buzești, nr.8, județul Dolj, prin care expune situația materială precară în care se află 
și solicită ajutorul social prevăzut de lege pentru asemenea situații. 

Anexez prezentei o copie a memoriului primit la biroul meu parlamentar. 
Solicit formularea răspunsului în scris.  
Cu deosebită apreciere,                  Deputat  

Nicolae Giugea 
*** 
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Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății   
  

Solicitare de informații privind numărul de posturi deblocate în vederea ocupării prin concurs  
la nivelul spitalelor din județul Satu Mare 

Stimate domnule ministru, 
Apreciez faptul că Guvernul a răspuns, chiar dacă și mai târziu, la solicitările venite din partea conducerii unităților 

publice de sănătate din România, care se confruntă cu grave probleme funcționale din cauza deficitului de personal medical 
(medici specialiști și personal auxiliar). În condițiile în care unele secții de specialitate din unele spitale publice din județul 
Satu Mare au ajuns în situația de risc a suspendării activității din cauza lipsei de medici, vă solicit, domnule ministru, 
următoarele informații: 

Având în vedere faptul că Ministerul Sănătății este coordonatorul politicilor de sănătate din România și că prin 4 
memorandumuri succesive a fost aprobată ocuparea prin concurs a aproximativ 10.000 de posturi (medici și personal auxiliar) 
vă solicit o situație detaliată pentru posturile ce vor fi scoase la concurs la nivelul fiecărei unități sanitare din județul Satu 
Mare? 

Dat fiind faptul că tinerii medici specialiști nu manifestă un interes deosebit pentru o carieră în județe precum Satu 
Mare, ce măsuri aveți în vedere pentru ca ocuparea prin concurs să fie un real succes? 

Solicit formularea răspunsului în scris.  
Cu înaltă apreciere,        Deputat 

Adrian-Felician Cozma 
*** 

Adresată domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii            
  

Soluții pentru efectuarea plății la timp a subcontractanților în contractele de lucrări publice 
 

Stimate domnule ministru, 
România traversează unul dintre cele mai favorabile momente în domeniul investițiilor publice, dintre care, cele din 

domeniul infrastructurii se detașează ca volum și valoare financiară. Pe lângă beneficiile aduse de noile investiții publice, un 
efect pozitiv pe care ni-l dorim este acela ca aceste investiții să contribuie la dezvoltarea operatorilor economici români 
(capital românesc). Pentru acest lucru, firmele românești care acționează ca subcontractanți în proiectele de investiții ar trebuie 
să fie plătite la termenele convenite în contractele semnate cu autoritățile contractante. Deși Legea nr.98/2016 privind 
achizițiile publice a adus multe ameliorări în această privință ”autoritatea contractantă efectuează plăţi corespunzătoare 
părţii/părţilor din contract îndeplinite de către subcontractanţii propuşi în ofertă, la solicitarea acestora şi conform graficului 
contractual agreat de părţi”, în realitate, firmele românești care acționează ca subcontractanți reclamă în continuare că, din 
cauza legislației secundare și a unor interpretări eronate, primesc plățile cu mare întârziere, fiind nevoite să se finanțeze prin 
credite comerciale extrem de costisitoare sau chiar să înregistreze întârzieri la plata obligațiilor fiscale – lucru care impietează 
asupra dezvoltării firmelor românești. 

Având toată încrederea că veți analiza această situație, vă solicit, domnule ministru, următoarele precizări: 
Ce mecanisme aveți în vedere să puneți în aplicare, astfel încât firmele românești care acționează în principal ca 

subcontractanți și care realizează lucrările la termen să fie plătite corespunzător? 
Aveți în vedere să reanalizați legislația secundară (hotărâri de guvern și ordine de ministru anterioare) astfel încât să se 

elimine blocajele financiare cu privire la plata la timp a subcontractanților? 
Solicit formularea răspunsului în scris.  
Cu deosebită apreciere,                 Deputat  

Cristina-Agnes Vecerdi 
*** 

Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educației 
  

Situația unităților de învățământ pentru care nu se vor mai organiza înscrieri în clasele a IX-a 
Stimată doamnă ministru,  
Din nefericire, atât Liceul Tehnologic Max Aușnit din Caransebeș, cât și Școala Profesională Berzovia au înregistrat 0% 

promovabilitate la examenele naționale de bacalaureat din anul 2023. Potrivit Ordinului Ministrul Educației nr.6801/2023 
pentru aprobarea Metodologiei privind fundamentarea cifrei de şcolarizare pentru învăţământul preuniversitar de stat, evidenţa 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 5 - 2024  
Săptămâna 4 – 8 martie 2024 

 

 

51 
 

efectivelor de antepreşcolari/preşcolari şi elevi şcolarizaţi în unităţile de învăţământ particular pentru anul şcolar 2024-2025, 
unităţile de învăţământ care, în sesiunile cumulate din anul 2023 ale examenului de bacalaureat, au înregistrat procent de 
promovabilitate de 0% sau în care acest examen a fost promovat de un singur absolvent nu vor propune cifră de şcolarizare la 
clasa a IX-a cu frecvenţă zi. 

Altfel spun, cele două unități de învățământ nu vor mai înmatricula elevi din toamna acestui an, din cauza 
performanțelor scăzute. Având în vedere obiectivul de a crește numărul de elevi care finalizează învățământul obligatoriu, vă 
solicit, doamnă ministru, următoarele precizări: 

Ce măsuri veți propune pentru Liceul Tehnologic Max Aușnit din Caransebeș și pentru Școala Profesională Berzovia, 
începând cu anul școlar 2024/2025? Ce se va întâmpla cu elevii claselor X-XII din cele două licee? Vor fi transferați la alte 
unități de învățământ sau vor finaliza studiile în aceleași licee? 

Veți dispune suplimentare cifrei de școlarizare la celelalte unități de învățământ liceal din județul Caraș-Severin pentru a 
asigura suficiente locuri pentru absolvenții de clasa a VIII-a? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 
Vă asigur de înalta mea apreciere,                 Deputat 

Dumitru Rujan 
*** 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale   
  

Demersuri realizate în aplicarea art.4 din Legea nr. 156 din 26 iulie 2000  
privind protecţia cetăţenilor români care lucrează în străinătate 

 
Stimată doamnă ministru, 
Din cele peste 5 milioane de cetățeni români care lucrează în prezent în state ale Uniunii Europene, mai puțin de 

jumătate având stabilit domiciliul în statele în care lucrează. În acest context, sunt aplicabile prevederile art.4 din Legea nr. 
156 din 26 iulie 2000 privind protecţia cetăţenilor români care lucrează în străinătate, care dispun următoarele: ”(1)Guvernul 
României, prin autorităţile competente, va depune diligenţele necesare pentru încheierea de acorduri, înţelegeri, tratate sau 
convenţii cu autorităţi publice similare din alte state, în vederea stabilirii condiţiilor de protecţie a cetăţenilor români cu 
domiciliul în România care lucrează în ţările respective. (2)La negocierea acordurilor, înţelegerilor, tratatelor sau convenţiilor 
prevăzute la alin. (1), partea română va urmări respectarea principiului egalităţii de tratament şi a reglementărilor aplicabile în 
ceea ce priveşte nivelul salariului minim în statul de primire, durata timpului de lucru şi de odihnă, condiţiile generale de 
muncă, sănătatea şi securitatea în muncă, asigurarea pentru accidente de muncă sau boli profesionale şi securitate socială. 
(3)Pentru lucrătorii sezonieri, anterior încheierii acordurilor, înţelegerilor, tratatelor sau convenţiilor prevăzute la alin. (1), 
partea română negociază inclusiv clauze referitoare la condiţiile de cazare pe care ar trebui să le ofere angajatorii, respectând 
normele naţionale din statul de primire, şi la acordarea unei indemnizaţii pentru asigurarea hranei zilnice, pe perioada în care 
lucrătorii sezonieri îşi desfăşoară efectiv activitatea, precum şi la decontarea cheltuielilor de transport dus-întors către 
domiciliul din România.” 

  Având în vedere faptul că piața europeană a muncii este în permanentă dinamică, vă solicit, doamnă ministru, 
următoarele informații: 

Câte demersuri în sensul prevederilor art.4 din Legea nr. 156 din 26 iulie 2000 privind protecţia cetăţenilor români care 
lucrează în străinătate s-au realizat în anii 2022 și 2023, cu ce state și în ce s-au concretizat acestea? 

Câte demersuri în sensul prevederilor art.4 din Legea nr. 156/2000 sunt programate în anul 2024 și cu ce state? 
Solicit formularea răspunsului în scris.  
Cu deosebită apreciere,                  Deputat 

Valentin-Ilie Făgărășian 
*** 
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Adresată domnului Cătălin Predoiu, ministrul Afacerilor Interne    
  

Precizări privind posturile aprobate în vederea ocupării prin concurs la nivelul județului Suceava 
 Stimate domnule ministru,  
 Salut și apreciez initițiativa dumneavoastră concretizată în adoptarea, în data de 28 februarie 2024, a Memorandumului 

cu tema: Aprobarea deblocării unor posturi vacante în Ministerul Afacerilor Interne. Această măsură benefică vine în 
întâmpinarea nevoii urgente de a acoperi deficitul de personal cu care se confruntă toate structurile Ministerului Afacerilor 
Interne din țară, inclusiv la nivelul județului Suceava. Mai mult decât atât, ca județ aflat la frontiera cu statul Ucrainean, 
necesitatea asigurării personalului în toate structurile IPJ Suceava este deosebit de importantă.  

 Având încredere deplină în demersurile dumneavoastră pe linia asigurării protecției cetățenilor, vă solicit, domnule 
ministru, următoarele informații: 

Câte posturi vor fi disponibile pentru a fi ocupate prin concurs în acest an, în baza memorandumului mai sus amintit, la 
nivelul județului Suceava? Aveți în vedere ca în cursul acestui an să mai promovați un memorandum similar? 

Dat fiind faptul că salarizarea neatractivă și condițiile dificile de muncă nu mai generează o atracție suficient de mare în 
rândul tinerilor pentru a urma o carieră în domeniul ordinii publice și al situațiilor de urgență, vă rog să precizați ce măsuri 
aveți în vedere pe termen mediu și lung în acest sens? 

Solicit formularea răspunsului în scris. 
Vă asigur de înalta mea apreciere,               Deputat  

Ioan Balan 
*** 

Adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii și Dezvoltării Rurale 
 

Ajutor acordat agricultorilor în 2024 
Stimate domnule ministru, 
Executivul european a aprobat suma de 164 de milioane de euro ca ajutor pentru sprijinirea producției agricole primare 

din țară, întrucât au fost înregistrate pierderi grave în contextul dezechilibrelor economice cauzate de războiul Federației Ruse 
împotriva Ucrainei. Cadrul legal în care a fost acordat ajutorul este cel „temporar de criză și de tranziție pentru ajutoarele de 
stat”, ce are rolul de a susține financiar sectoare din economie ce favorizează tranziția verde și atingerea obiectivelor de 
reducere a dependenței de combustibili fosili. Ajutorul va fi acordat până în data de 30 iunie 2024, „sub forma unor subvenții 
pentru dobânzile la împrumuturi”, informează Euractiv.  

Mai mult decât atât, Guvernul a aprobat recent și o schemă de ajutor de stat pentru crescătorii de albine din România ce 
au suferit pierderi economice considerabile în anul precedent. Cuantumul în cauză este de 5 euro/familie de albine, iar valoarea 
totală a schemei este de aproximativ 12 mii de euro. Termenul limită până la care apicultorii pot beneficia de aceste sume este 
tot finalul lunii iunie.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Considerați că va fi nevoie de o altă schemă de ajutor pentru acoperirea pierderilor suferite anul trecut de ambele 

categorii de beneficiari?  
În cât timp anticipați că producția va ajunge la un echilibru? 
Solicit răspuns în scris.  
Cu deosebită stimă,                     Deputat  

Mugur Cozmanciuc 
*** 

Adresată domnului Sebastian Burduja, ministrul Energiei 
Comunități de energie 

Stimate domnule ministru,  
Pe întreg teritoriul UE, au început să ia amploare comunitățile de energie, considerate soluții inovatoare pentru atingerea 

obiectivelor de limitare la maximum a emisiilor până în 2050. Aproximativ un milion de europeni locuiesc deja în cele peste 
9.000 de comunități de energie.  

Cu toate că România nu este momentan familiarizată cu acest concept, în afară este o metodă din ce în ce mai practicată. 
Mai mulți oameni întemeiază o cooperativă și aplică ulterior pentru fonduri naționale sau europene. Orice membru care vrea să 
facă parte din cooperativă, trebuie să plătească o anumită sumă de bani, devenind „acționari” ai unei părți de energie. Când 
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vine vorba de consum, se achită cantitatea consumată, mai puțin decât prețul pieței. Fiind vorba de energie regenerabilă, prețul 
variază în funcție de condițiile meteo, nu de legile concurenței de pe piață.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Cât de repede va fi implementată directiva europeană la noi în țară?  
Vor exista reglementări concrete în acest sens, care să facă legea aplicabilă pentru spațiul românesc?  
Vom putea vedea primele comunități de energie până la finalul anului 2024?  
Ce alte condiții sunt necesare pentru întemeierea unor astfel de comunități?  
Solicit răspuns în scris.  
Cu deosebită stimă,                  Deputat  

Mugur Cozmanciuc 
*** 

Adresată doamnei Simona Bucura-Oprescu, ministrul Muncii și Solidarității Sociale   
 

Prime pentru șomerii care își găsesc un loc de muncă 
Stimată doamnă ministru, 
Piața muncii a înregistrat o lipsă de activitate îngrijorătoare în ultimul timp, cu până la 500.000 de șomeri. De aceea, 

există în dezbatere multiple soluții pentru a-i motiva pe oameni să își găsească cât mai repede un loc de muncă, printre care se 
numără și prima de activare, în valoare de 500 de lei.  

 Pentru a încuraja mobilitatea pe piața muncii, Guvernul a luat în calcul mai multe forme de încurajare, printre care și 
cele financiare. Așadar, a fost formulat cadrul legal pentru acordarea primei de activare, pentru care „șomerii trebuie să depună 
documentele la agenția pentru ocuparea forței de muncă unde se afla în evidență, în termen de maximum 30 de zile de la data 
angajării” și vor fi remunerați, arată Euronews. Cetățenii care au fost șomeri și reușeșc să se angajeze în anumite condiții, pot 
beneficia și de alte prime, precum cea de mobilitate (pentru cei care fac naveta), de încadrare și de instalare.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Considerați că, odată cu aplicarea acestor măsuri, vom înregistra o scădere a ratei de șomaj cu cel puțin 30% în 2025?  
Care este media de vârstă ce înregistrează cei mai mulți șomeri?   
Solicit răspunsul scris. 
Cu deosebită stimă,                 Deputat  

Mugur Cozmanciuc 
*** 

Adresată domnului Alexandru Rafila, ministrul Sănătății  
 

Construirea de spitale pentru județul Neamț 
Stimate domnule ministru,  
 Recent, a fost inaugurat primul spital social din țară, la inițiativa preotului Dan Damaschin, fondatorul „Asociației 

Glasul Vieții”. Spitalul „Veronica” din Iași este considerată una dintre cele mai moderne unități medicale din țară și este dotată 
cu multiple specialități. Investiția a fost de aproape 4 milioane de euro și este dedicată persoanelor care nu își permit să 
acceseze servicii medicale de calitate din cauza condiției sociale în care se regăsesc.  

  Spitalul va fi inaugurat la data de 8 martie, după ce vor fi obținute și restul de preavize. Pacienții vor beneficia și de 
medicamente gratuite și de o masă caldă, înainte de a fi externați. 

 Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Care este stadiul proiectului de construcție a unui nou spital de urgență în Piatra Neamț, inclus și finanțat prin Planul 

Național de Redresare și Reziliență (PNRR)?  
Este în plan construirea de alte noi spitale în Piatra Neamț?  
Solicit răspuns în scris. 
Cu deosebită stimă,                  Deputat  

Mugur Cozmanciuc 
*** 
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Adresată domnului Sorin-Mihai Grindeanu, ministrul Transporturilor și Infrastructurii   
 

Permise auto digitale 
Stimate domnule ministru, 
Europarlamentarii au dezbătut intens noile norme aferente eliberării permiselor de conducere la nivelul UE, una dintre 

cele mai importante reglementări fiind introducerea permiselor digitale care să fie disponibile pe telefon.   
Pe lângă aceste aspecte, s-au discutat mai multe abordări care să limiteze frecvența accidentelor auto, printre care și 

introducerea unei perioade de probă de 2 ani pentru șoferii începători, timp în care sancțiunile pentru condus imprudent și 
periculos ar fi mai severe. Vârsta legală ar coborî însă la 17 ani. Se dorește și creșterea valabilității permiselor de conducere de 
la 10 la 15 ani, informează Euronews.  

Se va pune accentul și asupra efectuării de evaluări medicale periodice mai riguroase care să prevină accidentele 
provocate de șoferi cu diverse condiții medicale, precum cele care îi pot incapacita în timpul condusului.  

Față de cele prezentate, vă rog să precizați în răspunsul dumneavoastră:  
Considerați că introducerea acestor măsuri va limita numărul accidentelor în trafic?  
Ce categorie de vârstă cauzează cele mai multe accidente?  
Considerați că ar trebui introduse și alte sancțiuni pentru perioada de probă de 2 ani, dacă va fi aplicată? 
Solicit răspuns în scris.                     
Cu deosebită stimă,     

Deputat 
Mugur Cozmanciuc 

*** 
Adresată domnului Florin-Ionuț Barbu, ministrul Agriculturii și Dezvoltării Rurale 

 
Stadiul implementării programului național de reabilitare a sistemului național de irigații în județul Teleorman 

 
Stimate domnule ministru, 
Refacerea şi extinderea sistemului de irigații și a infrastructurii principale, în două direcții, demarat în 2015, avea 

termen de finalizare în 2020. Odată cu depășirea termenului de finalizare, în lipsa unui sistem de irigații pus la punct, dar mai 
ales cu instalarea secetei în ultimii ani, România, în special fermierul român a avut de pierdut. În ceea ce privește județul 
Teleorman, doresc să vă întreb, domnule ministru, următoarele: 

1. Care este stadiul implementării programului național de reabilitare a sistemului național de irigații în județul 
Teleorman, mai exact câte amenajări principale sunt și câte au fost contractate pentru reabilitare? Câte din acestea au fost 
finalizate? 

2. Care este suprafață totală a amenajărilor de irigații care se află în județul Teleorman. De asemenea, care este suprafața 
pregătită pentru irigații în 2024? 

3. Care este suprafața pregătită pentru irigații în 2024? 
4. Ce suprafață este contractată în 2024? 
5. Care este stadiul proiectelor tehnice (notelor conceptuale, DALI) pe care Agenția Națională de Îmbunătățiri Funciare 

urmează să le realizeze în județul Teleorman? 
6. Câte OUAI-uri sunt în județul Teleorman și ce suprafață irigabilă au? De asemenea, câte au beneficiat de finanțare 

europeană pentru reabilitare? 
Solicit răspuns scris. 

Deputat 
Daniel Constantin 

*** 
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Grupul parlamentar al Uniunii Salvați România 

 
 Declarații 

 
Viața bate filmul 

 
Stimați colegi, astăzi mi-am propus să aduc în discuție apariția unei situații extrem de periculoase la nivelul CFR 

Călători SA. 
Astfel, am fost informat de către Ministerul Transporturilor și Infrastructurii că pe lângă cazurile de alcoolemie depistate 

la mecanicii de locomotivă în perioada 2020-2023, începând cu anul trecut categoriile de nereguli constatate la mecanicii de 
locomotivă s-au diversificat. 

Conform informațiilor furnizate, la CFR Calători SA, în urma testării cu aparatul drug-test s-a identificat la un mecanic 
de locomotivă care efectua serviciu în depou, prezența în salivă a canabisului.  Într-o altă situație un mecanic a refuzat testarea 
cu aparatul drug-test și a acceptat deplasarea la o unitate sanitară în vederea recoltării probelor biologice pentru stabilirea 
prezenței în organism a substanțelor psiho active/halucinogene/stupefiante/ fără să se fi emis un buletin de analiză 
toxicologică. Totodată, s-au mai  constatat alte două cazuri în care mecanicii de locomotivă au respins atât testarea cu aparatul 
drug test cât și deplasarea la o unitate sanitară în scopul recoltării probelor biologice în scopul identificării prezenței în 
organism a substanțelor psiho- active/halucinogene/stupefiante. 

De asemenea, am aflat pe această cale că în scopul prevenirii cazurilor în care mecanicii de locomotivă se prezintă la 
serviciu sub influența băuturilor alcoolice sau a substanțelor psiho-active/halucinogene/stupefiante  CFR Călători SA are în 
vedere, printre alte măsuri, intensificarea acțiunilor de control inopinat  ale personalului cu sarcini de instruire și control.  

Totuși noi ce la USR ne întrebăm cât de inopinat se vor realiza controalele atâta timp cât CFR Călători SA nu deține 
aparate drug-test proprii,  controalele realizându-se cu sprijinul organelor competente ale Poliției Române. 

Evident aceasta este o intrebare deschisă pe care o adresăm domnului ministru Grindeanu. 
Vă mulțumesc,        

Deputat 
Ion – Marian Lazăr 

*** 
 

„Sfidarea Românilor, sfidarea României” 
 

În declarația mea politică de astăzi, în consonanță cu întețirea paradoxală a acestui fenomen, în ciuda multiplelor alegeri 
de anul acesta, voi vorbi despre modul sfruntat, nesimțit de-a dreptul, prin care oamenii puterii sfidează nu doar minima 
morală, decența, bunul simț și legile.   

Definiția din dictionar a acestui verb este, vă reamintesc : A înfrunta pe cineva cu dispreț, cu ostentație; a desfide.    
Ce altceva decât ostentație și dispreț se poate citi din gestul coroborat al guvernanților și a președinției, de a cheltui 7 

Milioane de Euro, din bani publici, pentru renovarea faraonică a ceea ce va fi locuința de protocol a turistului de la Cotroceni ? 
Dupa 10 ani de chiul, lux, nepăsare cronică și nesimtire crasă, va primi un ultim cadou, precum nașul de la fini, din partea 
coaliției al cărei artizan este și sub care România a devenit tot mai săracă și resemnată ?  

Ce altceva decât dispreț față de orice discuție politică prealabilă este decizia de a permite, din nou, în an electoral, 
primarilor traseițti să își schimbe iar partidul, consfințind interșanjabilitatea membrilor PNL și PSD, ce nu au doctrine ci doar 
negocieri pentru posturi cu sinecuri grase, pentru rude, cumetri și amante ? 

Ce altceva decât dispreț imperial, de patron de covrigărie ciocoizat. poate fi faptul ca Marcel Ciolacu ignoră în mod 
repetat solicitarea legală de a se prezenta la întâlnirea cu senatorii, la ora primului ministru ?   

În județul din care vin, la fel ca peste tot, se anunță cu fast semnări de proiecte, nu darea obiectivelor în folosință, se taie 
panglici pe dosare de mediu și studii de fezabilitate a unor obiective pentru care se cer și se aprobă, cu nerușinare, prețuri 
aberante,  
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Așa e, bunăoară, proiectul centurii ocolitoare a orașului Gura Humorului, ce va fi mai scumpa de citeva ori decât 
segmente de autostradă ce sparg munții ?  

 
Cum de rezistă acești ciocoi, de peste 30 de ani ? Prin ridicarea idiocrației la rang de virtute, prin legiuni întregi de 

oameni prost pregătiți dar înrolați politic, care, la momentul oportun, din primarii, ministere, școli sau alte înstituții hranite din 
banii jupuiți din suprataxarea micilor antreprenori, își recompensează binefăcătorii cu voturi, contracte de lucrări făcute prost 
și trecute cu vederea, într-un cuvânt, ticăloșia îngropării oricărei forme de promovare meritocratcă e răsplătită prin perpetuarea 
ei de către pătura de idiocrați vicleni, mufați la funcții.   

Din păcate, singurul mod de a-i sfida noi, oamenii cinstiți, pe acesti cleptocrați încremeniți în rele și minciună este votul 
pentru forțele care pot schimba cu adevărat Romănia, nu pentru vuvuzelele și darabanele goale, aducătoare de ură pseudo 
patriotică.  

Doamne, luminează-i pe Români!     Deputat 
Radu Ciornei 

*** 
 

Apel pentru modernizarea legislației electorale: o perspectivă critică asupra alegerilor din diaspora 
 
Vă mulțumesc frumos domnule președinte de ședință. 
Este a nu știu câta oară când vin la tribuna Parlamentului să vorbesc despre același subiect: alegerile din afara granițelor 

țării - cele din 9 iunie. 
Este 27 februarie. Mai sunt în jur de 100-110 zile până la alegerile din 9 iunie, iar guvernul PSD și PNL nu sunt în stare 

să dea un răspuns privind legislația electorală pentru românii din afara granițelor țării. 
La momentul actual ne aflăm într-o situație în care funcționăm pe o lege din anul 2012 unde, în secțiile de votare, 

revenim la hârtie și pix. Mai mult decât atât, se pare că în România sunt mult mai preocupați de a-i face o casă „împăratului” 
acestei țări – marele trădător Klaus Iohannis de 9 milioane de euro. O mansiune cu care poți construi 4-5 creșe de la „zero”.  

Proiectul de lege USR care facilitează votul pentru românii din afara granițelor țării este blocat la Senat și se pare că va 
fi respins de către PSD și PNL, având în vedere punctul de vedere al Autorității Electorale Permanente pe care o să vi-l citesc 
acum: „Arătăm că Biroul Electoral Central, față de această propunere, subliniază că implementarea unei astfel de măsuri 
pentru alegerile europarlamentare din anul 2024 este imposibil din punct de vedere tehnic.” 

Vorbim de niște propuneri care s-au folosit deja atât la alegerile prezidențiale din 2019, cât și la alegerile parlamentare 
din 2020. Deci, n-am inventat noi roata peste noapte. Sunt chestiuni de bun simț.  

Vorbim despre sistem SIMPV cu tablete pentru toți delegații în secțiile de votare, două zile de vot pentru diaspora, 
generarea electronică a listei suplimentare electorale, vot prin corespondență. 

La momentul actual se pare că nici măcar misiunile diplomatice nu știu care va fi structura secțiilor de votare, nu știu 
câți membri vor avea secțiile de votare în diaspora, nu știu dacă propunerile pentru a deschide mai multe secții de votare vor fi 
aprobate sau nu de Ministerul Afacerilor Externe, iar românii din afara granițelor țării nu știu dacă pot vota. 

Dar vreau să ne aducem aminte și de declarațiile domnului Ponta în 2014, când au spus că „românii se așezau de patru 
ori la rând ca să dea bine la televizor”.  

De fiecare dată când Guvernul sau când PSD și PNL au încercat să blocheze votul în diaspora, vreau să vă aduceți 
aminte că atât în 2014, cât și în 2019 emoția diasporei a schimbat soarta alegerilor din țară.  

Și o va face încă o dată pe 9 iunie. 
Vă mulțumesc.        Deputat 

Ștefan-Iulian Lőrincz 
*** 
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 Întrebări 
 

Adresată domnului Marcel Ciolacu, prim-ministrul României  
   În atenția doamnei Adriana Petcu, președinte A.N.R.M. 

 

Stadiul de valabilitate al licentei de exploatare a minereurilor auro-argentifere din perimetrul Roșia Montană eliberată 
pentru societatea Roșia Montană Gold Corporation (RMGC) 

 
Potrivit informațiilor disponibile în spațiul public, licența de exploatare a minereurilor auro-argentifere din perimetrul 

Roșia Montană eliberată pentru societatea Roșia Montană Gold Corporation (RMGC) expiră pe data de 20 iunie 2024: RMGC 
a obţinut prelungirea cu 5 ani a licenţei de concesiune pentru zona auriferă de la Roşia Montană. Ce condiţii a pus ANRM | 
adevarul.ro  

În conformitate cu art. 32, alin (4) din Hotărârea nr. 1208/2003 privind aprobarea Normelor pentru aplicarea Legii 
Minelor nr. 85/2003: ”solicitarea prelungirilor licențelor de exploatare/explorare se face cu minimum 90 de zile înaintea 
expirării duratei licenței, sub sancțiunea încetării concesiunii/dării în administrare, conform art. 31 lit. a) din Legea minelor.”  

Ținând cont de cele arătate, vă solicit să-mi comunicați dacă până la data la care îmi veți transmite răspunsul, societatea 
Roșia Montană Gold Corporation a solicitat prelungirea duratei de valabilitate a licenței, conform art. 32, alin. (1) din 
Hotărârea 1208/2003, prin prezentarea la A.N.R.M. a documentațiilor prevăzute la art. 20 alin. (1) din Legea Minelor.  

Solicit ca răspunsul să-mi fie transmis în scris, în termen de cel mult 15 zile, în conformitate cu Regulamentul Camerei 
Deputaților.  

Cu aleasă considerație,       Deputat 
Radu-Iulian Molnar 

*** 
Adresată domnului Marian-Cătălin Predoiu, viceprim-ministru, ministrul Afacerilor Interne  
 

Operaționalizarea Sistemului informatic de monitorizare electronică 
Domnule ministru,  
1. Prin Hotărârea Guvernului nr.69/2022 a fost aprobată Nota de fundamentare privind necesitatea şi oportunitatea 

efectuării cheltuielilor aferente proiectului de investiții "Operaționalizarea Sistemului informatic de monitorizare electronică" 
în valoare totală de 240.975 mii lei, cu TVA inclus (pentru 1 infrastructură hardware + software în valoare de 17.850.000 lei și 
15.000 kituri de monitorizare în valoare totală de 223.125.000 lei - valoare per kit 14.875 lei cu TVA), din care:  

- în anul 2022 a fost prevăzută suma de 32.190 mii lei (pentru 1 infrastructură hardware, 1 infrastructură software și 964 
kit-uri de monitorizare);  

- în anul 2023 a fost prevăzută suma de 35.715 mii lei (pentru 2.401 kit-uri de monitorizare).  
De asemenea, prin Legea bugetului de stat pe anul 2023, nr.368/2022, a fost alocată suplimentar suma de 15.000 mii lei 

pentru achiziția a încă 1.000 de kituri de monitorizare și cheltuieli de personal aferente implementării proiectului SIME.  
În acest context, vă rugăm să se furnizați următoarele informații: E-mail: oana.toiu@cdep.ro WhatsApp: 0791.083.388  
- Care a fost modul de utilizare în anul 2023 a sumei de 15.000 mii lei, alocată suplimentar prin Legea bugetului de stat 

pe anul 2023, nr.368/2022?  
- Care este, în prezent, numărul total de dispozitive de supraveghere electronică achiziționate de Inspectoratul General al 

Poliției Române și cum sunt distribuite acestea la nivelul județelor?  
2. Prin Legea nr.240 din 19 iulie 2023 privind modificarea Legii nr.217/2003 pentru prevenirea și combaterea violenței 

domestice, durata măsurilor dispuse de judecător prin ordinul de protecție a fost extinsă de la maximum 6 luni la maximum 12 
luni de la data emiterii ordinului.  

În acest context, vă rugăm să se furnizați următoarele informații:  
- Care este numărul de ordine de protecție cu durată între 6 și 12 luni, emise de instanțele judecătorești după intrarea în 

vigoare a Legii nr.240/2023?  
Vă rugăm să ne transmiteți aceste informații în format scris și în format editabil la adresa de e-mail: oana.toiu@cdep.ro.  
Vă mulțumesc anticipat pentru răspuns.  
Cu stimă,         Deputat 

Oana-Silvia Țoiu 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 5 - 2024  
Săptămâna 4 – 8 martie 2024 

 

 

58 
 

Adresată domnului Mircea Fecheț, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 
 

Situația pădurii distruse surprinsă pe traseul montan dintre orașul Bălan, jud. Harghita  
și obiectivul turistic ,,Piatra Singuratică” 

Stimate domnule ministru, 
Prin raportare la prevederile art. 112 alin. (1) din Constituția României, precum și la prevederile art. 205 din 

Regulamentul Camerei Deputaților, 
Vă învederez faptul că, la data de 05.03.2024, am fost sesizată cu privire la faptul că, pe traseul montan dintre orașul 

Bălan, județul Harghita și obiectivul turistic ,,Piatra Singuratică” din județul Harghita (a se vedea fotografia 1) au fost 
surprinse zone masive în fondul forestier național cu arbori înlăturați. 

Se poate observa inclusiv din fotografiile 2 și 3 faptul că zonele cu arbori tăiați cuprind întreg arealul montan, fiind 
neconforme prin raportare la modul de recoltare a arborilor din fondul forestier național. Ceea ce se poate observa, este că în 
zona indicată, pădurea montană dinspre ,,Piatra singuratică” este distrusă. 

(fotografia 1)         (fotografia 2)  
       
În acest sens, vă solicit să îmi comunicați următoarele: 
1. Care este motivul pentru care pe traseul montan dintre orașul Bălan, jud. Harghita și obiectivul turistic ,,Piatra 

Singuratică” au fost distruse zone întregi de pădure? 
2. Există tăieri de arbori autorizate în acea locație? 
3. Care este punctul de vedere al Ministerului Mediului, Apelor și Pădurilor cu privire la 
legalitatea acestor tăieri de arbori? În ipoteza în care constatați nelegalitatea acestora, vă solicit respectuos să îmi 

comunicați măsurile care au fost dispuse.  
În așteptarea răspunsului dumneavoastră scris, inclusiv la adresa de e-mail diana.buzoianu@cdep.ro, vă asigur de 

întreaga mea considerație pentru sprijinul acordat. 
Cu stimă,        Deputat 

Diana Anda Buzoianu 
*** 

 
Adresată domnului Mircea Fecheț, ministrul Mediului, Apelor și Pădurilor 
 

Stadiul de implementare al proiectului PNRR 2022/C2 – Păduri și Protecția Biodiversității/  
Investiția I - Campania națională de împădurire și reîmpădurire, inclusiv păduri urbane /  

Subinvestiția I.1.A – Sprijin pentru investiții în noi suprafețe ocupate de păduri 
 
Stimate domnule ministru, 
Prin raportare la prevederile art. 112 alin. (1) din Constituția României, precum și la prevederile art. 205 din 

Regulamentul Camerei Deputaților, Ghidul specific privind regulile şi condiţiile aplicabile finanţării din fondurile europene 
aferente pnrr în cadrul apelului de proiecte PNRR 2022/C2 – Păduri și Protecția Biodiversității/ Investiția I - Campania 
națională de împădurire și reîmpădurire, inclusiv păduri urbane / Subinvestiția I.1.A – Sprijin pentru investiții în noi suprafețe 
ocupate de păduri, denumit în continuare PNRR2022/C2/I/I.1.A prevede următoarele: 



CAMERA DEPUTAŢILOR 
DIRECŢIA COMUNICARE ŞI RELAŢII PUBLICE  

Newsletter nr. 5 - 2024  
Săptămâna 4 – 8 martie 2024 

 

 

59 
 

Calendarul propus pentru Investiția 1. Campania națională de împădurire și reîmpădurire, inclusiv păduri urbane, prin 
PNRR menționează realizarea a cel putin 25.000 ha suprafețe noi de teren împădurite sau reîmpădurite până la 31.12.2023, iar 
până la 30.06.2026 realizarea a 56.700 ha suprafețe noi de teren împădurite sau reîmpădurite. 

În acest sens, raportat la calendarul propus de Ministerul Mediului, Apelor și Pădurilor, precum și la jaloanele PNRR, 
până în anul 2026, angajamentul asumat este cel al împăduririi a 56.700 hectare. 

În același timp, se prevede că doar în anul 2023, va fi asumată împădurirea a 25.000 hectare. Tot pentru anul 2023 se 
prevedea crearea de noi păduri urbane pe 500.000 mp. 

Vă solicit să îmi comunicați, în format electronic, editabil, următoarele: 
1. Până la finele anului 2023, câte hectare de pământ au fost împădurite? Care sunt prognozele în ceea ce privește anul 

2024? 
2. Cum va asigura Ministerul Mediului, Apelor și Pădurilor îndeplinirea țintei de împăduriri până în anul 2026? 
3. Care sunt suprafețele de păduri urbane plantate în anul 2023 în urban în cadrul țintei asumate în PNRR? 
În așteptarea răspunsului dumneavoastră scris, inclusiv la adresa de e-mail diana.buzoianu@cdep.ro, vă asigur de 

întreaga mea considerație pentru sprijinul acordat. 
Cu stimă,         Deputat 

Diana Anda Buzoianu 
*** 

 
Adresată domnului ministru Alexandru Rafila, ministerul Sănătăţii 

 
Situaţia proiectelor Spitalul Clinic Regional de Urgenţă Braşov  
și Spitalul de Pneumoftiziologie și Boli Infecțioase Brașov” 

Domnule ministru, 
În răspunsul dumneavoastră la întrebarea  cu nr. 11257A / 15.11.2023 în ce priveşte stadiul în care se află investiţiile în 

infrastructura spitalicească nouă, aţi precizat că au fost identificate sumele necesare pentru creditele de angajament şi că sunt 
dispuse diligenţe pentru finalizarea procedurilor de contractare a tuturor obiectivelor aprobate. 

Având în vedere importanța construirii celor două spitale din zona Brașovului şi luând în considerare faptul că, dintre 
acestea, doar Spitalul Clinic de Pneumoftiziologie şi Boli Infecţioase se regăseşte în lista de obiective aprobate pe care aţi 
comunicat-o, vă rog să aveți amabilitatea de a-mi oferi următoarele informații: 

1. În urma diligenţelor pe care le-aţi dispus, care sunt etapele şi calendarul preconizat pentru realizarea Spitalului de 
Pneumoftiziologie și Boli Infecțioase Brașov? 

2. Ce planuri are Ministerul Sănătăţii în legătură cu finanţarea proiectului Spitalului Clinic Regional de Urgenţă Braşov, 
care a fost exclus din lista de obiective aprobate? 

Vă rog să îmi transmiteți un răspuns scris. 
Cu deosebită considerație,        Deputat 

Marius-Andrei Miftode 
*** 
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Adresată doamnei Ligia Deca, ministrul Educaţiei 
 

Asigurarea reducerii de 90% a tarifului pe mijloacele de transport local în comun pentru studenţi conform  
Legii nr. 199/2023 a învăţământului superior 

Stimată doamnă ministru, 
Legea nr. 199/2023 a învăţământului superior prevede la art. 128 alin (3) că Studenţii înmatriculaţi la forma de 

învăţământ cu frecvenţă în instituţiile de învăţământ superior acreditate beneficiază de tarif redus cu 90% pe mijloacele de 
transport local în comun, transportul intern auto, cu metroul, precum şi pentru transportul intern feroviar la toate categoriile de 
trenuri, clasa a II-a şi naval, pe tot parcursul anului calendaristic, până la împlinirea vârstei de 30 de ani. [...] 

La finalul lunii februarie, Universitatea Transilvania din Braşov a emis către studenţi următoarea informare: 
“începând cu luna martie 2024, decontarea abonamentelor de călătorie se va face în sistemul primul venit - primul 

servit, în limita banilor alocaţi de Ministerul Educaţiei (ME) pentru transport. Suma lunară pe care UNITBV o primeşte în 
contul Destinaţii speciale pentru transport este de 97100 lei. Cheltuielile cu decontarea abonamentelor aferente lunilor ianuarie 
şi februarie 2024 au fost mult mai mari (148505 lei numai pentru luna februarie), diferenţele fiind acoperite din venituri proprii 
ale UNITBV.” 

Totodată, la art. 128, alin. (3), Legea nr. 199/2023 a învăţământului superior nu face distincţie între studenţii instituţiilor 
de învăţământ superior de stat şi cei ai instituţiilor de învăţământ superior particulare, singura condiţie pentru a beneficia de 
reducerea cu 90% a tarifului la transportul local fiind aceea ca instituţia de învăţământ superior să fie acreditată.  

În acest context, vă rog să îmi răspundeţi la următoarele întrebări: 
1. Ce măsuri a luat Ministerul Educaţiei pentru a asigura reducerea de 90% a tarifului pe mijloacele de transport local în 

comun pentru studenţi? 
2. Este situaţia descrisă în nota UNITBV singulară sau sumele alocate de Ministerul Educaţiei pentru asigurarea 

reducerii de 90% la transportul local al studenţilor sunt insuficiente în cazul mai multor instituţii de învăţământ superior? 
3. Beneficiază studenţii de la instituţiile de învăţământ superior particulare acreditate de reducerea de 90% a tarifului la 

transportul local? 
Vă rog să îmi transmiteţi un răspuns scris. 
Cu aleasă considerație,       Deputat 

Marius-Andrei Miftode 
*** 
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Grupul parlamentar al Uniunii  
Democrate Maghiare din România 

  

 
 

 Declarații 
 

Ziua Internațională a Limbii Materne 
Diversitate culturală prin promovarea limbilor materne 

Stimați colegi, 
„Limba este tezaurul cel mai preţios pe care-l moştenesc copiii de la părinţi, depozitul cel mai sacru lăsat de generaţiile 

trecute şi care merită de a fi păstrat cu sfinţenie de generaţiile care-l primesc” (Vasile Alecsandri). 
Ziua Internațională a Limbii Materne este aniversată anual la 21 februarie în întreaga lume, cu scopul de a promova 

diversitatea lingvistică și culturală, precum și multilingvismul.  
Proclamată în cadrul Conferinţei Generale a UNESCO din 17 noiembrie 1999, a fost celebrată pentru prima dată de 

Organizaţia Naţiunilor Unite în anul 2000. 
Cu prilejul proclamării acestei zile, statele membre ale ONU s-au angajat să contribuie la protecţia şi revigorarea 

bogatei diversităţi culturale prin promovarea limbilor materne ca formă de comunicare, interacţiune şi înţelegere între diferite 
popoare. Ulterior, Adunarea Generală a ONU, print Rezoluţia din 16 mai 2007, a invitat statele membre "să promoveze 
conservarea şi protecţia tuturor limbilor utilizate de popoarele lumii".  

Limba maternă este cel mai puternic instrument de conservare şi dezvoltare a patrimoniului mondial material şi 
imaterial şi o componentă esenţială în procesul de definire a unei minorităţi naţionale. Însuşirea acesteia precum şi utilizarea ei 
ca mijloc de comunicare contribuie la conservarea şi perpetuarea identităţii fiecărei națiuni. Se estimează că, în cazul în care 
nu se acţionează în acest sens, jumătate din cele circa 6.000 de limbi vorbite în prezent ar putea dispărea până la sfârşitul 
acestui secol. 

La fiecare două săptămâni o limbă dispare luând cu ea o întreagă moștenire culturală și intelectuală. Cel puțin 45% din 
cele 7000 de limbi vorbite în lume sunt pe cale de dispariție, iar mai puțin de o sută sunt folosite în lumea digitală. 

Societățile multilingve și multiculturale există prin limbile lor, care transmit și păstrează cunoștințele și culturile 
tradiționale într-un mod durabil conform Obiectivelor de Dezvoltare Durabilă 4. 

Politicile educaționale multilingve, evidențiate în tema din 2024 „Educația multilingvă – un pilon al învățării și învățării 
intergeneraționale”, sunt cruciale pentru educația incluzivă și pentru păstrarea limbilor indigene.  

Identitatea unei comunități este păstrată și promovată, în primul rând, prin limba maternă. Încă de la înființare, pentru 
UDMR, păstrarea, utilizarea limbii maghiare, înlăturarea oricăror bariere ce limitează folosința limbii materne în sectorul 
public și privat au constituit o prioritate fundamentală.  

Acest obiectiv, păstrarea identității, are drept pilon de susținere educația și, în mod particular, educația în limba maternă. 
Considerăm, a fi o nevoie fundamentală păstrarea identității și promovarea diversității lingvistice, etnice și culturale, la nivelul 
societății, în sensul sprijinirii unei dezvoltări armonioase a individului, într-o societate democratică și incluzivă. 

În spiritul multiculturalismului, propunerile UDMR pentru elaborarea cadrului legislativ în domeniul educației, 
administrației publicii, culturii, serviciilor publice, sănătății au avut un rol de promotor al multilingvismului, al dreptului 
fiecărui cetățean de a folosi neîngrădit limba maternă și au vizat crearea și consolidarea cadrului pentru o educație de calitate 
superioară, precum și în limba maternă. 

Educația multilingvă nu numai că promovează societățile incluzive, ci și ajută la păstrarea limbilor non-dominante, 
minoritare și indigene. Este o piatră de temelie pentru obținerea accesului echitabil la educație și la oportunități de învățare pe 
tot parcursul vieții pentru toți indivizii. 

Diversitatea lingvistică se confruntă cu amenințări tot mai mari pe măsură ce mai multe limbi dispar. În prezent, 40% 
din populația globală nu are acces la educație în limba maternă, cifră care depășește 90% în anumite regiuni.  

Astfel, suntem obligați pentru a folosi toate mijloacele unei societăți democratice bazate pe respect reciproc pentru 
păstrarea, dezvoltarea tuturor limbilor materne (indigene) vorbite în țară. 
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Ziua de 21 februarie ne oferă și un prilej de a iniția și susține demersuri în acest sens. 
Vă mulțumesc,  

Deputat 
Biró Rozália-Ibolya 

*** 
Declarația politică 

Bună dimineaţa! 
Ciolacu mai rău ca Ceaușescu! 
Săptămâna trecută domnul Ciolacu în Ținutul Secuiesc a afirmat: „Suntem în România și ei sunt români...” 
Domnule Ciolacu, eu nu sunt român, noi, maghiarii și secuii din România nu suntem români, noi suntem cetățeni 

români, că așa a vrut istoria. 
Este alarmant și rușinos ca un prim-ministru să nu poate face diferență dintre român și cetățean român. Am auzit că mai 

demult ați avut greutăți să faceți diferență dintre benzină și motorină. 
Domnule Ciolacu, Ținutul Secuiesc va exista și când dumneavoastră o să fiți uitat demult ca politician. 
Europa sprijină autonomia! 
Spuneți că autonomia este o prostie, dar, de fapt, dumneavoastră vorbiți prostii. Poate mai mergeți în Europa să învățați 

democrație și dacă vă vedeți cu Președintele Franței, Emmanuel Macron, aveți grijă să nu vă toxicați. 
Noi, în Ținutul Secuiesc și în Ardeal suntem acasă, NU O SĂ PLECĂM NICIODATĂ! Istoria nu s-a terminat! 

Dumnezeu va face dreptate! 
Ținutul Secuiesc a fost, este și va fi! 
Autonomie pentru Ținutul Secuiesc, libertate pentru secui! 
Székelyföld volt, van és lesz! 
Autonómiát Székelyföldnek, szabadságot a székely népnek! 
Vă mulțumesc. 

Deputat 
Kulcsár-Terza József-György 

*** 
 

 Întrebări 
 
 

Ziua Internațională a Limbii Materne 
Diversitate culturală prin promovarea limbilor materne 

Stimați colegi, 
„Limba este tezaurul cel mai preţios pe care-l moştenesc copiii de la părinţi, depozitul cel mai sacru lăsat de generaţiile 

trecute şi care merită de a fi păstrat cu sfinţenie de generaţiile care-l primesc” (Vasile Alecsandri). 
Ziua Internațională a Limbii Materne este aniversată anual la 21 februarie în întreaga lume, cu scopul de a promova 

diversitatea lingvistică și culturală, precum și multilingvismul.  
Proclamată în cadrul Conferinţei Generale a UNESCO din 17 noiembrie 1999, a fost celebrată pentru prima dată de 

Organizaţia Naţiunilor Unite în anul 2000. 
Cu prilejul proclamării acestei zile, statele membre ale ONU s-au angajat să contribuie la protecţia şi revigorarea 

bogatei diversităţi culturale prin promovarea limbilor materne ca formă de comunicare, interacţiune şi înţelegere între diferite 
popoare. Ulterior, Adunarea Generală a ONU, print Rezoluţia din 16 mai 2007, a invitat statele membre "să promoveze 
conservarea şi protecţia tuturor limbilor utilizate de popoarele lumii".  

Limba maternă este cel mai puternic instrument de conservare şi dezvoltare a patrimoniului mondial material şi 
imaterial şi o componentă esenţială în procesul de definire a unei minorităţi naţionale. Însuşirea acesteia precum şi utilizarea ei 
ca mijloc de comunicare contribuie la conservarea şi perpetuarea identităţii fiecărei națiuni. Se estimează că, în cazul în care 
nu se acţionează în acest sens, jumătate din cele circa 6.000 de limbi vorbite în prezent ar putea dispărea până la sfârşitul 
acestui secol. 

La fiecare două săptămâni o limbă dispare luând cu ea o întreagă moștenire culturală și intelectuală. Cel puțin 45% din 
cele 7000 de limbi vorbite în lume sunt pe cale de dispariție, iar mai puțin de o sută sunt folosite în lumea digitală. 
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Societățile multilingve și multiculturale există prin limbile lor, care transmit și păstrează cunoștințele și culturile 
tradiționale într-un mod durabil conform Obiectivelor de Dezvoltare Durabilă 4. 

Politicile educaționale multilingve, evidențiate în tema din 2024 „Educația multilingvă – un pilon al învățării și învățării 
intergeneraționale”, sunt cruciale pentru educația incluzivă și pentru păstrarea limbilor indigene.  

Identitatea unei comunități este păstrată și promovată, în primul rând, prin limba maternă. Încă de la înființare, pentru 
UDMR, păstrarea, utilizarea limbii maghiare, înlăturarea oricăror bariere ce limitează folosința limbii materne în sectorul 
public și privat au constituit o prioritate fundamentală.  

Acest obiectiv, păstrarea identității, are drept pilon de susținere educația și, în mod particular, educația în limba maternă. 
Considerăm, a fi o nevoie fundamentală păstrarea identității și promovarea diversității lingvistice, etnice și culturale, la nivelul 
societății, în sensul sprijinirii unei dezvoltări armonioase a individului, într-o societate democratică și incluzivă. 

În spiritul multiculturalismului, propunerile UDMR pentru elaborarea cadrului legislativ în domeniul educației, 
administrației publicii, culturii, serviciilor publice, sănătății au avut un rol de promotor al multilingvismului, al dreptului 
fiecărui cetățean de a folosi neîngrădit limba maternă și au vizat crearea și consolidarea cadrului pentru o educație de calitate 
superioară, precum și în limba maternă. 

Educația multilingvă nu numai că promovează societățile incluzive, ci și ajută la păstrarea limbilor non-dominante, 
minoritare și indigene. Este o piatră de temelie pentru obținerea accesului echitabil la educație și la oportunități de învățare pe 
tot parcursul vieții pentru toți indivizii. 

Diversitatea lingvistică se confruntă cu amenințări tot mai mari pe măsură ce mai multe limbi dispar. În prezent, 40% 
din populația globală nu are acces la educație în limba maternă, cifră care depășește 90% în anumite regiuni.  

Astfel, suntem obligați pentru a folosi toate mijloacele unei societăți democratice bazate pe respect reciproc pentru 
păstrarea, dezvoltarea tuturor limbilor materne (indigene) vorbite în țară. 

Ziua de 21 februarie ne oferă și un prilej de a iniția și susține demersuri în acest sens. 
Vă mulțumesc,  

Deputat 
Biró Rozália-Ibolya 

*** 
 

Declarația politică 
Bună dimineaţa! 
Ciolacu mai rău ca Ceaușescu! 
Săptămâna trecută domnul Ciolacu în Ținutul Secuiesc a afirmat: „Suntem în România și ei sunt români...” 
Domnule Ciolacu, eu nu sunt român, noi, maghiarii și secuii din România nu suntem români, noi suntem cetățeni 

români, că așa a vrut istoria. 
Este alarmant și rușinos ca un prim-ministru să nu poate face diferență dintre român și cetățean român. Am auzit că mai 

demult ați avut greutăți să faceți diferență dintre benzină și motorină. 
Domnule Ciolacu, Ținutul Secuiesc va exista și când dumneavoastră o să fiți uitat demult ca politician. 
Europa sprijină autonomia! 
Spuneți că autonomia este o prostie, dar, de fapt, dumneavoastră vorbiți prostii. Poate mai mergeți în Europa să învățați 

democrație și dacă vă vedeți cu Președintele Franței, Emmanuel Macron, aveți grijă să nu vă toxicați. 
Noi, în Ținutul Secuiesc și în Ardeal suntem acasă, NU O SĂ PLECĂM NICIODATĂ! Istoria nu s-a terminat! 

Dumnezeu va face dreptate! 
Ținutul Secuiesc a fost, este și va fi! 
Autonomie pentru Ținutul Secuiesc, libertate pentru secui! 
Székelyföld volt, van és lesz! 
Autonómiát Székelyföldnek, szabadságot a székely népnek! 
Vă mulțumesc. 

Deputat 
Kulcsár-Terza József-György 

*** 
 
 




